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روزنامه صبح ایران

سخنگوی قوه قضائیه :

اتهام فریدون اخلال در نظام اقتصادی نیست 

کدام نمایندگان دیگر نمی توانند نماینده شوند؟

چالش های اصلی در راه اجرای نظام کوپنی  چیست ؟

اما و اگرهای ضرورت 
بازگشت به نظام کوپنی 

جعفرزاده ایمن آبادی با اشاره به نشست با ظریف تشریح کرد

دلایل استعفای وزیر امور خارجه

لاریجانی به فکر ۱۴۰۰ است 

درصورت تایید مصوبه مجلس در شورای نگهبان 

نمایندگی فقط 
سه دوره متوالی
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طبق نظر کارشناسان ایجاد یک نظام توزیع درست 
که دسترسی مردم، به ویژه اقشار فقیر و ضعیف جامعه به 
کالاهای اساسی را تضمین کند، چالشی است که دست 
کمی از مساله تأمین این کالاها از سوی دولت نداشته و 
باید برای آن چاره ای اندیشیده شود. طبق نظر کارشناسان 
اقتصادی سازوکار کوپن جهت توزیع کالاهای اساسی در 

شرایط خاص مانند اقتصاد دوران جنگ و یا پس از جنگ 
که نظام اقتصادی تقریباً از حالت عادی خارج شده و کارکرد 
آن مختل می شود امری ضروری به نظر می رسد. در چنین 
شرایطی دولت ها وارد عمل شده و جهت جلوگیری از 
گسترش مشکلات معیشتی و حتی قحطی در جامعه 

کالاهای اساسی را بین اقشار مختلف مردم...

وزیر کشور گفت: با توجه به شرایط کنونی لازم است که بسترها 
و زمینه های نشاط در جامعه فراهم شود و افزایش یابد.عبدالرضا 
رحمانی فضلی روز یکشنبه در صدوچهاردهمین جلسه شورای 
اجتماعی کشور با عنوان نشاط اجتماعی افزود: نشاط امری درونی 
است و جنبه بیرونی آن در شادی ها بروز پیدا می کند. انسان ذاتاً 
موجودی بی قرار و کمال گراست و همواره برنامه هایی دارد که به 

سمت کمال گرایی حرکت کند. این کمال گرایی...

دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: پیش دستی و برتری جبهه 
ثبات خواهان و ثبات سازان دربرابر جبهه تروریست سازان وحامیان 
بی ثباتی، پیام آور این واقعیت است که سیاست های آمریکا مسیر 
رو به افولی را طی می کند.»علی شمخانی« روز یکشنبه در همایش 
ملی تاریخ شفاهی دفاع مقدس که در کتابخانه ملی برگزار شد، 
افزود: هرچند آمریکا، غرب و کشورهای مرتجع منطقه عناصر 

تروریست و مزدور را به خدمت گرفتند...

وزیر کشور:

زمینه های نشاط
 اجتماعی فراهم شود

علی شمخانی:

سیاست های آمریکا 
رو به افول است
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ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

رئیس کل بانک مرکزی تشریح کرد

جزئیات ادغام 
بانک های نظامی 

استاندار قم با تاکید بر ضرورت نهادینه شدن فرهنگ گفت و گو در جامعه گفت: این گفت 
و گوها برای اینکه بدون کدورت، استمرار داشته و به یک نتیجه منجر شود آداب و اصولی 
لازم دارد، که بخشی از آن به مسئولان مرتبط است. احزاب نیز که احساس مسئولیت سیاسی 
اجتماعی دارند هم نقش مهمی در این زمینه عهده دار می باشند.بهرام سرمست شامگاه شنبه 
در نشست صمیمی با احزاب و تشکل های سیاسی قم در تالار امام جواد )ع( استانداری اظهار 
داشت: فعالان حزبی به عنوان افرادی که دارای ارزش، احترام و قرب و منزلت هستند و به خاطر 
مصالح ملی از منافع حزبی می گذرند، باید مورد توجه قرار گیرند.وی همچنین بیان داشت: در 
شرایط فعلی که از هر طرف بر کشور فشار وارد می شود، انتظار می رود انسجام و وفاق ملی را در 

سرلوحه کارها قرار دهیم...

محیط زیست قم مدت زمانی است که به دلیل تنش های طبیعی و فعالیت های انسانی با 
چالش های بسیاری مواجه شده و تن خسته آن دیگر تابی برای تحمل آلاینده های شیمیایی و 
صنعتی را ندارد.قم از نظر مسائل محیط زیستی موقعیت بسیار خاصی دارد، این استان گرمسیر 
و پر تنش آب و هوایی، با وجود تراکم بالای جمعیت شهری در راه مواصلاتی 17 استان کشور 
قرار گرفته و همین مسائل موجب بالا رفتن سطح آسیب پذیری طبیعت آن شده است. به همین 
خاطر راهبرد توسعه پایدار استان تنها درحالتی می تواند موجب رسیدن به اهداف مورد نظر شود 
که حفاظت از محیط زیست قم درکانون توجه مسئولان آن باشد، در غیر این صورت، براساس 
پیش بینی کارشناسان طی آینده نزدیک، شرایط بحرانی بر طبیعت استان حاکم شده و عبور از 

آن مستلزم به کارگیری هزینه های کلان و برنامه های بلند مدت است...

استاندار قم تاکید کرد

ضرورت نهادینه شدن 
فرهنگ گفت و گو در جامعه 

محیط زیست قم با چالش های بسیاری مواجه است

قم، تاب 
آلاینده ها را ندارد

86

طبق نظر کارشناسان ایجاد یک نظام توزیع درست 
که دسترسی مردم، به ویژه اقشار فقیر و ضعیف جامعه به 
کالاهای اساسی را تضمین کند، چالشی است که دست 
کمی از مساله تأمین این کالاها از سوی دولت نداشته و 

باید برای آن چاره ای اندیشیده شود. 
طبق نظر کارشناسان اقتصادی سازوکار کوپن جهت 
توزیع کالاهای اساسی در شرایط خاص مانند اقتصاد 
دوران جنگ و یا پس از جنگ که نظام اقتصادی تقریباً 
از حالت عادی خارج شده و کارکرد آن مختل می شود 
امری ضروری به نظر می رسد. در چنین شرایطی دولت 
ها وارد عمل شده و جهت جلوگیری از گسترش مشکلات 
معیشتی و حتی قحطی در جامعه کالاهای اساسی را بین 

اقشار مختلف مردم توزیع می کنند.
در همین راستا است که کمیسیون تلفیق مجلس، 
پیشنهادی مبنی بر کوپنی  شدن کالاهای اساسی را به 
تصویب رساند. بر اساس این مصوبه دولت مکلف است 
در سال 98 مابه التفاوت ریالی 14 میلیارد دلار از منابع 
حاصل از صدور نفت سهم خود را به شیوه زیر صرف 
حمایت از معیشت مردم و تولید کند: 1( واردات یا خرید 
تولید داخل و توزیع کالاهای اساسی )دارو، تجهیزات 
پزشکی و نهاده های کشاورزی با نرخ ارز ترجیحی( 2( 
واردات یا خرید تولیدات داخل و توزیع کالاهای اساسی 
)دارو و تجهیزات پزشکی و نهاده های کشاورزی و دامی 
با نرخ ارز نیمایی و اختصاص مابه التفاوت آن با نرخ 
نیمایی برای معیشت مردم و حمایت از تولید( 3( دولت 
تامین کالاهای اساسی  برای  الکترونیکی  از کالابرگ 
مورد نیاز مردم با نرخ ارز ترجیحی و یا پرداخت نقدی 
استفاده می کند. چهار( دولت موظف است به حسن 
اجرای این بند نظارت کند و گزارش عملکرد را هر سه 
ماه یک بار به کمیسیون های برنامه و بودجه، اقتصاد و 

کشاورزی ارائه کند.

* تاریخچه کوپن
توزیع کوپن به سال 1359 و بعد از شروع جنگ 
تحمیلی عراق علیه ایران باز می گردد. در این سال 
 1359 مهر  پنجم  مورخ  جلسه  در  وزیران  هیأت 
تشکیل' ستاد بسیج اقتصادی کشور' تصویب شد. این 
و  صنایع  نفت،  وزرای  وزارتخانه های  از  مرکب  ستاد 
معادن، کار و امور اجتماعی، کشاورزی، کشور، نیرو، 
امور اقتصادی و دارایی، بازرگانی، دفاع، سازمان برنامه 
و بودجه و  رئیس کل بانک مرکزی ایران یا نمایندگان 
تام الاختیار آنان به ریاست نخست وزیر بود. البته وظیفه 
در  اقتصاد کشور  به  اقتصادی رسیدگی  بسیج  ستاد 
شرایط خاص و تصمیم گیری های لازم در این مورد و 

از جمله ایجاد کوپن بود.
بعد از پیدایش، کوپن حدود سیزده مرحله بین مردم 
توزیع شد. در واقع تا زمان هدفمند کردن یارانه ها دوام 
آورد. اما در طی مسیر سی ساله خود برخی کالاها از دایره 
سازوکار توزیع کوپنی خارج شدند. برای مثال گوشت 
قرمز از سال 1378 به بعد دیگر به صورت کالابرگی 
توزیع نشد. از سال 85 به بعد همه کالاها بجز سه کالای 
روغن، قند و شکر و برنج از نظام کالابرگی حذف شدند. 
در مرحله سیزدهم کوپن با آمدن یارانه ها در سال 1389 

از اقتصاد ایران خارج شد.

* دلایل پیدایش کوپن
بدون شک کوپن متعلق به شرایط خاص اقتصادی 
است؛ شرایطی که عادی نبوده و مردم نمی توانند با 
قیمت مناسب به کالاهای اسای دسترسی آسان داشته 
باشند. کالاهای اساسی معمولًا شامل کالاهایی می شود 
که بقای افراد و خانواده ها و همچنین بقای کل جامعه 

به آن بستگی دارد. مردم عادی و آسیب پذیر شاید 
بتوانند بدون تلویزیون و خودرو زنده بمانند اما بدون 
آب و نان و غذا خیلی دوام نمی آورند. اهمیت توزیع 
مناسب و به موقع کالاهای اساسی در شرایط خاص 
و بحرانی دخالت دولت را موجه می سازد. دولت چاره 
ای ندارد جز اینکه برای جلوگیری از تشدید بحران و 
حفظ کیان جامعه حداقل های ضروری برای بقای افراد 

را فراهم سازد. 
گرانی کالاهای اساسی و کمیابی آنها در ابتدای شروع 
جنگ تحمیلی نیز باعث شد تا دولت تصمیم به توزیع 
این کالاها از طریق کوپن و رساندن آنها به دست مصرف 
کننده بگیرد. درواقع کارشناسان بر این باورند که در دوران 
جنگ، منابع ارزی و کالایی کشور به حداقل رسیده بود 
و دولت تلاش داشت با توزیع کوپن امکان دسترسی 
همه مردم را به حداقل های موجود فراهم کند. البته 
این سیاست با توجه به آنکه مردم تامین کنندگان اصلی 
جنگ محسوب می شدند از این جهت ضرورت داشت 
که باید روحیه مردم حفظ می شد و در تخصیص های 
صورت گرفته همین مساله مورد توجه بوده است.با این 
حال کوپن فقط مخصوص دوران جنگ نبوده و ممکن 

است در شرایطی دیگر نیز ضرورتش احساس شود.

* ضرورتی انکارناپذیر در اقتصاد کشور
واقعیت این است که با آمدن یارانه های نقدی تنها 
شکل کوپن تغییر کرد. ماهیت نظام کوپنی با نظام یارانه 
ای یکی است. در هر دو مورد دولت ناچار است به مردم 
کمک کند و ضرورت این کمک رسانی بیشتر از اقتصاد 
نفتی و دولتی بر می خیزد. وقتی بزرگترین منبع درآمدی 
کشور دست دولت است چگونگی خرج کردن این درآمد 

را نیز دولت تعیین می کند.
 دولت برای جلوگیری از فشار تورمی بر مردم و به 
ویژه اقشار آسیب پذیر جامعه، ناچار است بخشی از هزینه 
های آنها را جبران کند. این کار زمانی با اختصاص کوپن 
به کالاهایی چون گوشت، برنج، قند، شکر و غیره انجام 
می شد و زمانی نیز با پرداخت یارانه نقدی. بنابر این طبق 
دیدگاه کارشناسان توزیع کالا از طریق کوپن به منظور 
اطمینان از تامین کالای مورد نیاز اقشار مختلف جامعه 

دلیل مهم تخصیص کوپن بوده و هست. 
همچنین، صاحبنظران اقتصادی بر این باورند که در 
شرایط کنونی موضوع تحریم ها نیز مزید بر علت شده 
و فشار تورمی را شدیدتر کرده است. از این رو دولت 
همانطور که از ابتدای شروع تحریم ها همواره موضوع 
تأمین کالاهای اساسی با ارز 4200 تومانی را مورد تأکید 

قرار داده است، در تلاش است تا این کالاها را با قیمتی 
متناسب با قشر متوسط و ضعیف جامعه بین مردم توزیع 
کند. مسئله بازگشت کوپن نیز به مشکلاتی بر می گردد 
که در توزیع کالاها مورد نظر پیش آمده است. خارج از 
سیستم کوپنی)چه کاغذی و چه الکترونیکی( این احتمال 
وجود دارد که کالاهای اساسی به دست نیازمندان و اقشار 
فقیر نرسد. از این رو کوپنی کردن دست کم این ضمانت 
را ایجاد می کند که همه افراد دارای کوپن بتوانند کالای 

خود را دریافت کنند.

* تبعات اجتماعی نظام کوپنی
قبل از هرچی این امکان وجود دارد که شغل کاذب 
کوپن فروشی دوباره سر برآورد. در واقع اگر همچون 
یارانه ها همه مردم از پول دار و بی پول کوپن دریافت 
کنند طبیعی است که افراد غیر نیازمند کوپن های خود 
را خواهند فروخت و بازار سیاهی حول این کار شکل 

می گیرد.
نکته دیگر اینکه، در گذشته چاپ برگه های جعلی 
کوپن اولین و مهمترین چالش دولت در اجرای نظام 
کوپنی بود. در دسترس نبودن آمارهای دقیق نیز می 
توانست در کنار این موضوع محاسبات دولت را به شدت 
دچار مشکل سازد. اما امروز این امید وجود دارد که به 
کمک تکنولوژی نرم افزاری و سخت افزاری الکترونیکی 
و همچنین وجود آمارهای دقیق این کار با نظارت بهتری 

انجام شود. 
دیگر اینکه، طبق نظر کارشناسان اجتماعی و بر اساس 
نتایج پژوهش های انجام شده، در شرایط کنونی سبک 
زندگی مردم در مقایسه با سال های اول انقلاب و حتی 
کمتر از دو دهه پیش بسیار تغییر کرده و به سمت مصرف 
گرایی سوق پیدا کرده است. از این رو گمان می رود که 
تأمین کالاهای اساسی در سطحی که دولت مد نظرش 
است نتواند پاسخگوی نیازهای واقعی جامعه باشد. بعلاوه، 
اولویت بندی خانواده ها در سبد خانوار با یکدیگر فرق 
می کند. این درحالی است که سبدکالایی که دولت در 
نظر گرفته است برای همه یکسان است. این امر می تواند 
خانواده ها را به فروش کوپن برای تأمین دیگر کالاهای 

مورد نیاز خود وادار کند.
همچنین، کارشناسان معتقدند که این کار به شدت 
هزینه های دولت را افزایش می دهد. علاوه بر هزینه راه 
اندازی سیستم، نگهداری و نظارت بر حسن اجرای آن، 
تأمین ارز مورد نیاز این کالاها در شرایطی که درآمدهای 
ارزی دولت کاهش چشمگیری داشته است نیز از چالش 

های اصلی در راه اجرای نظام کوپنی است.

چالش های اصلی در راه اجرای نظام کوپنی  چیست ؟

اما و اگرهای ضرورت بازگشت به نظام کوپنی 

هدف از ادغام بانک ها تحول نظام بانکی است 
مردم مطمئن باشند مشکلی برای سپرده هایشان پیش نخواهد آمد
نحوه پرداخت سودهای سپرده گذاران تغییری نمی کند
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به اف ای تی اف نیاز داریم
به	 ایران	 الحاق	 )لایحه	 پالرمو	 لایحه	 که	 هنگامی	
	CFT	لایحه	و	یافته(	سازمان	جرائم	با	مبارزه	کنوانسیون
)لایحه	الحاق	ایران	به	کنوانسیون	مبارزه	با	تامین	مالی	
تروریسم(	به	مجلس	رسید،	جنجال	زیادی	به	پا	شد	اما	در	

نهایت	تصویب	شد.در	ارتباط	با	تروریسم،	ایران	قربانی	تروریسم	است.	دشمنان	می	خواهند	
علیه	ما	برنامه	ریزی	کنند.	اگر	این	لایحه	در	مجلس	تصویب	نمی	شد،	آمریکا،	عربستان	
و	اسرائیل	خود	را	آماده	کرده	بودند	تا	ایران	را	بمباران	تبلیغاتی	کنند	با	این	محور	که	ایران	
لایحه	مبارزه	با	تروریسم	را	امضا	نمی	کند	بنابراین	حامی	تروریسم	است.	با	این	روش	می	
خواستند	علیه	ما	فضاسازی	بین	المللی	به	راه	بیندازند.	در	ارتباط	با	لایحه	پولشویی	نیز	
می	خواستند	ما	را	متهم	به	ایجاد	بازار	سیاه	کنند.از	طرف	دیگر	جلسه	های	غیرعلنی	برای	
شفاف	سازی	برگزار	شد	و	مسوولان	ذیربط	به	نگرانی	های	نمایندگان	پاسخ	دادند.	برهمین	
اساس،	مجلس	این	دو	لایحه	را	تصویب	کرد	و	نمایندگان	رای	قابل	قبولی	به	آن	دادند.	
بعد	از	مجلس،	این	دولایجه	به	شورای	نگهبان	ارسال	شد	و	اعضای	شورای	نگهبان	نیز	
ایرادهایی	به	آن	وارد	کردند.	مجلس	برخی	از	این	ایرادها	را	برطرف	کرد	که	بعد	از	آن	به	
مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	فرستاده	شد.	در	مجمع	تشخیص	شرایط	کشور	سنجیده	
می	شود.شرایط	کشور	به	گونه	ای	است	که	به	FATF	نیاز	داریم	زیرا	مشکل	تبلیغات	
منفی	ای	که	علیه	ما		وجود	را	حل	می	کند،	با	تصویب		لوایح	FATF	،	همین	که	دهان	
دشمنان	علیه	ما	باز	نشود،	اهمیت	دارد.	البته	ما	باید	از	نظر	مراودات	بانکی	نیز	با	دنیا	ارتباط	
داشته	باشیم	زیرا	بسیاری	از	کشورها	از	جمله	همسایگان	گفته	اند	به	دلیل	عدم	عضویت	
ایران	در	FATF	،	نمی	توانند	با	ما	ارتباط	بانکی	برقرار	کنند.بسیاری	از	کشورها	FATF	را	
پذیرفته	اند	و	بخشی	از	آن	را	بومی	کرده	اند	به	این	صورت	که	شرط	هایی	برای	پذیرش	
آن	گذاشته	اند.	در	ایران	نیز	اختیاراتی	به	شورای	امنیت	ملی،	دولت	و	مجلس	داده	شده	
است.	بنده	به	نظر	مجمع	تشخیص	در	ارتباط	با	دو	لایحه	پالرمو	و	CFT	خوش	بین	هستم	

و	امیدوارم	تصویب	شود.
* نماینده مردم ایلام در مجلس شورای اسلامی

وزیر رفاه، راهبرد 
شفافیت و مخالفانش 

	با	حضور	محمد	شریعتمداری	در	مسند	وزارت	تعاون	
کار	و	رفاه	اجتماعی	راهبرد	شفافیت	به	عنوان	چارچوب	
سیاستگذاری	و	اقدام	و	عمل	در	این	وزارتخانه	اعلام	شد	و	

مبنای	حرکت	قرارگرفت.	در	همین	مدت	کوتاه	رویکردها	و	اقدامات	مهمی	در	چارچوب	
راهبرد	شفافیت	انجام	شد	که	انتشار	اسامی	بیش	از	۱۴۰۰	نفر	از	اعضای	هیأت	مدیره		
شرکت	های	تابعه	یکی	از	این	اقدامات	مهم	بود	که	مورد	تأیید	رئیس	جمهوری	نیز	قرار	
گرفت	و	همچنین	سبب	شد	موضوع	شفافیت،	سیاستگذاری	و	اعتماد	اجتماعی	به	یک	
سوژه	داغ	بحث	و	گفتگو	در	فضای	عمومی	تبدیل	شود	)که	باید	از	این	امر	استقبال	کرد(	
و	فقط	پیرامون	این	لیست	های	منتشر	شده	بیش	از	۵۰	هزار	کلمه	خبر،	گزارش	و	تحلیل	
در	رسانه	های	عمومی	انتشار	یابد.رونمایی	از	سامانه	های	شفافیت	در	صندوق	بازنشستگی	
کشوری،	معاونت	تعاون	و	سازمان	بهزیستی	از	جمله	دیگر	اقدامات	مهمی	بود	که	در	این	
مدت	برای	پیشبرد	راهبرد	شفافیت	انجام	پذیرفته	است.	در	کاربرد	این	سامانه	ها	مفید	
است	اشاره	ای	به	راه	اندازی	سیستم	هوش	تجاری	)BI(	در	صندوق	بازنشستگی	شود.	
سیستم	هوش	تجاری	این	امکان	را	به	مدیریت	ارشد	می	دهد	تا	در	هر	لحظه	بدون	نیاز	
به	اخذ	اطلاعات	به	صورت	دستی	از	شرکت	ها،	اطلاعات	مالی،	فروش،	منابع	انسانی	و	
نقدینگی	و...	شرکت	ها	را		جمع	آوری	کرده	و	مورد	بررسی	قرار	دهد.	اطلاعات	فروش	یک	
شرکت	تولیدی	را	در	سطح	اطلاعاتی	نظیر	نوع	محصول،	میزان	فروش،	مقدار	فروش،	
قیمت	فروش،	منطقه	جغرافیایی	فروش،	خریدار	محصول	با	ذکر	جزئیات	آن،	پراکندگی	
فروش	و...	را	در	لحظه	اخذ	کند	و	حتی	اطلاعات	مربوط	به	حساب	های	بانکی	شرکت	ها	
و	نقدینگی	آنها		با	جزئیات	میزان	نقدینگی،	نوع	حساب	سپرده،	نام	بانک	و...	در	هر	زمان	
دلخواه	اخذ	شود.مرور	مباحث	مطرح	شده	در	نشست	های	گفت	و	شنودی	که	وزیر	رفاه	
با	نمایندگان	جامعه	کارگری،	کارفرمایی،	بازنشستگان	و	مؤسسات	خیریه	داشته	اند،	نشان	
می	دهد	گروه	های	ذیربط	و	ذی	نفع	وزارتخانه	از	مدافعان	پروپاقرص	راهبرد	شفافیت	و	
اقدامات	انجام	شده	هستند.	از	سوی	دیگر	طبق	اعلام	وزارت	فرهنگ	و	ارشاد	اسلامی	در	
ارزیابی	های	صورت	گرفته	وزارت	تعاون،	کار	و	رفاه	اجتماعی	در	سامانه	انتشار	و	دسترسی	
آزاد	به	اطلاعات	در	بین	همه	دستگاه	های	اجرایی	رتبه	نخست	را	کسب	کرد	که	می	تواند	
شاخص	مهم	در	موفقیت	این	وزارتخانه	در	پیشبرد	راهبرد	شفافیت	باشد.	در	این	میان	
اما	برخی	با	کلی	گویی	های	مبهم،	با	عبارات	بدون	استناد،	با	پیشداوری	های	توهم	گونه	و	
با	چارچوب	های	از	پیش	تعیین	شده	ذهنی	خود	به	تقابل	با	این	رویکرد	روی	آورده	اند.	به	
تقابل	با	رویکردی	که	برای	مبارزه	با	فساد	بدیلی	برای	آن	متصور	نیست.	واقعیت	این	است	
که	برخی	مقاومت	ها	و	مخالفت	ها	در	مقابل	رویکرد	شفافیت	ناشی	از	دردسرهایی	است	که	
این	رویکرد	برای	منافع	برخی	ایجاد	می	کند	اما	برخی	انتقادها	و	مخالفت	ها	از	جنس	ذهن	
تحلیلی	افرادی	است	که	به	تعبیری	که	محمدرضا	تاجیک	در	کتاب	دهه	سوم	بیان	می	کند	
»اسیر	اسطوره	های	چارچوب	هستند	و	ذهن	آنها	در	یک	چارچوب	مشخص	و	از	پیش	
تعیین	شده	ای	به	تحلیل	حوادث	می	پردازد«	نخبگانی	که	برای	تحلیل	یک	پدیده	سیاسی	
اجتماعی	»اساساً	نیازی	به	داده	و	اطلاعات	ندارند	و	معتقدند	دنیای	ما	و	دنیای	دیگران	
دنیای	ذهن	ماست	و	آنچه	در	عالم	این	ذهن	نگنجد	یکسره	وهم	و	خیال	و	باطل	است«.	
اما	نکته	پایانی	اینکه	پرداختن	به	مقوله	شفافیت	در	این	ایام	با	اهمیت	تر	از	هر	زمان	دیگری	
است.	هم	به	دلیل	اینکه	شرایط	تحریم	می	تواند	زمینه	اقدامات	فسادانگیز	را	گسترش	دهد	و	
هم	به	دلیل	اینکه	شفافیت	به	عنوان	راهبرد	مبارزه	با	فساد	می	تواند	بر	افزایش	رضایت	مردم	
از	عملکرد	نهاد	سیاسی،	افزایش	اعتماد	سیاسی	و	ارتقای	امید	اجتماعی	و	در	نهایت	بهبود	
سرمایه	اجتماعی	تأثیرگذار	باشد.	در	این	شرایط	اگر	حوزه	عمومی	و	رسانه	ای،	مدیرانی	را	
که	برای	مبارزه	با	فساد	راهبرد	شفافیت	پیش	می	گیرند،	حمایت	کند	و	هزینه	مدیرانی	را	
که	نسبت	به	این	مقوله	غفلت	خودخواسته	پیشه	گرفته	اند	افزایش	دهد،	می	توان	امیدوار	

بود	روز	به	روز	جریان	مخالف	شفافیت	کم	رنگ	تر	و	کم	توان	تر	شود.
* رییس مرکز روابط عمومی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی

جعفرزاده ایمن آبادی با اشاره به نشست با ظریف تشریح کرد

دلایل استعفای وزیر امور خارجه
نایب	رئیس	فراکسیون	مستقلین	ولایی	مجلس	از	تشریح	علت	استعفای	ظریف	در	

جلسه	فراکسیون	مستقلین	ولایی	مجلس	خبرداد.
غلامعلی	جعفرزاده	ایمن	آبادی		در	خصوص	نشست	روزیکشنبه	فراکسیون	
مستقلین	ولایی	مجلس	شورای	اسلامی	با	وزیر	امورخارجه،	اظهار	داشت:	آقای	
ظریف	در	مورد	اتفاقاتی	که	در	سفر	بشار	اسد	به	ایران	رخ	داده	بود،	توضیحاتی	را	
ارائه	کرد،	هدف	آقای	ظریف	نیز	صرفا	این	بوده	است	که	اقتدار	وزارت	خارجه	حفظ	
شود	و	منظور	خاصی	نداشت؛	احساس	می	کرد	وزارت	خارجه	دیده	نشده	است	و	
اگر	این	چنین	باشد،	با	توجه	به	نقش	وزارتخارجه	برای	دفاع	از	مصالح	کشور،	در	
عرصه	بین	المللی	دچار	مشکل	می	شود،	ظریف	معتقد	بود	خطاهای	دولت	گذشته	
نسبت	به	وزارت	خارجه	نباید	تکرار	شود،	وزارتخارجه	باید	از	حقوق	همه	سازمان	ها	

و	وزارتخانه	ها	باید	دفاع	کند.
نایب	رئیس	فراکسیون	مستقلین	ولایی	مجلس	شورای	اسلامی	با	بیان	اینکه	ظریف	
اعقتاد	داشت	نیت		سوئی	نبوده	ولی	ندیدن	وزارت	خارجه	عادی	شده	و	با	استعفایش	
خواست	فضایی	برای	پایان	دادن	به	آن	وضعیت	ایجاد	شود،	بیان	کرد:	آقای	ظریف	از	سوی	
سفرا،	وزرا	و	مجموعه	بدنه	وزارتخارجه	به	شدت	تحت	فشار	است	زیرا	احساس	می	کنند،	
این	وزارتخانه	در	خیلی	از	مسائل		حذف	می	شود	و	وزارتخارجه	به	دلیل	موازی	کاری	ها	

تاثیرگذار	نیست.
وی	افزود:	هنگامی	که	عکس	روحانی	و	بشار	اسد	پخش	شود	در	حالیکه	ظریف	حضور	

ندارد،	این	موضوع	برای	وزارتخارجه	خوب	نیست.
جعفرزاده	ایمن	آبادی	ادامه	داد:	در	کل	وضعیت	خوب	اکنون	آقای	ظریف	خوب	است	

و	با	قدرت	و	تلاش	ویژه	به	کار	خود	ادامه	می		دهد.
نماینده	مردم	رشت	در	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	نمایندگان	از	وزیر	خارجه	
گله	مند	بودند؛	زیرا	معتقد	بودند	در	راستای	دور	زدن	تحریم	ها	این	وزارتخانه	می		تواند	
موثرتر	عمل	کند	که	محمدجواد	ظریف	در	این	زمینه	توضیح	داد،	می	خواهیم	تحریم	ها	
را	دور	بزنیم	اما	وزارتخانه	ها	از	وضعیت	خطوط	قرمز	و	دستگاه	های	نظارتی	ترس	دارند	و	
قواعد	و	قوانین	ما	متناسب	با	شرایط	تحریمی	نیست	و	خطوط	قرمز	شدید	است	و	از	این	

حیث	نگرانی		هایی	وجود	دارد.
وی	افزود:	آقای	ظریف	به	تحمل	۴	شکست	آمریکا	از	ایران	در	صحنه	های	بین	المللی	
اشاره	کرد	و	اینکه	حتی	در	یک	جلسه	شورای	امنیت	سازمان	ملل،	ترامپ	شخصا	ورود	

کرد	و	برای	اولین	بار	در	طول	تاریخ	روسیه	قانع	شد،	تصمیم	شورای	امنیت	را	وتو	کند.
جعفرزاده	ایمن	آبادی	اظهار	داشت:	تلاش	هایی	که	در	خصوص	اف	ای	تی	اف	ارائه	کرد	
و	توضیح	داد	که	بعضی	از	کشورهایی	که	با	ایران	مراوده	دارند،	اعلام	کرده	اند	که	اگر	

اف	ای	تی	اف	تصویب	نشود،	نمی	توانیم	با	ایران	ادامه	کار	دهیم.
نایب	رئیس	فراکسیون	مستقلین	ولایی	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	ظریف	در	
خصوص	شرایط	بیرونی،	داخلی	و	ادامه	راه	گزارشی	دارد	و	بیان	کرد	وزارتخارجه	با	اقتدار	
به	راه	خود	ادامه	خواهد	داد،	وزیر	خارجه	صحبت	های	خوبی	کردند	که	اگر	از	صدا	و	مطرح	

شود،	جهت	تلطیف	فضا	مفید	خواهد	بود.

اسماعیل گرامی مقدم:

لایحه جامع انتخابات در جهت 
دموکراتیک  تر شدن انتخابات است

یک	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	با	اشاره	به	اینکه	لایحه	جامع	انتخابات،	بخشی	از	
انتقادات	اصلاح	طلبان	از	شیوه	برگزاری	انتخابات	را	برطرف	کرده	است،	گفت:	جهت	
گیری	این	لایحه	به	سوی	حزبی	شدن	انتخابات	بوده	که	یکی	از	آرمان	های	اساسی	

اصلاح	طلبان	است.
اسماعیل	گرامی	مقدم	در	گفت	وگو	با	ایسنا،	با	اشاره	به	اینکه	جایگزینی	انتخاب	
احزاب	به	جای	انتخاب	افراد،	رویکرد	اصلی	لایحه	جامع	انتخابات	است،	اظهار	کرد:	این	
لایحه	به	خودی	خود	احزاب	را	پاسخگو	می	کند،	زیرا	به	جای	انتخاب	افراد	در	انتخابات،	
احزاب	انتخاب	می	شوند.	انتخاب	احزاب	هم	موجب	می	شود	که	احزاب	دست	به	تشکیل	
ائتلاف	های	بزرگ	شده	و	تعدد	احزاب	کاهش	می	یابد	و	از	سویی	احزاب	را	در	قبال	مردم	
پاسخگو	خواهد	کرد.وی	درباره	ارائه	لیست	از	سوی	احزاب	در	انتخابات	به	شرط	داشتن	
پنج	هزار	عضو	بیان	کرد:	این	محدودیت	موجب	تقویت	احزاب	می	شود.	اگر	حزبی	
توان	بسیج	پنج	هزار	نفر	را	نداشته	باشد	یا	باید	عرصه	را	ترک	کند	یا	دنبال	ائتلاف	با	
سایر	احزاب	و	ایجاد	جبهه	واحدی	باشد.	رویکرد	لایحه	جامع	انتخابات	به	سمت	حزبی	
شدن	انتخابات	یکی	از	آرمان	های	اساسی	اصلاح	طلبان	است.	اگر	این	لایحه	به	همین	
شکل	تصویب	شود،	تحول	بزرگی	در	جریان	اصولگرایی	و	اصلاح	طلبی	رخ	داده	و	در	هر	
جریان	دو	یا	سه	حزب	بزرگ	ایجاد	می	شود.	همچنین	حزبی	شدن	انتخابات	موجب	
افزایش	کیفیت	نمایندگان	مجلس،	وزرا	و	استانداران	خواهد	شد.سخنگوی	حزب	اعتماد	
ملی	در	ادامه	درباره	نوآوری	لایحه	جامع	انتخابات	در	زمینه	خوداظهاری	داوطلبان	
انتخابات	برای	وفاداری	و	التزام	به	قانون	اساسی	و	ولایت	فقیه	تصریح	کرد:	لایحه	جامع	
انتخابات	بخشی	از	انتقادات	اصلاح	طلبان	را	برطرف	کرده	است.	ما	معتقدیم	اعتراف	و	
خوداظهاری	فرد	برای	وفاداری	و	التزام	به	اسلام،	ولایت	فقیه	و	قانون	اساسی	کفایت	
می	کند،	مگر	بصورت	عملی	خلاف	آن	ثابت	شود.	تجسس	برای	اندازه	گیری	التزام	به	
ولایت	فقیه،	اسلام	و	قانون	اساسی	لازم	نیست.گرامی	مقدم	در	پایان	با	تاکید	بر	اینکه	
لایحه	جامع	انتخابات	در	جهت	دموکراتیک	تر	شدن	انتخابات	است،	گفت:	امیدوارم	
مجلس	این	لایحه	را	تصویب	کند	و	احزاب	هم	به	دنبال	تطبیق	خود	با	این	لایحه	
باشند.	در	شرایطی	که	براندازان	در	تلاش	برای	القای	ناتوانی	جمهوری	اسلامی	در	
پیاده	کردن	قوانین	دموکراتیک	بوده	و	مردم	را	تشویق	می	کنند	که	از	اصلاح	طلبان	و	
اصولگرایان	عبور	کنند،	ما	به	اصلاح	ساختاری	نیازمندیم.	یکی	از	مهم	ترین	جنبه	های	
اصلاح	ساختاری،	اصلاح	قانون	انتخابات	است	که	جامعه	را	برای	انجام	اصلاحات	امیدوار	

نگه	می	دارد.

رئیس شورای عالی استان ها:

دولت در هزینه های مدیریت شهر
بیشتر مشارکت کند

رئیس	شورای	عالی	استان	ها	گفت:	تامین	بخشی	از	هزینه	های	شهر	با	دولت	است	
و	در	حال	گفت	و	گوهستیم	تا	دولت	مشارکت	بیشتری	در	هزینه	های	مدیریتی	شهر	

داشته	باشد.
مرتضی	الویری	در	پاسخ	سوال	خبرنگار	ایرنا	مبنی	بر	اینکه	شما	پیش	از	این	اعلام	
کرده	بودید	دولت	هزینه	های	حضور	خود	در	پایتخت	را	نمی	دهد،	افزود:	اداره	شهر	و	
شهرداری	هزینه	هایی	دارد.	به	عنوان	مثال	در	مورد	هزینه	مترو،	یک	سوم	هزینه	هر	
بلیت	را	باید	شهرداری	پرداخت	کند	و	یک	سوم	توسط	مردم	پرداخت	شود	و	یک	سوم	
باقی	مانده	را	هم	می	بایست	دولت	پرداخت	کند	که	متاسفانه	دولت	از	پرداخت	یک	
سوم	سهم	خود	امتناع	می	کند	و	در	حال	پیگیری	هستیم	که	چنین	مواردی	که	مربوط	
به	دولت	می	شود	را	دریافت	کنیم.عضو	شورای	شهرتهران	در	پاسخ	این	سوال	که	شما	
پیشتر	برای	تامین	هزینه	های	شهر	چهار	راهکار	که	شامل	وام،	بودجه	دولتی،	فروش	
تراکم	و	گرفتن	عوارض	است	را	پیشنهاد	کرده	بودید	و	پیش	از	این	هم	اعلام	کردید	که	
در	شرایط	کنونی	سه	راه	نخست	در	عمل	ممکن	نیست	و	باید	به	سراغ	عوارض	رفت.	
آیا	با	توجه	به	افزایش	قیمت	ها	در	شرایط	حاضر	و	در	تنگنا	بودن	مردم	فشار	مضاعفی	
به	مردم	تحمیل	نخواهد	شد؟	که	گفت:	عوارض	چیز	جدیدی	نیست.	بالاخره	مردم	
باید	هزینه	مربوط	به	خودشان	را	پرداخت	کنند	و	این	به	این	مفهوم	نیست	که	هزینه	
جدیدی	را	می	خواهیم	از	مردم	بگیریم.الویری	خاطرنشان	کرد:	مواردی	مانند	عوارض	
نوسازی	به	دلیل	اینکه	مکانیزمی	برای	آنها	وجود	نداشت،	توسط	برخی	شهروندان	۱۰	
تا	۱۵	سال	پرداخت	نشده	و	طبیعی	است	که	شهرداری	از	دریافت	عوارض	منطقی	برای	

هزینه	های	خود	محروم	شده	است.
وی	افزود:	سبک	سازی	و	کاهش	هزینه	ها،	راهکارهایی	است	که	در	شهرداری	
تعقیب	می	کنیم.	به	عنوان	مثال	شورای	شهر	تهران	تصویب	کرده	است	شهرداری	
سالانه	6درصد	نیروی	انسانی	خود	را	کاهش	دهد	و	به	دنبال	اصلاح	چارت	شهرداری	
و	اصلاح	سیستم	و	کوچک	سازی	آن	نیز	هستیم.عضو	شورای	شهر	تهران	اضافه	کرد:	
همچنین	برنامه	هایی	برای	کاهش	تولید	پسماند،	کاهش	مصرف	انرژی	و	همین	طور	
مصرف	آب	داریم	که	آنها	را	دنبال	می	کنیم	و	می	خواهیم	این	نوع	هزینه	ها	را	از	راههای	

سالم	تامین	کنیم.	

فرمانده نیروی انتظامی:

گزینشی اعمال قانون نمی کنیم
فرمانده	نیروی	انتظامی	گفت:	مردم	را	گزینشی	اعمال	قانون	نمی	کنیم؛	برای	ما	
فرقی	نمی	کند	فردی	که	اعمال	قانون	می	شود	چه	کسی	است.	همه	در	برابر	قانون	

مساوی	هستند.
سردار	حسین	اشتری	روز	یکشنبه	در	دومین	روز	از	چهاردهمین	همایش	سراسری	
روسا	و	مدیران	راهور	ناجا	افزود:	درآمد	ناشی	از	جریمه	های	رانندگی	به	خزانه	دولت	
واریز	می	شود	و	هیچ	کار	خدماتی	در	سطح	ناجا	نیست	که	انجام	و	درآمدش	به	حساب	
ناجا	واریز	شود.وی	اظهار	داشت:	هر	کسی	بخواهد	نارحت	یا	خوشحال	شود	برای	ما	
مهم	نیست	رعایت	قانون	برای	ما	مهم	است	و	در	اجرای	قانون	هیچ	تبعیضی	نداریم	
نه	خودرو،	نه	شخصیت	برای	ما	مهم	نیست	و	کسی	که	قانون	را	رعایت	کند،	برای	ما	
محترم	است.	اگر	در	اجرای	قانون	مامور	ما	در	جایی	کوتاهی	کرد،	رسیدگی	می	کنیم	
و	سامانه	۱97	را	داریم	اما	کسی	حق	ندارد	به	مامور	توهین	کند	و	تصویر	از	مامور	در	
حین	اجرای	قانون	بردارد	و	او	را	تهدید	کند	با	قاطعیت	از	مامور	متعهد	و	کسی	که	
اجرای	قانون	می	کند،	حمایت	می	کنیم.	سردار	اشتری	افزود:	مامور	ما	جانش	را	برای	
انجام	وظیفه	می	دهد؛	شهدای	عزیز	که	در	مقابله	با	گروه	های	تروریستی	شهید	شدند	
و	برخی	از	ماموران	که	در	حین	ماموریت	دچار	تصادف	می	شوند	و	جانش	را	می	دهند	
تا	راننده	خودرو	حادثه	ای	برایش	پیش	نیاید.	چه	افتخاری	بالاتر	از	این،	هر	چند	توصیه	
کرده	ایم	مراقب	جان	خودتان	باشید	و	تاکید	می	کنم	اگر	نمی	توانید	در	جایی	اعمال	
قانون	کنید،	انجام	ندهید	سلامت	شما	برای	ما	مهمتر	است	اول	باید	امنیت	شما	تامین	
شود.	وی	ادامه	داد:	پاک	دست	ترین	افراد	را	در	ناجا	داریم	اما	وظیفه	دارم	توصیه	کنم	
مراعات	مردم	را	بکنید	در	این	ایام	اوج	سفرها	است	اگر	فردی	که	اعمال	قانون	می	شود،	
با	برخورد	خوب	باشد	مردم	می	گویند	حقم	بود	جریمه	شوم	و	مامور	رفتار	خوبی	داشته	
است	اما	گاهی	مردم	دلگیر	و	جلوی	خانواده	خجالت	زده	می	شوند	احترام	به	خانواده	ها	

باید	درنظرگرفته	شود	و	اعمال	قانون	هم	صورت	گیرد.

آیت الله بیات زنجانی:

زنان می توانند بالاترین 
مسئولیت ها را داشته باشند

آیت	الله	اسدالله	بیات	زنجانی	از	اساتید	برجسته	حوزه	علمیه	قم	گفت:	نباید	در	
کشورمان	نسبت	به	توانمندی	و	ظرفیت	بالای	زنان	کوتاهی	و	غفلت	داشته	باشیم	و	آنها	

می	توانند	پست	وزارت	و	استانداری	و	بالاترین	مسئولیت	ها	را	برعهده	داشته	باشند.
وی	شنبه	شب	در	دیدار	معصومه	ابتکار	معاون	امور	زنان	و	خانواده	رئیس	جمهوری	
افزود:	جایگاه	خانواده	بسیار	مقدس	و	ارزشمند	است،	اما	متأسفانه	پس	از	انقلاب	
اسلامی،	نتوانسته	ایم	آنگونه	که	باید	و	شاید،	کانون	خانواده	ها	را	استحکام	ببخشیم.	

آیت	الله	بیات	زنجانی	با	بیان	اینکه	خداوند	متعال	در	قرآن	کریم	زن	را	مایه	آرامش	
مرد	عنوان	کرده	است،	این	نکته	را	بسیار	مهم	دانست	و	گفت:	برای	برقراری	امنیت	در	

جامعه	و	رشد	و	توسعه	کشور	باید	به	مسائل	و	حقوق	زنان	هرچه	بیشتر	توجه	شود.	
وی	تقویت	کیان	و	جایگاه	خانواده	را	یک	وظیفه	همگانی	عنوان	کرد	و	افزود:	در	
ارائه	لایحه	های	مربوط	به	زنان	و	خانواده	به	مجلس	شورای	اسلامی،	باید	بار	علمی	و	
فقهی	آن	افزوده	شود	تا	ایرادهای	شورای	نگهبان	کاسته	شده	و	مجلس	نیز	مطمئن	تر	
آن	را	به	تصویب	برساند.	آیت	الله	بیات	زنجانی	در	بخش	دیگری	از	سخنان	خود	تصریح	
کرد:	برطرف	کردن	مشکلات	مسکن،	اشتغال	و	اوقات	فراغت	جوانان	در	پیشگیری	از	
وقوع	جرم	و	بزه	در	جامعه	بسیار	مؤثر	است	و	باید	مورد	توجه	قرار	بگیرد.	وی	همچنین	
خاطرنشان	کرد:	مردم	ایران	به	خوبی	به	مسأله	تحریم	ها	و	سنگ	اندازی	آمریکایی	ها	
آگاهی	دارند،	اما	واقعا	می	توانیم	وضعیت	اقتصادی	کشور	را	بسیار	بهتر	مدیریت	کنیم	
تا	شاهد	بروز	گرانی	ها	در	جامعه	نباشیم.	آیت	الله	بیات	زنجانی	با	بیان	اینکه	امروز	
مردم	مشکلات	معیشتی	به	ویژه	برای	کالاهای	اساسی	را	با	تمام	وجود	درک	می	کنند،	
اظهار	داشت:	البته	نمی	توان	اقدامات	ارزشمند	دولت	در	حوزه	های	گوناگون	به	ویژه	

دیپلماسی	خارجی	را	نادیده	بگیریم.	

دبیر	شورای	عالی	امنیت	ملی	گفت:	
پیش	دستی	و	برتری	جبهه	ثبات	خواهان	
تروریست	 دربرابر	جبهه	 ثبات	سازان	 و	
سازان	وحامیان	بی	ثباتی،	پیام	آور	این	
واقعیت	است	که	سیاست	های	آمریکا	

مسیر	رو	به	افولی	را	طی	می	کند.
در	 یکشنبه	 روز	 شمخانی«	 »علی	
همایش	ملی	تاریخ	شفاهی	دفاع	مقدس	
که	در	کتابخانه	ملی	برگزار	شد،	افزود:	
هرچند	آمریکا،	غرب	و	کشورهای	مرتجع	
منطقه	عناصر	تروریست	و	مزدور	را	به	
خدمت	گرفتند	تا	ریشه	مقاومت	اسلامی	
را	بخشکانند	اما	جوانان	مقاومت،	ارتش	
سوریه،	حشدالشعبی	عراق	و	انصارالله	یمن	
و	مدافعان	حرم	نشان	دادند	که	غرب	محور	
عالم	نیست	و	مجسمه	کاغذی	که	ازقدرت	
آمریکا	ساخته	شده	است	به	سادگی	قابل	

فروپاشی	است.	
وی	تصریح	کرد:	امروز	جهان	به	این	
واقعیت	پی	برده	است	که	در	نبرد	اراده	ها،	

خون	بر	شمشیر	پیروز	است.
امام	 پیام	مهم	 وی	خاطرنشان	کرد:	
خمینی	)رخ(	به	جهان	این	بود	که	همیشه	
منازعات	 میدان	 اصلی	 پیروز	 ها	 ملت	
هستند	و	این	پیام	امروز	تبدیل	به	فرهنگ،	
برنامه	عمل	و	استراتژی	موفقیت	ملتهای	

مستقل	شده	است.	
دبیر	شورای	عالی	امنیت	ملی	افزود:	
مبتنی	بر	همین	پیام	بیش	از	چهار	سال	
بمباران،	جنایت	و	وحشی	گری	عربستان،	
آمریکا،	رژیم	صهیونیستی	و	کشورهای	
اسارت	 به	 و	 یمن	 تصرف	 برای	 اروپایی	

گرفتن	مردم	آن	ناموفق	بوده	است.	
نماینده	رهبر	معظم	انقلاب	به	شکست	
جریان	تروریست	تکفیری	در	منطقه	اشاره	
و	خاطرنشان	کرد:	مهم	ترین	و	پیچیده	
ترین	تهدید	جهان	اسلام	نیز	که	حاکم	
کردن	تروریست	های	تکفیری	بر	سرزمین	
جوانان	 جانفشانی	 با	 بود	 اسلامی	 های	
تربیت	یافته	در	فرهنگ	مقاومت	شکست	

خورده	است.
شمخانی	افزود:	امروز	با	رغم	هزینه	های	

هنگفتی	که	برای	ایجاد	امنیت	در	سرزمین	
های	اشغالی	می	شود،	راهبردهای	آنها	
برای	تامین	امنیت	مرزهای	اسرائیل	به	
بن	بست	رسیده	و	رژیم	اشغالگرقدس	در	
مرزهای	خودش	و	حتی	داخل	مرزهایش	

احساس	تهدید	بیشتری	می	کند.
وی	همچنین	گفت:	اگر	هنوز	شک	و	
تردیدی	برای	انسان	های	ضعیف	النفس	
در	شنیدن	پیام	استقلال	جویی	و	آزادی	
به	 دارد،	 وجود	 خمینی	 امام	 خواهی	
دادن	 شکست	 با	 ایران	 ملت	 طورقطع	
ترامپ	و	سیاست	های	تحریمی	او	مجددا	
این	پیروزی	را	اثبات	و	اعلام	خواهد	کرد.

که	 درحالی	 کرد:	 خاطرنشان	 وی	
فرهنگ	 کننده	 تقویت	 اسلامی	 انقلاب	
ایران	 مردم	 میان	 در	 و	شجاعت	 غیرت	
نوچه	 ترامپ	و	حتی	 است؛	 بوده	 زمین	
های	او	فرعون	مابانه	کشورهای	عربستان	
و	امارات	را	شبانه	روز	تمسخر	و	تحقیر	می	
کنند	که	شما	بدون	ما	چیزی	نیستید	و	
یک	روز	هم	بدون	حمایت	امریکا	توان	

مقاومت	و	ایستادگی	ندارید.	
دبیر	شورای	عالی	امنیت	ملی	ناکامی	
های	ترامپ	در	ایجاد	ائتلاف	ضد	ایرانی	
در	کنار	توسعه	اختلافات	درونی	مابین	
کشورهای	عربی	منطقه	و	شکست	اجلاس	
ورشو	برای	ائتلاف	سازی	علیه	ایران	خارج	
مشابه	 موضوع	 دهها	 و	 ملل	 سازمان	 از	
دیگر	را	از	مجموعه	واقعیتهایی	ذکر	کرد	

که	نشان	می	دهد	که	مسیری	به	غیر	از	
ناکامی	و	شکست	در	انتظارامریکا	و	هم	

پیمانانش	قرار	ندارد.	
شمخانی	تصریح	کرد:	پیش	بینی	ما	در	
مورد	متحدان	امریکا	در	منطقه	این	است	
که	اگر	سیاست	پناه	بردن	آنان	به	دشمنان	
شهروندان	 خیزش	 با	 یابد	 ادامه	 اسلام	

تحقیر	شده	آنها	مواجه	خواهند	شد.	
وی	با	بیان	این	که،	بدون	شک	ورود	
آمریکا	و	غرب	به	مذاکرات	هسته	ای	و	
دست	یابی	به	توافق	نیز	ناشی	از	نقش	
منطقه	 سازی	 ثبات	 در	 ایران	 محوری	
ای	و	توانمندی	های	رو	به	توسعه	ایران	
در	حوزه	های	صلح	آمیز	هسته	ای	بود؛	
گفت:	آنان	به	خیال	خام	خود	در	تلاش	
بودند	که	ضمن	متوقف	سازی	توان	هسته	
ای	ایران،	دستاوردهای	ارزشمند	و	قدرت	
بازیگری	ایران	را	در	منطقه	مهار	نمایند	که	
با	تدبیر	رهبر	معظم	انقلاب	در	هر	دو	مورد	

ناکام	ماندند.
نماینده	رهبر	معظم	انقلاب	در	شورای	
عالی	امنیت	ملی	افزود:	۴۰	سال	است	
که	به	برکت	انقلاب	اسلامی	پرچم	سلطه	
گری	امریکا	و	غرب	در	منطقه	به	زیر	آمده	
و	تا	به	امروز	نبرد	جانانه	میان	این	دو	جبهه	
با	موفقیت	رو	به	فزونی	جبهه	مقاومت	

جاری	است.	
شمخانی	گفت:	پیش	دستی	و	برتری	
جبهه	ثبات	خواهان	و	ثبات	سازان	دربرابر	

جبهه	تروریست	سازان	وحامیان	بی	ثباتی،	
پیام	آور	این	واقعیت	است	که	سیاست	
های	آمریکا	مسیر	رو	به	افولی	را	طی	می	

کند.	
دبیر	شورای	عالی	امنیت	ملی	در	پایان	
تاکید	کرد:	تاریخ	شفاهی	دفاع	مقدس	
بیان	کننده	این	واقعیت	است	که	بعد	از	
چهل	سال	وقتی	به	نقشه	سیاسی	منطقه	
ونظامی	 سیاسی	 ابزارهای	 نگریم	 می	
امریکا	چون	صدام	و	داعش	و	دیگر	عوامل	
از	 برآمده	 قدرت	 و	 نابود	شده	 مزدورش	
فرهنگ	مقاومت	را	رو	به	فزونی	و	پیشروی	

است.
* توان موشکی ایران قابل مذاکره 

نیست
شمخانی«		 »علی	 دریابان	 امیر	
همچنین	در	حاشیه	همایش	ملی	تاریخ	
شفاهی	دفاع	مقدس	که	در	کتابخانه	ملی	
برگزار	شد	در	جمع	خبرنگاران	درخصوص	
در	 ما	 اظهارداشت:	 ایران	 موشکی	 توان	
و	 دقت	 تخریب،	 قدرت	 برد،	 با	 ارتباط	
سرعت	آماده	سازی	به	عنوان	چهار	محور	
مهم	توانمندی	موشکی	براساس	مصالح،	
منافع	و	تهدیدات	کشور	تصمیم	می	گیریم	

و	این	روند	قابل	مذاکره	نیست.
وی	تاکید	کرد:	تاریخ	شهادت	می	دهد	
که	عوامل	خواهان	بی	ثباتی	در	منطقه	

همواره	ناکام	بوده	اند.
دبیر	شورای	عالی	امنیت	ملی	همچنین	
درمورد	نفوذ	عوامل	تروریستی	به	خاک	
ایران	گفت:	دولت	پاکستان	موظف	است	
با	محافظت	از	مرزهایش	از	ورود	تروریست	
ها	به	خاک	ایران	جلوگیری	کند.شمخانی	
خاطرنشان	کرد:	تمهیدات	جدیدی	برای	
تامین	بیشتر	مرزهای	مشترک	با	پاکستان	

اتخاذ	و	عملیاتی	شده	است.
وی	همچنین	در	پاسخ	سوالی	درمورد	
حضور	ایران	در	سوریه	توضیح	داد:	حضور	
ایران	در	این	کشور	به	دعوت	دولت	قانونی	
و	برای	کمک	مستشاری	برای	مقابله	با	
تروریسم	است.	تا	زمانی	که	دولت	سوریه	

بخواهد	در	این	کشور	می	مانیم.

رییس	مجلس	شورای	اسلامی	مصوبه	افزایش	حقوق	
۴۰۰	هزار	تومانی	کارکنان	و	بازنشستگان	در	لایحه	بودجه	

98	را	لازم	الاجرا	دانست.
نمایندگان	مجلس	شورای	اسلامی	روزیکشنبه		در	
بررسی	بندهای	الحاقی	به	لایحه	بودجه	سال	۱398	کل	
کشور	پیشنهاد	حمیدرضا	حاجی	بابایی	نماینده	همدان	
را	تصویب	کردند	که	بر	این	اساس،	حقوق	همه	کارکنان	
دولت	و	بازنشستگان	در	سال	آینده	باید	۴۰۰	هزار	تومان	
افزایش	یابد.	نمایندگان	مجلس	تصویب	کردند	که	حقوق	
ثابت	گروه	های	حقوق	بگیر	از	قبیل	هیات	های	علمی،	
قضات	و	کارکنان	کشوری	و	لشگری	و	بازنشستگان	کشوری	
و	لشگری	کلیه	دستگاه	های	اجرایی	و	همچنین	وزارت	

اطلاعات	و	سازمان	انرژی	اتمی	از	ابتدای	سال	98	به	میزان	
چهار	میلیون	ریال	افزایش	می	یابد،	علاوه	بر	این	افزایش	جز	
یک	ضریب	ریالی	سالانه	مشمولین	این	بند	نسبت	به	ضریب	

ریالی	سال	97	به	میزان	تا	۱۰	درصد	افزایش	می	یابد.
بر	اساس	لایحه	دولت،	قرار	بود	2۰	درصد	به	حقوق	

کارکنان	و	بازنشستگان	دولت	اضافه	شود.
اما	محمدباقر	نوبخت	رییس	سازمان	برنامه	و	بودجه	
در	نامه	ای	به	رییس	مجلس	اعلام	کرد	که	دولت	نمی	
تواند	مصوبه	افزایش	۴۰۰	هزار	تومانی	حقوق	کارمندان	و	

بازنشستگان	دولت	را	اجرایی	کند.
این	نامه	موجب	شد	تا	امروز	ناصر	موسوی	لارگانی	

نماینده	فلاورجان	تذکر	دهد.	

وی	با	یادآوری	مصوبه	روز	شنبه	مجلس	گفت:	مجلس	
در	این	مصوبه	راهکاری	داد	که	با	عدالت	تناسب	داشته	باشد	
یعنی	فردی	که	2۰	میلیون	حقوق	می	گیرد	چهار	میلیون	به	
حقوقش	اضافه	نشود	و	کسی	که	یک	میلیون	تومان	حقوق	

می	گیرد	2۰۰	هزار	تومان	به	حقوق	وی	اضافه	شود.
وی	اظهار	داشت:	هنوز	جلسه	روزشنبه	مجلس	تمام	
نشده	بود	که	دولت	اعلام	کرد	من	به	این	مصوبه	عمل	نمی	
کنم.رییس	مجلس	نیز	پاسخ	داد:	دولت	نمی	تواند	عمل	
نکند،	قانون	لازم	الاجراست.لاریجانی	اظهار	داشت:	هر	
کسی	حرفی	زد	روی	آن	حساب	نکنید،	بی	جا	کرده	چنین	
حرفی	زده	است.مصوبات	مجلس	شورای	اسلامی	باید	به	

تایید	شورای	نگهبان	برسد.	

علی شمخانی:

سیاست های آمریکا رو به افول است

علی لاریجانی:

افزایش حقوق 400 هزار تومانی کارمندان لازم الاجراست

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

اتهام	 سخنگوی	قوه	قضائیه	گفت:	
نظام	 در	 »اخلال	 فریدون	 حسین	
دلیل	 همین	 به	 و	 نیست	 اقتصادی«	

مشمول	استجازه	رهبری	نمی	شود.	
المسلمین	 و	 الاسلام	 حجت	
غلامحسین	محسنی	اژه	ای	روز	یکشنبه	
در	جمع	خبرنگاران	در	پاسخ	به	سوالی	
رسیدگی	 دادگاه	 چرا	 اینکه	 بر	 مبنی	
صورت	 به	 فریدون	 حسین	 پرونده	 به	
غیرعلنی	برگزار	شده	است،	اظهار	داشت:	
اتهام	فریدون	اخلال	در	نظام	اقتصادی	
نیست	بنابراین	مشمول	استجازه	ای	که	از	
رهبر	معظم	انقلاب	گرفته	ایم،	نمی	شود.	
این	مقام	مسئول	در	دستگاه	قضایی	
فریدون	 پرونده	 اساس،	 این	 بر	 افزود:	
مشمول	قوانین	فعلی	کشور	است	و	طبق	
این	قوانین	هم	دادگاه	برگزار	می	شود.	

محسنی	اژه	ای	تصریح	کرد:	دادگاه	

پرونده	هایی	بر	اساس	استجازه	رهبری	
برگزار	می	شود	که	اتهام	اخلال	در	نظام	

اقتصادی	در	آن	مطرح	باشد.	
همچنین	 قضائیه	 قوه	 اول	 معاون	
درباره	اینکه	آیا	در	دوره	آتی	قوه	قضائیه،	
در	دستگاه	قضایی	می	ماند	یا	خیر	گفت:	
من	یک	سرباز	هستم	و	قطعاً	در	خدمت	
قوه	قضاییه	خواهم	بود	و	کمک	می	کنم.	
وی	در	پاسخ	به	سئوال	خبرنگاری	
مبنی	بر	اینکه	آیا	در	قوه	قضائیه	می	مانید	
یا	خیر،	اظهار	کرد:	بنده	خود	را	بدهکار	
تا	هر	وقت	مسئولین	 و	 نظام	می	دانم	
تشخیص	دهند،	در	خدمت	نظام	و	مردم	
خواهم	بود	و	حتما	در	خدمت	رئیس	
جدید	قوه	قضاییه	خواهم	بود	و	به	ایشان	

کمک	خواهم	کرد.
برای	 افزود:	 قضائیه	 قوه	 سخنگوی	
بنده	مهم	این	است	که	در	خدمت	مردم	

به	سئوالی	 پاسخ	 باشم.وی	در	 نظام	 و	
مجازی	 فضای	 در	 آیا	 اینکه	 بر	 مبنی	
فعالیت	می	کنید	یا	خیر؟	گفت:	در	فضای	
مجازی	نیستم.	خبرنگاری	از	سخنگوی	
قوه	قضائیه	پرسید	که	آیا	فرزندان	شما	در	
قوه	قضاییه	هستند	که	گفت:	هیچ	یک	
نیستند.حجت	الاسلام	محسنی	اژه	ای	
نسبت	 رسانه	ها	 همفکری	 ضرورت	 بر	
به	هدفگذاری	در	سال	98	و	تمرکز	بر	
کرد.سخنگوی	 تاکید	 مختلف	 مسایل	
قوه	قضائیه	با	اشاره	به	نقش	رسانه	ها	در	
زمینه	مبارزه	با	فساد	و	احقاق	حقوق	عامه	
گفت:	قوه	قضاییه	احقاق	حقوق	عامه	در	
اولویتش	بوده	و	هست،	ولی	به	تنهایی	

نمی	تواند	در	این	زمینه	اقدام	کند.
معاون	اول	قوه	قضائیه	بر	نقشی	که	
جرم	 وقوع	 از	 پیشگیری	 در	 رسانه	ها	
می	توانند	ایفا	کنند	تاکید	کرد	و	بیان	

داشت:	یکی	از	مسایل	مهم	پیشگیری	از	
وقوع	جرم	است؛	چراکه	پیشگیری	بهتر	
از	درمان	است	و	رسانه	ها	می	توانند	نقش	
داشته	باشند	البته	معاونت	پیشگیری	از	
وقوع	جرم	اقدامات	خوبی	در	این	زمینه	
انجام	داده	است.حجت	الاسلام	محسنی	
بر	 رسانه	ها	 ساختن	 معطوف	 با	 اژه	ای	
زدایی،	 حبس	 جمله	 از	 محور	هایی	
مجازات	جایگزین	حبس،	و	مبارزه	بدون	
تبعیض	با	فساد،	گفت:	رسانه	ها	می	توانند	
فوق	العاده	موثر	باشند	که	قوه	قضاییه	
بهتر	و	بدون	تبعیض	با	فساد	برخورد	کند.
وی	یکی	از	علایق	خود	را	دیدار	های	
مردمی	عنوان	کرد	و	با	اشاره	به	اثرات	
مثبت	این	دیدار	ها	در	رسیدگی	به	امور	
مردم،	گفت:	دوست	دارم	هرچه	بیشتر	با	
مردم	سروکار	داشته	باشم	ولی	می	ترسم	

از	انجام	کار	های	موظفی	باز	بمانم.

سخنگوی قوه قضائیه :

اتهام فریدون اخلال در نظام اقتصادی نیست 

با	تاکید	براینکه	تردیدی	در	حق	 بهرام	قاسمی	سخنگوی	وزارت	امور	خارجه	
حاکمیت	ایران	بر	جزایر	سه	گانه	ابوموسی،	تنب	کوچک	و	تنب	بزرگ	نیست،	تصریح	
کرد:	جمهوری	اسلامی	ایران	هرگز	ذره	ای	از	این	حق	تاریخی	و	قطعی	خود	عقب	

نشینی	نخواهد	کرد.
قاسمی	در	تشریح	اتفاق	های	روز	پایانی	نشست	وزرای	خارجه	سازمان	همکاری	
اسلامی	)OIC(	در	ابوظبی،	گفت:	در	روز	پایانی	این	نشست	که	به	طور	معمول	اسناد	
بررسی	و	تصویب	می	شود،	وزیر	امور	خارجه	امارات	با	ارایه	متنی	تحت	عنوان	»بیانیه	
ابوظبی«	قصد	داشت	بدون	کسب	نظرات	و	دیدگاه	های	سایر	هیات	های	حاضر،	این	
متن	را	به	عنوان	بیانیه	نهایی	نشست	معرفی	و	به	تصویب	برساند	که	این	نحوه	اداره	جلسه	

بلافاصله	مورد	اعتراض	هیات	اعزامی	از	تهران	و	همچنین	پاکستان	قرار	گرفت.

وی	افزود:	با	وجود	اعتراض	هیات	کشورمان	و	برخی	دیگر	از	هیات	ها،	وزیر	امور	خارجه	
امارات	با	سو	استفاده	از	شرایط	میزبانی	و	در	اقدامی	خلاف	تمامی	موازین	شناخته	شده،	با	
بی	توجهی	به	اعتراض	های	به	عمل	آمده	قصد	داشت	امیال	خود	را	به	این	نشست	تحمیل	
کند	و	به	زعم	خود	این	متن	را	تصویب	و	نهایی	اعلام	کرد.	سخنگوی	وزارت	امور	خارجه	
ادامه	داد:	به	دنبال	این	اقدام	طرف	اماراتی	و	به	ویژه	با	توجه	به	اینکه	در	متن	ارایه	شده	
توسط	هیات	اماراتی،	ادعای	واهی	این	کشور	در	مورد	جزایر	ایرانی	ابوموسی،	تنب	کوچک	
و	تنب	بزرگ	آورده	شده	بود،	با	اعتراض	شدید	و	به	هنگام	هیات	ایرانی	و	متعاقب	آن	ترک	
جلسه	اعضای	هیات	جمهوری	اسلامی	ایران	مواجه	شد	که	همین	موضوع	موجب	متشنج	
شدن	این	نشست،	پایان	جلسه	و	خروج	تدریجی	دیگر	هیات	ها	و	در	نتیجه	ناکامی	امارات	

در	تحقق	هدف	از	پیش	تعیین	شده	و	خواسته	نامشروعش	شد.

وزیر	کشور	گفت:	با	توجه	به	شرایط	کنونی	لازم	است	
که	بسترها	و	زمینه	های	نشاط	در	جامعه	فراهم	شود	و	

افزایش	یابد.
در	 یکشنبه	 روز	 فضلی	 رحمانی	 عبدالرضا	
با	 کشور	 اجتماعی	 شورای	 جلسه	 صدوچهاردهمین	
عنوان	نشاط	اجتماعی	افزود:	نشاط	امری	درونی	است	
و	جنبه	بیرونی	آن	در	شادی	ها	بروز	پیدا	می	کند.	انسان	
ذاتاً	موجودی	بی	قرار	و	کمال	گراست	و	همواره	برنامه	
هایی	دارد	که	به	سمت	کمال	گرایی	حرکت	کند.	این	
کمال	گرایی	برای	رسیدن	به	تعالی	است	که	انسان	را	به	
آرامش	می	رساند	بنابراین	باید	زمینه	های	نشاط	در	جامعه	
فراهم	شود.وزیر	کشور	تاکید	کرد:	ادراک	مردم	ما	مرتب	
دستکاری	می	شود	و	تأثیرگذاری	هایی	از	طریق	رسانه	ها	
و	برخی	قوانین	در	این	زمینه	صورت	می	گیرد.رحمانی	
فضلی	با	اشاره	به	انجام	شدن	دو	سنجش	در	مورد	جمع	
آوری	اطلاعات	در	خصوص	مقوله	نشاط	اجتماعی	افزود:	
این	سنجش	ها	نشان	می	دهد	که	پنداشت	اجتماعی	
در	 شخصی	 ادراکات	 از	 تر	 نامناسب	 عمومی	 افکار	 و	
مورد	نشاط	اجتماعی	است.وی	اضافه	کرد:	مقوله	نشاط	
اجتماعی	یک	بعدی	و	دوبعدی	نیست،	بلکه	با	روح	انسان	
سروکار	دارد؛	بنابراین	فقط	نمی	توان	یک	عامل	مانند	
اقتصاد	را	به	عنوان	عامل	نشاط	معرفی	کرد	یا	اینکه	لزوماً	

فقر	موجب	بی	نشاطی	در	جامعه	خواهد	شد.

رحمانی	خطاب	به	دستگاه	های	مختلف	در	مورد	نشاط	
اجتماعی	نیز	گفت:	باید	شورای	اجتماعی	در	کارگروه	
اجتماعی	برنامه	های	درازمدت	و	میان	مدت	را	تعریف	کند	

تا	جامعه	به	سمت	نشاط	حرکت	کند.
وی	با	بیان	اینکه	برنامه	ها	و	مواردی	که	در	این	نشست	
مطرح	شد،	محدود	بوده	است	از	همه	دستگاه	ها	خواست	
که	در	حوزه	مسئولیت	خود	با	ارتباط	با	مخاطب	بیرونی	
زمینه	های	نشاط	را	افزایش	دهند.وزیر	کشور	ادامه	داد:	
این	موضوع	با	نمونه	های	مطرح	شده	متناقض	است	زیرا	
بسیاری	از	افراد	هستند	که	شرایط	اقتصادی	مضاعفی	
داشته	اما	نشاط	اجتماعی	دارند.	فقر	نیز	نمی	تواند	عاملی	
برای	عدم	نشاط	باشد	زیرا	نمونه	ها	نشان	داده	است	که	
افرادی	بودند	که	شرایط	مالی	مثبتی	نداشتند	اما	با	وجود	
آن	توانستند	قناعت	را	در	وجود	خود	نهادینه	کنند	و	در	

زندگی	نشاط	داشته	باشد.
وی	با	تاکید	بر	اینکه	شورای	اجتماعی	کارگروهی	در	
حوزه	روانشناسی	تشکیل	داده	و	برنامه	های	میان	مدت	و	
درازمدت	برای	عملی	کردن	آن	در	نظر	گرفته	است،	ادامه	
داد:	پیشنهاداتی	که	در	شورای	اجتماعی	مطرح	شد،	قابل	
اجرا	است	و	همه	دستگاه	ها	در	این	حوزه	وظیفه	دارند	
که	در	بحث	ایجاد	نشاط	اجتماعی	همکاری	داشته	باشند.

* نشاط باید خودجوش و مردمی باشد 
رحمانی	فضلی	با	تاکید	بر	اینکه	همه	عواملی	که	سبب	

نارضایتی	می	شود،	اقتصادی	نیست	تصریح	کرد:	روزانه	
بیش	از	پنج	میلیون	مراجعه	به	ادارات	داریم	اما	با	این	وجود	
تعداد	زیادی	از	آنها	با	نارضایتی	برمی	گردند	و	آن	هم	به	
دلیل	عدم	رضایت	از	کارهای	انجام	شده	است	یکی	از	راه	
هایی	که	می	توانیم	این	شرایط	را	تغییر	دهیم،	استفاده	از	
فناوری	است	که	سازوکار	آن	در	درازمدت	فراهم	می	شود.
وزیر	کشور	با	تاکید	بر	اینکه	القائات	برخی	از	رسانه	ها	در	
ایجاد	روحیه	نشاط	موثر	است،	ادامه	داد:	صدا	و	سیما	می	
تواند	در	این	میان	نقش	مهمی	ایفا	کند	مشارکت	جویی	
و	نشاط	عمومی	و	اوقات	فراغت	نیز	می	تواند	از	مسائلی	
باشد	که	در	صدا	و	سیما	مطرح	و	این	نشاط	را	گسترش	
دهد.رحمانی	فضلی	با	تاکید	بر	اینکه	کشور	ما	جغرافیای	
متنوعی	با	اقوام	مختلف	دارد،	افزود:	در	عین	داشتن	تنوع،	
نوعی	وحدت	نیز	در	بین	مردم	وجود	دارد	و	این	موضوع	
زیبایی	خاصی	دارد	اگر	شبکه	ملی	)صدا	و	سیما(	بتواند	
بازتاب	مناسبی	از	نشاط	در	نقاط	مختلف	داشته	باشد،	می	
تواند	در	افزایش	نشاط	تاثیرگذار	باشد.وی	با	تاکید	بر	اینکه	
بحث	نشاط	باید	خودجوش	و	مردمی	باشد،	اظهار	داشت:	
نباید	این	موضوع	به	صورت	رسمی	و	دولتی	مطرح	شود،	
بلکه	مشارکت	مردم	از	این	امور	باید	اجرا	شود	ما	نیز	باید	
زمینه	سازی	انجام	دهیم	و	بستر	آرامش	را	برای	مردم	فراهم	
کنیم	در	واقع	باید	تأکید	کرد	این	موضوع	بعد	پیشگیرانه	و	

درمانگری	در	بحث	آسیب	های	اجتماعی	دارد.

با ناکامی امارات در سواستفاده از شرایط میزبانی؛

قاسمی: تردیدی در حق حاکمیت ایران بر جزایر سه گانه نیست

وزیر کشور:

زمینه های نشاط اجتماعی فراهم شود

سلام امینی

روزبه کردونی
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کسانی که از هدایتی  پول گرفته  اند باید پس بدهند 

دادگاهی کردن فوتبال ایران با آدرس هدایتی

»چه افراد ورزشی و چه افراد غیر ورزشی بدانند هر چه که پول از هدایتی گرفته اند پول 
مردم بوده و باید بیایند پس بدهند تا دادسرا به آن ورود نکند«.

این بخشی از صحبت های نماینده دادستان در حاشیه دادگاه »حسین هدایتی« 
ابربدهکار بانک سرمایه بود.

اعلام نماینده دادستان مبنی بر بازگشت بخش های بی حساب این متهم، موجب 
شده تا برخی از مدیران فوتبالی ایران به شدت احساس نگرانی کنند زیرا در چند سال 
گذشته همواره نام هدایتی به عنوان یک کلان سرمایه دار در بخش فوتبال به گوش می 
رسید تا جایی که سرمایه گذاری وی در این رشته، تیم فوتبال استیل آذین را به قهرمانی 

لیگ آزادگان و حضور در لیگ برتر رساند. 
البته کمک های هدایتی به فوتبال و باشگاه ها تنها به تیم فوتبال استیل آذین منتهی 
نشد بلکه به گواه این متهم، او بارها در جریان قرارداد بازیکنان به تیم فوتبال پرسپولیس 
تهران، کمک هایی به این باشگاه بزرگ و پرطرفدار داشته است. وی همچنین مدعی شد 
یک میلیارد تومان به تیم ملی فوتبال ایران کمک و بخشی از حقوق معوقه کارلوس کی 

روش سرمربی پیشین تیم ملی ایران را پرداخت کرده است. 
حال و در شرایطی که پای هدایتی به دادگاه مفاسد اقتصادی باز شده و نماینده 
دادستان نیز ضرب الاجل برای بازگشت پول های بیت المال تعیین کرده است، آیا 
امکان دارد که تمامی بازیکنان و تیم هایی که از این ابربدهکار بانکی پول گرفتند در 

دادگاه حاضر شوند؟ 
بدون شک پاسخ این پرسش منفی است زیرا شیوه تعامل مدیران فوتبالی و برخی 
از پیشکسوتان پرسپولیس و فوتبال ایران با هدایتی موجب تزریق چنین رقم هایی به 
باشگاه شده و در ادامه به عنوان حق قرارداد به بازیکنان فوتبال پرداخت شد. بنابراین 
کسانی که این بدهکار بانکی پول قرارداد آنان را به باشگاه پرداخت کرده مشکلی ندارند 
اما در این زمینه مدیرانی باید پاسخگو باشند که برای ماندگاری خود در پست مدیریت 
موفقیت های زودگذر را بهانه کرده و برای این امر خرید ستاره ها را در دستور کار قرار 
دادند. آنان در هنگام دریافت پول های کلان و جوایز 400 سکه ای نه تنها از منبع 
پول های هدایتی سوالی نکرده بلکه به شایعات رسانه ای در مورد این ابربدهکار بانکی 

توجهی نداشتند. 
همچنین یکی از دلایل اصلی کمک های مالی و بدون حساب هدایتی به سرخپوشان 
پایتخت کسب اعتبار و شهرت بود. زیرا وی با استفاده از برند پرسپولیس و هواداران بی 
شمار این تیم به دنبال جایگاهی در سطح جامعه برای توسعه سرمایه داری خود می 
گشت. البته در کنار این امر نباید از ارتباط مدیران ورزشی با این سرمایه دار چشم پوشی 

کرد.
هر چند که میزان این بذل و بخشش های مشخص نیست اما مدیران فوتبال ایران و 
باشگاه پرسپولیس هیچگاه منکر تزریق پول هدایتی نیستند بلکه از وی به عنوان یک 
هوادار یاد می کنند که در شرایط سخت توانسته مبلغ قرارداد بسیاری از ستاره ها را 

پرداخت کند. 
حال که منبع بذل و بخشش های بی حساب عابر بانک فوتبال ایران مشخص شده، 
دادگاه و دستگاه های نظارتی باید بدون هیچ اغماضی مدیران فوتبالی ایران را احضار 
کنند. همچنین مجموعه فدراسیون فوتبال به عنوان متولی این ورزش و ناظر قراردادها 
باید پاسخگو باشد که چگونه یک فرد شناخته شده که در پاره ای از مواقع شایعاتی پشت 
سر وی در جامعه و رسانه ها شنیده می شد چگونه در اردوی تیم ملی حاضر می شود و 

حقوق معوق سرمربی پیشین این تیم را پرداخت می کند. 
لازم است در این زمینه مسوولان نظارتی کشور در زمینه ورود پول های بی حساب و 
کتاب پول های یک ابربدهکار بانکی به فوتبال ایران بررسی های لازم را انجام دهند و در 
این زمینه نیز تحت تاثیر برخی از هجمه های رنگی قرار نگیرند زیرا استمرار چنین رویه 
ای در فوتبال بدون شک فساد آفرین و در آینده نیز بر نتیجه گیری تیم های تاثیر مستقیم 

و غیر مستقیم خواهد داشت.

منصوریان: 

سازمان لیگ کمک کند تا با صعودمان سهمیه 
ایران اضافه شود

سرمربی تیم ذو ب آهن گفت: از سازمان لیگ می خواهیم که کمک ما بکند زیرا اگر ما 
از گروه خود صعود کنیم سال آینده سهیمه ایران افزایش خواهد یاف

 علیرضا منصوریان در کنفرانس خبری پیش از دیدار تیم خود با الزوراء عراق اظهار 
داشت: دوتا بازی سخت در پلی آف داشتیم و این دو مرحله را گذراندیم و لایق حضور 

در مرحله گروهی بودیم.
سرمربی تیم فوتبال ذوب آهن ایران ادامه داد: امروز امتحان بزرگی برای جوانان ماست 

که بازیکنان خوبی داریم که به همراه بازیکنان باتجربه چالش سختی دارند.
وی در خصوص بازیکن خوبی که تیم عراقی در اختیار دارد و راهکار وی برای خنثی 
کردن اثرات این بازیکنان افزود: ما بر روی کل تیم عراقی متمرکز هستیم و قطعاً برای 
بازیکنان قدرتمند این تیم نیز برنامه داریم؛اعتقاد دارم که اگر مجموعه ما فردا به خوبی 

عمل کنند، تاکتیک ما به تیم مقابل دیکته شود.
منصوریان درباره عملکرد ضعیف ذوب آهن در لیگ اما درخشش در آسیا گفت: اولین 
هدفمان لیگ برتر است؛ در لیگ برتر کشور تمامی تیم ها شناخت خوبی از هم دارند 
و آسیا نقطه عطف ما است و می تواند محلی باشد برای پرش بازیکنان جوانان تیم؛ در 
لیگ تلاش کردیم ساختار عقب زمین را درست کنیم و راحت گل نخوریم و موفق بودیم.
سرمربی تیم فوتبال ذوب آهن ادامه داد:حضور در لیگ قهرمانان آسیا برای هر تیمی 
ارزشمند است ولی فشردگی بازی ها به ما آسیب رسانده و تنها تیمی هستیم که با دو 
پلی آف به مرحله بعد صعود کردیم؛ از سازمان لیگ می خواهیم که کمک ما کند زیرا اگر 

ما از گروه خود صعود کنیم سال آینده سهیمه ایران افزایش خواهد یافت.
وی در مورد صحبت های قبلی خود مبنی بر اینکه بازیکنان این تیم باید کمتر با داور 
مشاجره داشته باشند، افزود: بار قبلی که این صحبت را کردم روی صحبتم با دیگر تیم ها 
بود؛ هفته ای نیست که ما از فضای داوری ضربه نبینیم اما در زمین هیچگونه بی ادبی و 

اخلاقی نداریم و روی صحبتم با دیگر تیم ها بود.
منصوریان در خصوص شناخت از تیم کادرفنی حریف، عنوان کرد: نگاه اول کشور ما 
برای جذب بازیکن بر روی عراق است، از همین رو شناخت خوبی از این تیم داریم و نفر 
به نفر از این تیم شناخت داریم؛ چند بازیکن ملی پوش دارند و کاملا تفکرات سرمربی 

تیم الزورا را آنالیز کردیم.

ناکامی امیر مهدی زاده از کسب مدال در نخستین تجربه سری آ

آینده مبهم ستاره کاراته قم
امیر مهدی زاده کاراته کای قمی در نخستین تجربه حضور در مسابقات جهانی سری 
آ از دستیابی به مدال محروم ماند و این موضوع سبب ابهام در آینده ستاره کاراته قم 

شده است.
امیر مهدی زاده ستاره بین المللی کاراته قم و پرافتخارترین کاراته کای ایران اکنون در 
راه کسب سهمیه المپیک ۲0۲0 توکیو قرار دارد اما برگزاری مسابقات کاراته المپیک در 

اوزانی خاص مهدی زاده را مجبور به تغییر وزن کرده است.
این کاراته کای قمی که در وزن تخصصی خود منهای ۶0 کیلوگرم همواره ستاره ای 
مدال آور در سطح جهانی بوده است برای حضور در المپیک مجبور به تغییر وزن 
المپیکی به منهای ۶۷ کیلوگرم شده است و این تغییر وزن سبب شده او نتواند در لیگ 
جهانی شرکت کند. بر این اساس مهدی زاده به جای حضور در لیگ جهانی کاراته 
مجبور به حضور در یک سطح پایین تر یعنی مسابقات سریآ شده تا با کسب امتیازات 
لازم در سری آ بتواند وارد لیگ جهانی شود و حضور در لیگ جهانی و سری آ به معنای 
کسب امتیاز رنکینگ برای کسب سهمیه المپیک است. مهدی زاده در مسابقات سری 
آ سالزبورگ اتریش با امیدواری زیادی پا به میدان نهاد اما نتوانست مدالی کسب کند. از 
دست دادن فرصت مدال آوری در این مسابقات شانس مهدی زاده را برای کسب سهمیه 
المپیک تحت تأثیر قرار می دهد. اگر چه هنوز فرصت زیادی تا المپیک باقی مانده و امیر 
مهدی زاده نیز به اندازه کافی برای کسب امتیاز رنکینگ فرصت دارد اما رقابت در دسته 
وزنی جدید، رقبای متفاوت و شرایط فنی تازه برای کاراته کایی چون مهدی زاده یک 
چالش است. مهدی زاده در سری آ اتریش در دور اول پس از تساوی صفر - صفر برابر 
دیونوسیوس کاروتوس از یونان در هانتی برنده شد و به دور دوم رفت و در دومین مسابقه 
خود ویتالی کوچرنکو از گرجستان، نایب قهرمان جوانان اروپا در سال ۲0۱۶ را ۵ بر ۳ 
شکست داد و به دور سوم رفت. امیر مهدی زاده کاراته کای قمی در تقابل سوم خود 
فئودور لیچاجین از روسیه را یک بر صفر برد و از این مرحله نیز به سلامت عبور کرد اما با 
شکست ۵ بر یک برابر استفان پوکورنی از اتریش از رسیدن به فینال بازماند اما با حضور 

کاراتهکای اتریشی در فینال راهی جدول شانس مجدد شد.
 در شانس مجدد و در همان دور اول این مرحله، مهدی زاده برابر ماریو هودزیچ از مونته 
نگرو ۷ بر صفر بازنده شد و به کار خود در این رقابت ها پایان داد تا اکنون نگاه خود را به 
مرحله بعدی مسابقات سری آ معطوف کند. شایستگی های مهدی زاده می تواند چراغ 

راه او باشد و برای مهدی زاده، تلاش برای حضور در المپیک تازه آغاز شده است.

محمدرضا داورزنی: 

سرپرست فوتبال شوم؟ جوک است!

معاون وزیر ورزش و جوانان در واکنش به این موضوع که گفته می شود قرار است 
او سرپرست فدراسیون فوتبال شود، گفت: جک خنده داری است. هیچ مشکلی با 
فدراسیون فوتبال و والیبال نداریم اما مطمئن باشید به والیبال برنمی گردم و در فوتبال 

هم نخواهم بود.
محمدرضا داورزنی در پایان مجمع انتخابات فدراسیون ووشو و ابقای مهدی علی نژاد 
در سمت ریاست این فدراسیون در جمع خبرنگاران گفت: برای چهارمین بار انتخابات 
ووشو را داشتیم و با توجه به مسیر کاملًا موفق ووشو در این سال ها، این دوره نهایتاً دو 

نفر ثبت نام کرده بودند.
او افزود: ووشو در این سال ها با همدلی و انسجام زیاد قهرمان جهان شده است و 
در این چند سال اخیر موفقیت های زیادی را داشته که این انتخابات نشان از موفقیت 

ووشو است.
*علی نژاد تمایلی به ادامه مسیر نداشت

معاون وزیر ورزش و جوانان تاکید کرد: برای چهارمین بار در انتخابات فدراسیون 
ووشو آقای علی نژاد موفق شدند. این بار ٢ نفر ثبت نام کرده بودند. مسیر ووشو ١٠٠ 

درصد موفق بود و با همدلی ووشو قهرمان جهان شده است. ووشوکاران ما در همه 
میادین موفق بوده اند اما در این دوره علی نژاد تمایلی به ادامه کار نداشت ولی با این 
حال دوستان مختلفی درخواست کردند که او برگردد. انتظارات مردم بالا بود چون 

حفظ نتایج ووشو با مدیریت دقیق مهم تر از کسب آن بود.
داورزنی ادامه داد: ١٢ سال قبل هشتم جهان بودیم و الان قهرمان هستیم که نشان 
می دهد ووشو کاری مهم را انجام داده است. امروز علی نژاد رکوردی را هم زد که همه 
اعضا در چهار دوره متوالی رأی کامل را به او دادند. امیدوارم ووشو با قدرت به کارش 

ادامه دهد تا همین مسیر ادامه پیدا کند و پرچم کشور ما در همه میادین بالا برود.
انتخابات  نامزد  یک  صلاحیت  تأیید  سپس  و  صلاحیت  رد  درباره  همچنین  او 
فدراسیون جودو نیز توضیح داد: طبق آئین نامه مواردی هست که در کمیته برسی 
سوابق مدیریتی بررسی می شود و تطبیق داده می شود. برای ما مهم این است که یک 
فرد در سطحی قابل قبول از مدیریت ورزشی باشد و اگر سابقه ای قابل تطبیق باشد 

انجام می شود.
داورزنی در پاسخ به این سوال که گفته می شود از فدراسیون جودو کسی ایمیلی را به 
فدراسیون جهانی زده است؟ گفت: ما هم این موضوع را شنیدیم و بررسی کردیم، بعید 
می دانم از ایران کسی ایمیل زده باشد. اینکه ایمیل رسمی رفته باشد بعید می دانم و 

تکذیب کرده اند. ناظری هم نمی آید.
*بحث ها درباره حضور خادم در انتخابات تمام شد 

او در مورد خداحافظی امیر خادم نیز گفت: آقای خادم از وزارت ورزش خداحافظی 
کردند و به وزارت کار رفت و آنجا کارشان را ادامه می دهند. خداحافظی کرد و آرزوی 

موفقیت داریم.
داورزنی درباره دلیل تأخیر در انتخابات هندبال گفت: انتخابات هندبال کارهایش را 
انجام می دهیم و الان نیز دبیر و سرپرست کارهای فدراسیون را انجام می دهند. بیست 
اسفند انتخابات برگزار می شود و رئیس جدید می آید تا با ثبات بیشتر کارش را ادامه 

دهد.
*شائبه های انتخابات کاراته را در فضای مجازی دیدم 

معاون وزیر ورزش در مورد گزینه های وزارت برای انتخابات کاراته نیز گفت: برای 

انتخابات فدراسیون کاراته چند نفری کاندید شده اند و اینکه می گویند وزارت وززش 
گزینه دارد درست نیست. گاهاً برخی کارمندهای وزارت ورزش می توانند ثبت نام کنند 
اما اینکه گزینه وزارت ورزش هستند درست نیست. در نهایت هم مجمع تعیین کننده 
است و کسانی که تأیید صلاحیت می شوند برنامه را اعلام می کنند و اعضای مجمع 

رأی می دهند. یک جا نبوده که وزارت ورزش برای فرد خاصی کاری کرده باشد.
او در خصوص قول وزارت ورزش برای توسعه آکادمی ووشو نیز گفت: در کنار کنار 
مجموعه ووشو چند رشته دیگر هم قرار است از سوی شرکت توسعه تجهیز شکل 
بگیرند که آکادمی بسازند تا در کنار محل آکادمی ووشو چند فدراسیون رزمی دیگر 
هم بیایند و آکادمی بسازند. توسعه فدراسیون ووشو نیز زیر نظر اقای علی نژاد در حال 

بررسی است.
*هیچ چالشی هم بین وزارت و کمیته ملی المپیک نیست 

داورزنی در خصوص عملکرد سرپرست های فدراسیون ها نیز گفت: سرپست هایی 
که وارد فدراسیون ها می شوند تعهد می دهند که برای انتخابات ثبت نام نکنند. در چند 
فدراسیون این تعهد گرفته نشد مثل قایقرانی والیبال و کشتی ولی برای این کار هم 
ما شرایط عمومی را می سنجیم تا فعالیت ها به صورت دقیق تری در راستای برگزاری 
بهتر انتخابات صورت بگیرد. به این ترتیب منع قانونی برای سرپرست های کشتی و 
والیبال نیست که در انتخابات ثبت نام نکنند. هیچ چالشی هم بین وزارت و کمیته ملی 
المپیک نیست. داورزنی تاکید کرد: یکی از تعاملی ترین دوران ورزش کشور اکنون 
است و در این شک نکنید. هم آقای صالحی امیری و هم آقای سلطانی فر، مجموعه 

دوستان دیگر همه و همه تعامل خوبی دارند.
معاون وزیر ورزش در مورد تغییرات به وجود آمده در اساس نامه کمیته ملی المپیک 
و احتمال حضور علی نژاد در کمیته گفت: الان دبیرکل و خزانه دار را رئیس به هیأت 
اجرایی معرفی می کند و فرایند تغییر کرده و تشخیص این بود که در چنین وضعیتی به 

ووشو لطمه نخورد و انتخابات فدراسیون برگزار شد.
داورزنی در واکنش به این موضوع که گفته می شود قرار است او سرپرست فدراسیون 
فوتبال شود، گفت: جک خنده داری است. هیچ مشکلی با فدراسیون فوتبال و والیبال 

نداریم اما مطمئن باشید به والیبال برنمی گردم و در فوتبال هم نخواهم بود.

کارشناس بسکتبال ایران با بیان اینکه حامد حدادی در تیم ملی جایگزینی ندارد، 
گفت: اختلاف های شخصی نمی تواند به تیم ملی کمک کند و باید فدراسیون این مسائل 
را برطرف کند. تیم ملی بسکتبال ایران در پنجره ششم انتخابی های جام جهانی ۲0۱۹ 
چین، پس از شکست خانگی مقابل تیم ملی ژاپن توانست با پیروزی برابر استرالیا به عنوان 
تیم سوم از گروهش صعود کرده و برای سومین دوره متوالی جام جهانی را تجربه کند. اما 
مسئله ای که نگرانی ها در مورد تیم ملی را به وجود می آورد، حواشی و اختلافاتی است 
که همچنان گریبان گیر تیم ملی است و گویا به این زودی ها قصد تمام شدن هم ندارد. از 
این رو گفت و گوی تفصیلی را با عنایت آتشی کارشناس نام آشنای بسکتبال ایران انجام 

داده ایم که در ادامه آن را می خوانید.
*مقابل ژاپن از هیچ نظر خوب نبودیم

او در خصوص عملکرد تیم ملی بسکتبال در دو بازی پنجره ششم انتخابی ها و سومین 
صعود متوالی به جام جهانی گفت: ما اگر در پنجره اول برابر عراق پیروز می شدیم صعودمان 
از گروه تا بازی آخر پنجره ششم طول نمی کشید اما متأسفانه این توفیق حاصل نشد، تا 
جایی که باید در پنجره ششم انتخابی ها برابر ژاپن بازی می کردیم. بازی که در آن از هیچ 
نظر خوب نبودیم، آن هم در حالی که ایران میزبان بود ومشتاق های زیادی به سالن آزادی 
آمده بودند و تیم را حمایت کردند تا جواز حضور در جام جهانی را برای سومین دوره متوالی 
کسب کنند اما بسیار بد بودیم. این کارشناس بسکتبال افزود: در بازی دوم مقابل استرالیا 
خوب شروع کردیم، به گونه ای که ملی پوشان اشتباهات بازی با ژاپن را انجام ندادند و 
با یک عملکرد خوب در دفاع، حمله و پرتاب ها شرایطی ایجاد کردند که جواز حضور در 
جام جهانی چین را گرفتند و ما عازم چین شدیم. ما سال های ۲0۱0 در ترکیه و ۲0۱4 در 
اسپانیا به جام جهانی رفته ایم. در اسپانیا هم حتی برابر فرانسه خوب بودیم و مقابل دیگر 

تیم ها هم خوب بازی کردیم اما، پس از آن بهره کافی را از جام جهانی نبردیم.
*بسکتبال نیازمند توسعه است

آتشی با انتقاد از عملکرد فدراسیون در راستای توسعه بسکتبال، گفت: بعد از مسابقات 
جهانی زمینه لازم برای توسعه بسکتبال ایجاد نشد و حالا شرایط رفتن به جام جهانی فرق 
کرده و داشتن عملکرد مناسب هم زیر ساخت کافی را می خواهد. قاره آسیا الآن با اقیانوسیه 
ترکیب شده و ما مطمئناً در سیدهایی قرار می گیریم که با تیم های آسیایی و اقیانوسیه هم 
گروه نمی شویم، کار سخت تر است. هرچند که استرالیا تیم قدرتمند این منطقه است ولی 
با برنامه ای دقیق می توان برابر تیم های مثل نیوزلند، کره، ژاپن، فیلپین و چین موفق بود 
اگر شرایط خوبی داشته باشیم. او افزود: با اردوهای تدارکاتی خوب خارج از ایران، برگزاری 
تورنمنت داخلی قوی و سرمایه گذاری قابل قبول می توانیم بهتر از دو دوره قبلشویم ولی 
نباید فکر کنیم با این امکانات، پتانسیل و سرمایه باید تیم های خوب حاضر در مسابقات 

را نیز شکست دهیم. مطمئناً اگر هم تیمی را در جام جهانی ببریم، یک اتفاق خواهد بود.
*بسکتبال فقط پتانسیل دارد

این کارشناس بسکتبال در پاسخ به این سوال که آیا ایران نسبت به دو دوره قبل شرایط 
بهتری دارد؟ گفت: رفتن به جام جهانی یک سوی قضیه است و ما باید از مسابقات جهانی 
بهره ببریم، مسابقات تمام می شود و ما باید ببینیم نسبت به تیم های پیشرفته در کجا 
خواهیم بود. در حال حاضر نسبت به سال ۲0۱0 و ۲0۱4 پیشرفتی نداشته ایم اما در این 
سال ها تعدادی علاقه مند به این رشته پیدا شده اند که در سطح کشوری هستند، آن ها باید 

با سرمایه گذاری کافی پرورش پیدا کنند و با مسابقه آب دیده شوند. 
او ادامه داد: برای رشد بسکتبال باید آن را به آموزش و پرورش ببریم و برای مربیان آن ها 
کلاس های ارتقا سطح برگزار کنیم تا هم سو با مربیان درجه یک کشور شوند. بسکتبال را 
باید به دانشگاه ها ببریم تا بازیکنان با استعداد را پیدا کنیم، اما در ایران این طور نیست. 

بسکتبال منحصر به لیگ شده و در لیگ هم از بین ۹ تیم تنها چهار تیم هستند که خوب 
کار می کنند. این شرایط بسکتبال باید تغییر کند چون ما فقط پتانسیل داریم و دیگر 
چیزی نداریم. من امیدوارم فدراسیون برنامه های درستی را در این زمینه اجرا کند، ضمن 
اینکه رئیس فدراسیون خودش رئیس کمیته استعدادیابی نیز بوده و همه جوانب کار در 
این زمینه را می شناسد و از آن ها آگاه است. امیدوارم او در بسکتبال به عنوان یک نمونه 
شرایطی را ایجاد کند که برای دوره های بعد از ۲0۱۹، تیم ملی خوبی داشته باشیم تا در 

سطح تیم های خوب قرار بگیرد نه اینکه بگویم در سطح اول دنیا باشد.
*اختلافات شخصی به بسکتبال کمک نمی کند

آتش در پاسخ به این سوال آیا زمان آن نرسیده که اختلافات شخصی در تیم ملی کنار 
گذاشته شود؟ اظهار کرد: امروزه برای رسیدن به هدف کلی باید از پتانسیل ها استفاده 
کنیم و مشکلات را با شرایط مسالمت آمیز و لابی برطرف کنیم . این مسئله ها در جامعه 
بسکتبال قابل قبول نیست، امیدوارم مربیان تیم ملی شرایط را به گونه ای فراهم کنند که 
آن هایی که به درد تیم ملی می خورند استفاده کنیم. این اخلاق و اختلافات که پسندیده 
جامعه بسکتبال نیست باید کنار گذاشته شود. او ادامه داد: این اتفاقات قطعاً به بسکتبال 
کمک نمی کند و تنها آن را به عقب تر می برد. بهتر است این مسائل را با یک سیاست گذاری 
درست برطرف کنیم، به گونه ای که حتی قدرت کادر فنی هم در کنترل تیم تضعیف 
نشود. اما باز هم تاکید می کنم که باید نفراتی را در تیم استفاده کنیم که به تیم ملی کمک 

می کنند.
*بخش خصوصی لیگ باید فعال تر شود

این کارشناس بسکتبال با بیان اینکه سطح لیگ برتر ایران پایین است، توضیح داد: ما 
نباید به این مسائل فکر کنیم که چون سطح لیگ پایین است نمی توانیم کاری کنیم، نباید 
همیشه بگوییم ای کاش لیگ ما مثل روسیه بود. موجودی فعلی ما این است و باید برای 
این موجودی برنامه ریزی کنیم. لیگ ما لیگی نیست که بازیکنانی را به تیم ملی بدهد 
که در جام جهانی تیم های قدرتمند را اذیت کنند اما، فعلًا موجودی ما این است و باید 
از این موجودی بهترین استفاده را کنیم. او ادامه داد: شرایط لیگ به سرمایه گذاری و 

بخش خصوصی بستگی دارد. در هیچ جای دنیا بخش خصوصی یکطرفه کار نمی کند 
و فدراسیون باید به آن کمک کرد. مهرام از سال ۸۵ در بسکتبال حرفه ای سرمایه گذاری 
کرد اما الان نیست و باید به این باشگاه ها احترام قائل باشیم. دروغ نیست که اگر بگویم 
از سال ۷0 که لیگ ما شروع شد، بالای ۲۶ تیم از رده بسکتبال ما خارج شده اند که دلیل 
آن ناراحتی ها است و اگر کمک کنیم این شرایط بهتر می شود. همانطور که می بینید همه 

کشورها سعی کرده اند به سمت بخش خصوصی بروند.
*فدراسیون اصلی ترین رکن برای پیشرفت است

آتشی درباره تأثیرات فدراسیون بسکتبال در پیشرفت این رشته نیز گفت: تأثیر فدراسیون 
روی این مسائلی که مطرح شد صد درصدی است و فدراسیون باید با نقش نظارتی که دارد، 
به این موارد توجه کرده و شرایط را برای توسعه بخش خصوصی لیگ بسکتبال فراهم کند. 
او افزود: در دنیا اینطور است که فدراسیون باید در جهت گسترش بسکتبال کمک های 
دلازم را به بخش خصوصی کند تا باشگاه ها در لیگ برتر فعال شوند. باید باشگاه های ما به 
معنای واقعی باشگاه باشند که متأسفانه اینطور نیست، وقتی یک تیم برای تمرین جا ندارد 

پس اسم آن را نمی توان باشگاه گذاشت.
*باید از همه پتانسیل ها استفاده کرد

او در پاسخ به این سوال که در حال حاضر چگونه می توان عملکرد خوبی را در جام جهانی 
پیش رو داشت؟ توضیح داد: نیروهای ما باید اختلافات را کنار بگذارند چون همه ما برای 
ایران است که در این جام جهانی شرکت می کنیم و نام ایران مهم است. باید شرایطی فراهم 

شود که تیم ملی در مسابقات جهانی با آبرو بازی کند.
پیشکسوت بسکتبال ایران افزود: جامعه بسکتبال، رسانه و باشگاه ها باید تلاش کنند تا 
این اختلاف ها کنار رود، وقت کم است. الآن نباید به فکر بازیکن ساختن برای جام جهانی 
چین بود چون زمان کافی برای این کار پایه ای نیست. الان تنها باید از موجودی های خود 
استفاده کنیم و آن هایی که به درد تیم ملی می خورند را انتخاب کنیم تا در جهانی آبرومند 

بازی کرده و از پرچم کشور دفاع کنیم.
*تیم ما نیاز به الگو و بزرگ تر دارد 

او با اشاره به اینکه نفراتی مانند حدادی، نیکخواه و کاظمی از جمله موجودی های 
ارسلان  و  صمد  چون  افرادی  برای  ما  گفت:  مورد  این  در  هستند،  ایران  بسکتبال 
جایگزین های ۶0 تا ۷0 درصدی داریم اما برای حامد جایگزین نیست و در بازی مقابل ژاپن 
و استرالیا این موضوع کاملًا مشخص بود، هرچند که میثم میرزایی تلاش زیادی داشت و 
یکی از بهترین بازی های خود را مقابل استرالیا انجام داد که جای تشکر دارد. آتشی در 
مورد کنار گذاشته شدن حدادی نیز اظهار کرد: ما به حامد با این کیفیت و بزرگی که دارد 
نیازمندیم چون می تواند با اخلاق، رفتار، جدیت و تلاشش برای بازیکنان دیگر تیم الگو 
باشد. تیم ما نیاز به الگو و بزرگ تر دارد که حامد چهره ای قابل قبول در این زمینه است و این 
ویژگی ها را دارد. باید راهکار اصولی پیدا کنیم و در ادامه نگذاریم این مسائل بیشتر شود. 

بهتر است فدراسیون این نکات را برطرف کند و به فکر تیم ملی باشد.
*تیم ملی را رها نکنند

او با بیان اینکه هدف صحبت هایش شخص نیست، توضیح داد: من تنها برای موفقیت 
تیم ملی صحبت می کنم و امیدوارم تیم ملی را به این صورت رها نکنند، تیم ملی به 
مسابقات تدارکاتی قوی و تورنمنت های اروپایی نیاز دارد. نباید از شکست بترسیم، در مسیر 
بهتر شدن باید با خوب ها بازی کنیم تا صیقل شویم. آتشی افزود: ما با تورنمنت های غرب 
آسیا نمی توانیم پیشرفت کنیم و امیدوارم با یک برنامه ریزی دقیق از سوی فدراسیون بتوانیم 
نتایج قابل قبولی را کسب کنیم. ان شاءالله مثل نسل طلایی در سال های ۲00۷، ۲00۹ 

و ۲0۱۳ نتایج خوبی در جام جهانی کسب شود.

عنایت آتشی: 

حدادی جایگزین ندارد

هفته نخست لیگ قهرمانان آسیا در حالی از امروز آغاز می شود 
که تیم های ذوب آهن، پرسپولیس و استقلال سه نماینده ایران 
در این مسابقات باید برای نمایش قدرت خود به مصاف حریفان 

آسیایی بروند.
هفته نخست لیگ قهرمانان آسیا ازامروز آغاز می شود و تا ۱۵ 

اسفند ماه ادامه دارد.
پیش از این تیم های استقلال و پرسپولیس به صورت مستقیم 
راهی مرحله گروهی شده بودند و ذوب آهن و سایپا نیز برای 
رسیدن به این مهم در پلی آف به مصاف حریفان خود رفتند که 
فقط نماینده فوتبال اصفهان موفق بود و شاگردان علی دایی 
سرمربی تیم سایپا با قبول شکست مقابل الریان قطر از حضور در 

لیگ قهرمانان آسیا بازماندند.
*ذوب آهن ایران - الزورا عراق

تیم فوتبال ذوب آهن که در لیگ برتر باشگاه های ایران وضعیت 
مناسبی ندارد و با ۱۵ امتیاز و ۲ بازی کمتر در جایگاه چهاردهم 
لیگ  آف  پلی  دیدار  در  شد  موفق  ایستاده،  بندی  رده  جدول 
قهرمانان آسیا و در مصاف با یاران »مهدی طارمی« در تیم الغرافه 
قطر به پیروزی برسد. این مهم در حالی حاصل شد که بیشتر 
کارشناسان شکست نماینده ایران را پیش بینی می کردند ولی 
شاگردان »علیرضا منصوریان« سرمربی تیم ذوب آهن در یک 
دیدار دراماتیک، بازی ۲ بر صفر باخته مقابل الغرافه را با نتیجه 
۳ بر ۲ به سود خود خاتمه دادند و به مرحله گروهی مسابقات راه 

یافتند.
منصوریان که از هفته سیزدهم لیگ برتر باشگاه های ایران 
در  نتوانسته  گرفت،  عهده  بر  را  آهن  ذوب  تیم  هدایت  سکان 
لیگ موفق عمل کند و دو شکست و 4 تساوی حاصل تلاش او و 

شاگردانش تا پایان هفته بیستم لیگ ایران است.
عهده  بر  تهران  نفت  فوتبال  تیم  هدایت  که  زمانی  در  وی 
داشت، موفق شد تا یک چهارم نهایی این رقابت ها صعود کند 
و با تیم استقلال تهران نیز از مرحله گروهی صعود کرد. حال 
باید دید شاگردان این مربی جوان، برابر نماینده فوتبال عراق چه 

عملکردی را به نمایش می گذارند. 
تیم الزورا که ۱0 اسفند وارد اصفهان شده، »بهاء جمیل« را 
به دلیل مصدومیت در اختیار ندارد و »حکیم شاکر« که سابقه 
سرمربیگری تیم ملی فوتبال عراق را در کارنامه دارد، چند روزی 
است که سکاندار هدایت این تیم را بر عهده گرفته و امیدوار است 

در مصاف با تیم ذوب آهن به نتیجه برسد.
*پرسپولیس ایران - پاختاکور ازبکستان

تیم فوتبال پرسپولیس نایب قهرمان دوره قبل لیگ قهرمانان 
آسیا است که برای نخستین مرتبه در تاریخ باشگاهی خود به این 
مهم دست یافت و در بیشتر هفته های هجدهمین دوره لیگ 
برتر فوتبال باشگاه های ایران نیز در رده های بالای جدول رده 

بندی قرار داشته است. حال سرخپوشان باید در نخستین مصاف 
آسیایی خود به مصاف نماینده ازبکستان بروند.

این در حالی است که »محسن ربیع خواه« و »محمد انصاری« 
از دست  را  رو  پیش  بازی  زیاد  احتمال  به  دلیل مصدومیت  به 
»آدام همتی« دیگر  و  و وضعیت »شایان مصلح«  داد  خواهند 

بازیکنان تیم پرسپولیس نیز هنوز مشخص نیست.
»سروش رفیعی«، »مهدی ترابی«، »مهدی شریفی« و »ماریو 
بودیمیر« بازیکنانی هستند که از نیم فصل دوم لیگ برتر فوتبال 
ایران به جمع سرخپوشان اضافه شدند و »برانکو ایوانکوویچ« 
سرمربی پرسپولیس امیدوار است با بهره بردن از آنها در کنار سایر 

بازیکنان به موفقیت برسد.
۸ گل خورده و ۲۳ گل زده پرسپولیس در لیگ برتر فوتبال ایران 
نشان از خط دفاع منسجم و خط حمله زهردار این تیم دارد که می 

تواند برای هر تیمی خطرناک باشد.
در طرف مقابل نیز تیم پاختاکور ازبکستان در پلی آف لیگ 
قهرمانان آسیا، توانست نیروی هوایی عراق، قهرمان AFC کاپ 
الدین  »جلال  های  گل  و  »بیگمائف«  خود  ستاره  حضور  با  را 
ماشاریپوف« و »تاجیف« با نتیجه ۲ بر یک شکست دهد و در ادامه 
تیم النصر امارات را نیز با همین نتیجه از پیش رو بردارد تا راهی 

مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا شود.
پاختاکور که در دوره قبل لیگ قهرمانان آسیا غایب بود در حالی 

در مصاف با النصر پیروز میدان شد که حریف بازیکنان مطرحی 
چون »آلوارو نگردو«، »رونی فرناندز« از شیلی و »جونیور« برزیلی 
لیگ  ازبکستان در  نماینده کشور  ترکیب  اختیار داشت.  را در 
قهرمانان آسیا نشان می دهد آنها حریف آسانی برای سرخپوشان 

ایران نخواهند بود.
* الدحیل قطر - استقلال ایران

و  است  الدحیل  تیم  مهمان  قطر  در  روز سه شنبه  استقلال 
شاگردان »وینفرد شفر« سرمربی آلمانی تیم استقلال که در هفته 

های گذشته
لیگ برتر فوتبال ایران خوب نتیجه گرفتند، هر چند به پیروزی 
مقابل الدحیل در خانه حریف امیدوارند ولی کار سختی در پیش 

دارند.
شاگردان شفر که روز شنبه به قطر رسیدند در ورزشگاه عبدالله 
بن خلیفه یک نوبت تمرین کردند و فقط »الهیار صیادمنش« و 
»طارق همام« هافبک عراقی خود را به دلیل مصدومیت در اختیار 

ندارند.
آبی پوشان در دوره قبلی لیگ قهرمانان آسیا به رغم حضوری 
قدرتمند در این مسابقات، در مرحله یک چهارم نهایی مقابل 
یاران »ژاوی هرناندز« در تیم السد قطر در مجموع ۲ دیدار رفت 

و برگشت ۵ بر ۳ شکست خورده و از گردونه مسابقات کنار بروند.
برتر  نیم فصل دوم هجدهمین دوره لیگ  آبی پوشان در  اما 

گونسالوس«،  »اسماعیل  جذب  با  آسیا  های  باشگاه  فوتبال 
از قدرت  نورافکن«  »امید  و  پاتوسی«  »آیاندا  منشا«،  »گادوین 
خوبی در خط حمله و میانی برخوردار شدند. همین موضوع 
سبب شد تا استقلال در بیشتر دیدارهای اخیر خود در لیگ ایران 
با اختلاف ۲ تا 4 گل مقابل حریفان به برتری برسد و امیدوارند این 
روند را در لیگ قهرمانان آسیا حفظ کنند. البته حضور حریفانی 
مانند العین امارات و الهلال عربستان در کنار تیم الدحیل گواه آن 

دارد که آنها کار سختی پیش روی خود دارند.
حریف دیدار نخست آبی پوشان الدحیل قطر است که همه 
دوستداران فوتبال بازگشت معجزه وار و رویایی پرسپولیس مقابل 
الدحیل را در دوره قبلی لیگ قهرمانان آسیا به خاطر دارند که 
سبب شد الدحیل با قبول شکست مقابل سرخپوشان ایران در 

یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان آسیا با این مسابقات وداع کند.
اما نماینده فوتبال قطر در این دوره از مسابقات بسیار قدرتمند 
شده و »روی فاریا« 4۳ ساله که از سال ۲00۱ دستیار اول »ژوزه 
مورینیو« در تیم های پورتو، چلسی، اینترمیلان، رئال مادرید و 
منچستریونایتد بوده را کمتر از دو ماه است به عنوان سرمربی به 

خدمت گرفته اند.
همچنین بازیکنانی چون »مهدی بن عطیه« و »یوسف العربی« 
ژاپنی،  ناکاجیمای«  »شویا  مراکشی،  تیزچنگ  مهاجمان  دو 
»عاصم مادیبو«، »محمد مونتاری« و »بسام الراوی« در این تیم 
بسیار خطرناک جلوه می کنند. البته »معز علی« که با ۹ گل زده 
در جام ملت های آسیا ۲0۱۹ جایزه بهترین گلزن را به دست آورد 
و سبب قهرمانی قطر در این مسابقات شد نیز در تیم الدحیل 
حضور دارد ولی به دلیل مصدومیت قطعا غایب بزرگ دیدار پیش 

رو است.
الدحیل در لیگ ستارگان قطر نیز خوب نتیجه می گیرد و در 
بندی  رده  جدول  دوم  جایگاه  در  چند  هر  السد  تیم  با  رقابت 

ایستاده، ولی توانایی رسیدن به صدر جدول را دارد.
برنامه نمایندگان ایران هفته نخست لیگ قهرمانان آسیا به شرح 

زیر است:
دوشنبه 13 اسفند: 

A گروه*
الوصل امارات - النصر عربستان ساعت ۱۸:۵0

ذوب آهن ایران - الزورا عراق ساعت ۱۹
سه شنبه 14 اسفند: 

C گروه*
الدحیل قطر - استقلال ایران ساعت ۱۸:4۵

العین امارات - الهلال عربستان ساعت ۱۸:۵0
D گروه*

پرسپولیس ایران - پاختاکور ازبکستان ساعت ۱۸:۳0
الاهلی عربستان - السد قطر ساعت ۲0:4۵

هفته نخست لیگ قهرمانان آسیا از امروز آغاز می شود

آسیا در انتظارهنرنمایی نمایندگان فوتبال ایران
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محققان سوئیسی با تولید یک ربات ویژه توانسته اند حس ششم را به افرادی که 
عضوی از بدنشان را از دست داده اند بازگردانند تا آنها بتوانند به شکلی طبیعی تر به 

زندگی ادامه دهند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از زد دی نت، پزشکان همیشه از وجود حسی 
موسوم به حس ششم در انسان ها خبر داده اند که افراد از آن برای درک وضعیت و 
نحوه حرکت اندام هایشان بدون کاربرد حس بینایی بهره می گیرند. حس ششم که 
به proprioception مشهور است، به انسان ها کمک می کند هم از وضعیت ایستایی 
اندام های بدن خود مطلع شوند و هم حرکت اندامشان را حس کنند. انسان ها از این 
احساسات برای کنترل حرکت اندام بدن، دستکاری اشیای اطراف و پیش بینی درست 

برای انجام برخی حرکات استفاده کنند.
به بیان دیگر بهره مندی از این حس برای تعامل با دنیای بیرونی ضروری است. به 
عنوان مثال افراد از حس ششم برای جلوگیری از برخورد یک توپ با صورتشان استفاده 
می کنند و از همین طریق می توانند حدس بزنند که باید دستشان را در کجا قرار دهند 

تا توپ به جای صورت به دست برخورد کند. افرادی که به هر دلیل یکی از اعضای بدن 
خود را از دست می دهند حس ششم خود را تا حد زیادی از دست می دهند و دیگر قادر 
به انجام چنین کارهایی نیستند. اعضای بدن مصنوعی نیز که جایگزین اندام از دست 
رفته می شوند این قابلیت را ندارند. پژوهشگران دانشگاه EPFL برای حل این مشکل 
یک بازوی رباتیک زیستی تقریباً طبیعی ابداع کرده اند که قادر به بازگرداندن حس ششم 
به انسان ها است. شبیه سازی عملکرد اعصاب بدن در این بازوی رباتیک باعث می شود 
تا فرد وجود آن را عملًا حس کند و بتواند از این اندام مصنوعی برای بازگرداندن حس 
مصنوعی بهره بگیرد. همچنین با استفاده از این بازوی رباتیک افراد می توانند ابعاد، 
حالت و ماهیت اشیایی را که در اختیار می گیرند حس کنند. البته افرادی که دارای نقص 
عضو هستند برای استفاده درست از بازوی رباتیک مذکور باید مدتی تمرین کنند تا کم 
کم بتوانند پالس های الکتریکی منتقل شده به بدن خود را از طریق الکترودهای این 
ربات به خوبی درک کنند. دقت این بازوی رباتیک در انتقال حواس فعلًا ۷۵ درصد است 

که در آینده بیشتر خواهد شد.

تولیدگوشزندهباچاپگرسهبعدی

به زودی می توان عمل پیوند را برای کودکانی که دارای گوش هایی با اشکال غیرعادی 
هستند، با چاپ بافت هایی زنده به وسیله چاپگرهای سه بعدی، انجام داد.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از ای بی سی نیوز، پژوهشگران استرالیایی برای اولین 
بار موفق به تولید بافت های زنده گوش انسان با استفاده از چاپگر سه بعدی شده اند. 

بافت های یادشده به راحتی قابل پیوند زدن به گوش هستند.
چاپگر سه بعدی زیستی که بدین منظور ابداع شده، Alek نام دارد و در دانشگاه 
نقص های  برخی  با  که  کودکانی  معمولًا  است.  شده  ساخته  استرالیا   Wollongong

مادرزادی گوش اعم از میکروتیا به دنیا می آیند نیازمند پیوند گوش هستند.
قبلًا این کار از طریق جراحی های پیچیده پیوند گوش انجام می شد، اما چاپگر سه 
بعدی جدید که از نوعی جوهر زیستی خاص برای تولید محصول نهایی استفاده می کند، 

هزینه پیوند گوش را کاهش داده و سرعت این کار را نیز بیشتر کرده است.
برای تهیه این بافت از ترکیب سلول های بنیادی غضروف گوش و نیز سلول های بنیادی 
بدن خود بیمار استفاده می شود تا نتیجه کار کاملًا متناسب با نیازهای فرد بیمار باشد. در 
آینده با پیشرفت این فناوری می توان از آن برای پیوند گوش و حتی بینی افرادی که دچار 

حادثه شده یا با مشکل نقص های مادرزادی مواجه هستند، استفاده کرد.

رباتچهارپاییکهپشتکمیزند

محققان ربات ۴ پایی ابداع کرده اند که می تواند پشتک بزند و به طور وارونه راه برود.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از انگجت، محققان دانشگاه MIT یک ربات جدید

Mini Cheetah را نمایش داده اند که می تواند چند حرکت جالب انجام دهد، از جمله 
آنکه پشتک بزند.

طبق اعلام MIT، این نخستین ربات چهارپایی است که می تواند این کار را انجام دهد. 
علاوه بر آن این ربات می تواند به طور وارونه راه برود، پس از زمین خوردن از جای خود بلند 

شود و با سرعت ۵.۵ مایل بر ساعت در زمین هایی با ناهمواری اندک راه برود.
این ربات کوچک هنوز اشکالات بسیار زیادی دارد اما به گفته محققان این یک پروژه 

تحقیقاتی است و مانند رباتSpotMini شرکت »بوستون دینامیکز« عملیاتی نیست.

رباتیکهحسششمرابهمعلولانبازمیگرداند

علمیوسلامت

خواصنانجوبرایسلامتی

خاصیت های نان جو که نباید از آن غافل شد _ جو یکی از غلات بسیار مفید برای بدن 
است و به دلیلی داشتن ارزش غذایی بالا یک غذای کامل به شمار می رود.

جو در دسته غلات پر مصرف در جهان قرار گرفته و به شکل ها و طعم های متفاوتی 
موجود و دارای خواص بی شماری است.امروزه جو به دلیل تاثیری که در پیشگیری، 
کنترل و درمان بیماری های غیر واگیر دارد، به عنوان »اکسیر سلامت« نیز شناخته شده 

است. کاربرد جو در تهیه سوپ و غذای تکمیلی کودکان نیز بسیار مفید است.
خواص نان جو و فواید مصرف آن برای سلامتی چیست؟

یکی از نان های مفید برای بدن نان جو است که برای آن خواص اعجاب انگیزی ذکر 
شده است. متخصصین می گویند یکی از راههای کاهش اشتهای کاذب و کمک به 

کاهش وزن بدن، خوردن جو پخته شده در ابتدای صبح و قبل از صبحانه می باشد.
جو تاثیر بسزایی در کاهش کلسترول، فشار خون، چربی و کاهش خطر ابتلا به سرطان 
دارد. فیبر موجود در جو باعث می شود که این غذا به آهستگی در بدن هضم شود و در 

نتیجه فرد برای مدت طولانی تری سیر می ماند.
در تعریف از این ماده شگفت انگیز می فرمایند: برتری نان جو برگندم، همانند برتری 
ما بر دیگر مردمان است. هیچ پیامبری نیست که برای خورندۀ نان جو دعا نکرده و برای 

او برکت نخواسته باشد.
و هیچ درونی نیست که جو، بدان در آمده و همۀ دردها از آن بیرون نرفته باشد. جو، 
خوراک پیامبران و غذای نیکان است.در صورتی که نان جو کم نمک تهیه شود شامل 
جلوگیری از تولید چربی های زیان آور در خون، تنظیم فعالیت دستگاه گوارش، تعدیل 
فشار خون، تحریک انسولین سازی در بدن و کاهش قند خون، پاکسازی دیواره های 
معده و روده از ذرات آلوده کننده، مقابله با رشد تومور در بدن، جلوگیری از چاقی، حفظ 

شادابی و زیبایی پوست به علت وجود ویتامینهای گروه ب در آن و تقویت حافظه است.
امروزه جو به دلیل تاثیری که در پیشگیری، کنترل و درمان بیماری های غیر واگیر دارد، 
به عنوان »اکسیر سلامت« نیز شناخته شده است. کاربرد جو در تهیه سوپ و غذای 

تکمیلی کودکان نیز بسیار مفید است.
نان جو به دلیل وجود فیبر خود مقدار زیادی از آب بدن را جذب می کند، بنابراین 
مایعات و آب فراوانی باید نوشیده شود. این نان به دلیل غنی بودن از ویتامین های B به 

آرامش اعصاب کمک می کند.
خواص مهم دیگر نان جو

*کاهش کلسترول خون *جو نرمی استخوان کودکان را از بین می برد. *جلوگیری از 
سفیدشدن مو جلوگیری می کند. *جو برای کم خونی مفید است. *برای رفع منافذ باز 
پوست و زیباشدن آن آرد را با آب خیار خمیر کرده به صورت ماسک روی صورت بگذارید.
*برای درمان زخم های بدخیم آرد جو را با زرده تخم مرغ مخلوط کرده روی زخم بمالید.
*برای رفع ورم پستان آرد جو را با سرکه خمیر نموده با روغن کرچک خمیر کنید به 

صورت ضماد بگذارید این ضماد برای ورم چشم و زیر گلو نیز مفید می باشد.
*مداومت در خوردن جو و نان آن باعث لاغری می شود.

شگفت انگیزترین خواص نان جو کدامند؟
نان جو بخورید تا قند خونتان کاهش پیدا کند: پس نان جو برای افراد دیابتی بسیار 
مفید است.سیستم ایمنی بدن تقویت می شود: این نوع نان با دارا بودن آنتی اکسیدان 
های فراوان و اسید چرب های مفید برای بدن موجب تقویت سیستم ایمنی بدن شده و 

با رشد تومورها مقابله می کند.
نان جو سرشار از فیبر است: همین ویژگی موجب پاک سازی دیواره های معده و روده 

از ذرات آلوده می شود و از بیماری های دستگاه گوارش جلوگیری می شود.
خاصیت رژیمی نان جو: از خواص نان جو که دلیل اصلی استفاده از آن می توان به 

مقوی بودنش اشاره داشت که باعث احساس سیری در فرد می شود.
با استفاده از این نان فشار خون شما تعدیل می یابد

آور در خون  زیان  تولید چربی های  از  نان جو  با خوردن  کاهش کلسترول خون: 
جلوگیری می شود.از بیماری های قلبی عروقی پیش گیری می شود.موجب تنظیم 

فعالیت های دستگاه گوارشی بدن می گردد.
باعث تحریک انسولین سازی در بدن فرد می شود و برای کسانی که مبتلا به دیابت 
هستند مصرف نان جو بسیار توصیه می گردد.وجود ویتامین های گروه ب: موجب 
تقویت حافظه، شادابی و زیبایی پوست، آرامش و پیش گیری از نرمی استخوان در 
کودکان می شود. از خواص نان جو می توان به وجود مواد ضدسرطانی اشاره داشت که 
باعث سرکوب عوامل سرطان به خصوص پیش گیری از بروز سرطان در بستر روده ها می 

شود. علاوه بر این با خوردن نان جو می توان موجب تومورهای سرطانی شد.
با خوردن نان جو سبوس دار از سفید شدن زودرس موهایتان نیز جلوگیری کنید.مواد 
معدنی و املاح فراوان در نان جو در افزایش سلامت و استحکام استخوان های شما نقش 

به سزایی دارد.
   

در گفت وگو با یک دندانپزشک مطرح شد

دندانراباموادسفیدپرکنیمیاسیاه؟
یک دندانپزشک گفت: به طورکلی هیچ یک از ترمیم های همرنگ دندان )کامپوزیت( 
یا فلزی غیر همرنگ )آمالگام( درصورتی که درست جایگذاری شوند، ازنظر عمر تفاوتی 

باهم نباید داشته باشند.
 علی مرسلی دندانپزشک درخصوص استفاده از استفاده از روش های ترمیم دندان 
توضیح داد: به طورکلی هیچ یک از ترمیم های همرنگ دندان )کامپوزیت( یا فلزی غیر 
همرنگ )آمالگام( درصورتی که درست جایگذاری شوند، ازنظر عمر تفاوتی باهم نباید 
داشته باشند. وی با بیان اینکه ترمیم های همرنگ دندان به دلیل اینکه در موقع پر 
کردن دندان ها به کوچک ترین میزان بزاق و آلودگی حساس هستند، ممکن است که 
ازنظر تکنیکی با دشواری و سختی بیشتری استفاده بشوند گفت: همین حساسیت 
بیش ازحدی که حین پر کردن دندان ها با این مواد وجود دارد ممکن است سبب شود 
که گاهی عمر دندان های پرشده با این دندان ها به دلیل مشکلات پیش آمده در طی 
درمان کمتر شود. اما به طورکلی کاربرد و استفادهٔ صحیح عمر هر دو نوع ترمیم باهم 

تفاوت چندانی ندارند.
آیا آمالگام مضر است؟

مرسلی در پاسخ به این پرسش که آیا این مواد ضرری برای سلامت دارند یا خیر گفت: 
درست است که در ترکیب آمالگام جیوه وجود دارد ولی این جیوه در ترکیب با سایر مواد 
است و مسمومیت یا مشکلی ایجاد نمی کند. هیچ یافته ای در مورد مضر بودن ترمیم های 
آمالگام وجود ندارد و هنوز هم آمالگام یک استاندارد جهانی ماده پر کردنی در بسیاری 
از کشورها ازجمله امریکاست. این دندانپزشک با اشاره به اینکه گاهی به اشتباه گفته 
می شود که در اروپا کاربرد آمالگام ممنوع است توضیح داد: عدم مقبولیت آمالگام در 
اروپا چند دلیل دارد. اول اینکه به دلایل محیط زیستی دولت سخت گیری بسیار شدیدی 
در مورد دفع پساب و باقی مانده های آمالگام دارد. چراکه محیط زیست را آلوده می کند. 
مسئلهٔ دوم این است که بسیاری از بیمه ها هزینه های درمان هایی که با آمالگام انجام 
می شود ممکن است که پرداخت نکنند. آمالگام هنوز هم در خیلی از کشورها ازجمله 
امریکا مقبولیت دارد و انجمن دندانپزشکی امریکا هنوز هم آمالگام را به عنوان یک ماده 

پرکردگی استاندارد به رسمیت می شناسد.
دندان را پر کنیم یا روکش؟

این دندانپزشک افزود: برخی بیماران تصور می کنند که پر کردن و روکش کردن دو 
مقولهٔ جدا از هم هستند. درحالی که همهٔ دندان هایی که روکش می شوند درنهایت 
باید به نحوی پر شوند و روکش ها نیاز به هستهٔ پرشده یا دارای ریختگی )کور( دارند.
همهٔ دندان هایی که درمان ریشه )عصب کشی( می شوند نیاز به روکش ندارند؛ اما در 
بیشتر موارد این نیاز وجود دارد. وی تصریح کرد: بعد از یک درمان ریشه خوب، یک 
روکش خوب می تواند عمر دندان را به مدت طولانی تأمین کند. اما بعضی دندان ها چون 
بافت تاجی خیلی اندک یا ضعیفی دارند از همان ابتدا باید با استفاده از پست و روکش 
بازسازی شوند. مرسلی تصریح کرد: بعد از درمان ریشه توسط متخصص درمان ریشه 
)اندودنتیست( روی دندان با مادهٔ پرکردگی موقت پانسمان می شود. در مرحله بعدی 
این ماده پرکردگی موقت )که اغلب سفیدرنگ است( خارج می شد و با یک ماده پرکردگی 

دائمی، پرشده یا اینکه درنهایت روکش می شود.

از مواد بسیار مفید برای 
بینایی ویتامینC است. 
بیوفلاونوئیدها نیز مواد 
آنتی اکسیدانی هستند 

که علاوه بر کمک به 
اثرگذاری ویتامین C، خود 
نیز فوایدی دارد. مطالعات 

نشان داده اند که مقادیر 
بالای ویتامین C می تواند 
باعث کاهش خطر ابتلا به 
کاتاراکت شود. همچنین 
می تواند با کاهش فشار 

چشم، مانع گلوکوم 
)آب سیاه( شده و یا بیماری 

را در مبتلایان تسكین 
دهد. مرکبات مثل پرتقال و 
لیمو، فلفل دلمه ای، کیوی، 
گوجه فرنگی، توت فرنگی، 
سیب زمینی و سبزیجات 
سبز و پربرگ منابع غنی 

ویتامین C هستند. 
پختن مواد غذایی این 

مقادیر را تغییر می دهد، 
زیرا گرما سبب کاهش 

ویتامین C موجود در مواد 
غذایی می شود. نور نیز 
سبب تخریب ویتامین 

C می شود. ازاین رو بهتر 
است مثلًا آب پرتقال در 

بسته بندی های پلاستیكی 
یا مقوایی خریداری شود 

تا شیشه های شفاف. 
همچنین، مواد غذایی تازه، 
ویتامین C بیشتری دارند 

تا مواد غذایی یخ زده یا 
کنسرو شده. 

ج. ویتامین C و 
بیوفلاونوئیدها :

 A ویتامین
آنتی اکسیدانی است 

که در مواد غذایی 
حیوانی مثل شیر 
و لبنیات، جگر، 

تخم مرغ، کره و مواد 
غذایی گیاهی حاوی 
کاروتنوئیدها وجود 
دارد. کاروتنوئیدها 

رنگ دانه های قرمز و 
زردی هستند که در 
گیاهان و حیوانات 

وجود دارند. این مواد 
به عنوان آنتی اکسیدان 
عمل کرده و همچنین 
انواع خاصی از آن ها 

)که بیشتر بتا-کاروتن 
 A است( به ویتامین

تبدیل می شوند. بعضی 
از کاروتنوئیدهای 

دیگر نظیر لوتئین و 
زیگزانتین نیز مفید 
هستند. پختن مواد 

غذایی محتوای 
ویتامینی آن را تغییر 

می دهد، زیرا گرما 
سبب تخریب ویتامین

A و بتا- کاروتن 
موجود در مواد غذایی 

می شود. همچنین، 
درصورتی که از مواد 
غذایی تازه استفاده 

نمی کنید، مواد یخ زده 
بهتر از مواد کنسرو 

شده هستند.

الف. ویتامین A و 
کاروتنوئیدها: 

ویتامین E نیز یكی 
از آنتی اکسیدان های 
قوی هست. بهترین 

منبع ویتامین E آجیل 
و روغن های گیاهی 
است. چشم برای 

سلامتی خود به بعضی 
از مواد معدنی نیز نیاز 

دارد. برای مثال سلنیوم 
به جذب ویتامین 
E و ساخته شدن 

آنتی اکسیدان ها در بدن 
کمک می کند. غذاهای 

دریایی ازجمله مواد 
غذایی حاوی مقادیر 
زیاد سلنیوم هستند.
روی نیز به جذب 

ویتامین A کمک کرده و 
همچنین بخشی از یک 

آنزیم است که تعداد 
رادیكال های آزاد را کم 

می کند. مطالعات نشان 
داده اند که روی، چشم 
را در برابر شب کوری 

محافظت می کند. روی 
در غذاهای دریایی، 
جوانه گندم و آجیل 

یافت می شود. 

د( ویتامین E و مواد 
معدنی:  لوتیئین و گزانتین 

رنگ دانه های گیاهی زرد 
رنگ هستند. مطالعات 

مختلف نشان داده اند لوتئین 
و گزانتین ممكن است در 

کاهش خطر ابتلا به کاتاراکت 
مؤثر باشند. لوتئین و گزانتین 
ارتباط تنگاتنگی با هم دارند. 

این دو ماده اغلب همراه 
با یكدیگر در سبزیجات و 

میوه جات یافت شده و بدن 
می تواند لوتئین را به گزانتین 

تبدیل کند. در حال حاضر 
مقدار مصرف روزانه ای این دو 
ماده مشخص نشده است ولی 
بهتر است روزانه کمی مصرف 
شوند زیرا بدن نمی تواند این 

دو ماده را بسازد. بهترین منبع 
تأمین این مواد، سبزیجات 

سبز و پربرگ به ویژه اسفناج 
است.

کلم و سبزیجات سبزرنگ 
نیز منابع خوبی هستند. 

لوتئین و گزانتین را می توان 
در سبزیجات و میوه جات زرد 
و نارنجی  رنگ نظیر ذرت نیز 
یافت. سبزیجات پخته مقادیر 

بیشتری لوتئین دارند، زیرا 
پختن سبب شكسته شدن 
دیواره سلول ها و آزاد شدن 

لوتئین می شود. 

ب. لوتیئین و گزانتین:

ی *
له
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چشم برای سلامتی خود به بعضی از مواد معدنی نیز نیاز دارد. برای مثال سلنیوم به 
جذب ویتامین E و ساخته شدن آنتی اکسیدان ها در بدن کمک می کند.

خوراکی های برای
 تقویت بینایی

اسیدهای چرب ضروری: 
اسیدهای چرب ضروری شامل چربی های اشباع نشده اُمگا-3 و اُمگا-6 هستند. اسیدهای چرب ضروری در 
تكامل بینایی در نوزادان نقش دارند. کمبود این مواد )به ویژه اُمگا-3( در بزرگ سالان ممكن است سبب کاهش 

دید شود. مطالعات نشان داده که کمبود طولانی مدت ممكن است سبب تخریب شبكیه شود. 
بهترین منبع تأمین اُمگا-3 ماهی است و مقدار توصیه شده مصرف دو بار در هفته است. نكته ای که باید به 

آن توجه داشت این است که روغن ماهی رادیكال های آزاد تولید می کند، به همین دلیل کسانی که زیاد ماهی یا 
روغن ماهی مصرف می کنند، باید به میزان کافی آنتی اکسیدان به ویژه ویتامین E مصرف کنند.

تحقیقات نشان داده است که آنتی اکسیدان ها خطر ابتلا به کاتاراکت را کاهش می دهند. بعضی از 
آنتی اکسیدان ها فواید دیگری نیز دارند. به طور مثال ویتامین A چشم را در برابر کوری محافظت کرده و ویتامین 

C ممكن است در جلوگیری یا تسكین گلوکوم نقش داشته باشد. همچنین اسیدهای چرب ضروری علائم 
خشكی چشم را کاهش داده و از چشم محافظت می کنند. 

به طور کلی مواد غذایی زیر برای داشتن چشمی سالم توصیه می شوند:
ویتامین A: روغن کبد ماهی، جگر، هویج  لوتئین و گزانتین: اسفناج، کلم  ویتامین C: فلفل دلمه ای، کلم، 

توت فرنگی، پرتقال  بیوفلاونوئیدها: مرکبات، انگور  ویتامین E: تخمه آفتاب گردان، بادام، فندق
سلنیوم: آجیل، غذاهای دریایی روی: جوانه گندم، آجیل  اسیدهای چرب ضروری: ماهی

به طورکلی شما باید مقادیر زیادی سبزیجات سبز و پربرگ و هفته ای دو بار ماهی مصرف کنید تا چشمی سالم 
داشته باشید. 

مفقودی
برگ سبز خودرو سواری پراید  تیپ  131SE مدل 
1395 به شماره انتظامی 46838 ج 65 به شماره 
شاسی  NAS411100G1217697  شماره موتور

M13/5584947  متعلق به آقای مجید توسلی مفقود واز 
درجه اعتبار ساقط می باشد.
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گزارش: سید محمد ابراهیم جنابان 

محیط زیست قم مدت زمانی است که به دلیل تنش های طبیعی و فعالیت های انسانی 
با چالش های بسیاری مواجه شده و تن خسته آن دیگر تابی برای تحمل آلاینده های 

شیمیایی و صنعتی را ندارد.
قم از نظر مسائل محیط زیستی موقعیت بسیار خاصی دارد، این استان گرمسیر و پر 
تنش آب و هوایی، با وجود تراکم بالای جمعیت شهری در راه مواصلاتی 17 استان کشور 

قرار گرفته و همین مسائل موجب بالا رفتن سطح آسیب پذیری طبیعت آن شده است. 
به همین خاطر راهبرد توسعه پایدار استان تنها درحالتی می تواند موجب رسیدن به 
اهداف مورد نظر شود که حفاظت از محیط زیست قم درکانون توجه مسئولان آن باشد، 
در غیر این صورت، براساس پیش بینی کارشناسان طی آینده نزدیک، شرایط بحرانی بر 
طبیعت استان حاکم شده و عبور از آن مستلزم به کارگیری هزینه های کلان و برنامه های 
بلند مدت است.  در همین راستا، خبرنگار ایرنا، برای بررسی بیشتر موضوع، نظر شماری 

از مسئولان استان در خصوص شرایط خاص محیط زیست قم را مورد بررسی قرار داد. 
*تولید و اشتغال نباید به قیمت جان مردم تمام شود 

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی پیرامون این موضوع با اشاره به برخی 
معضلات زیست محیطی در استان، آلایندگی برخی واحدهای صنعتی را مورد توجه قرار 

داد و گفت: تولید و اشتغال نباید به قیمت جان مردم تمام شود. 
احمد امیر آبادی با بیان این که سازمان حفاظت محیط زیست باید بر اساس وظایف 
حاکمیتی و نظارتی خود، با همه توان برای تامین سلامت جامعه و طبیعت تلاش کند، 
افزود: مسئولان این سازمان نباید هیچ گاه در برابر افراد صاحب نفوذ کوتاه آمده و در 
صدور مجوزها برای واحدهای صنعتی، باید همواره قانون را مدنظر داشته باشند و در برابر 
هجمه ها ایستادگی کنند.  وی با اشاره به نظارت بر کار مدیران اجرایی استان قم از سوی 
نمایندگان مجلس، بر ضرورت توجه جدی به خدمت رسانی به شهروندان تاکید کرد و 
گفت: در صدور مجوزهای زیست محیطی نباید افراط و تفریط داشته باشیم و فقط باید 
قوانین و ضوابط سازمان محیط زیست ملاک و معیار بوده و هیچ توصیه ای از سوی دیگر 
مسئولان پذیرفتنی نیست.  عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنان خود، بحران خشکسالی دریاچه نمک را نیز مورد توجه قرار داد و گفت: با ادامه 
روند کنونی و عدم تامین حقابه های این تالاب ارزشمند، دریاچه نمک به یکی از کانون 
های اصلی گرد و غبار در مرکز کشور تبدیل خواهد شد و زندگی 25 درصد جمعیت کشور 
را تحت تاثیر قرار می دهد.  وی با بیان اینکه اگر حقابه های دریاچه نمک تامین نشود 
و این منطقه به کانون گرد و غبار تبدیل شود، مسئولان وزارت نیرو و سازمان حفاظت 
محیط زیست باید پاسخگوی آن باشند، تصریح کرد: سرمایه گذاری در دریاچه نمک باید 

با رعایت تمامی شرایط و ضوابط زیست محیطی انجام شود. 
دریاچه نمک در ناحیه شرقی استان قم و درحد فاصل سه استان قم، سمنان و اصفهان 
قرار گرفته و بزرگترین دریاچه فصلی و فراشور کشور است که حدود 200 هزار هکتار 
وسعت داشته و یک سوم آن درمحدوده جغرافیایی قم قرار گرفته و دارای ساختار زمین 

شناختی کم نظیر شامل پوسته نمکی و حاشیه باتلاقی است. 
این دریاچه که در دهه های گذشته از طریق رودخانه های کرج، جاجرود، شور، قمرود 
و قره چای کاملا پرآب بوده است، اکنون با قطع حقابه ها، خشکسالی مستمر و برداشت 
بی رویه از منابع آب زیرزمینی که باعث پیشروی آب های فراشور در سفره های زیرزمینی 
به سمت دشت ها و نابودی پوشش گیاهی و اکوسیستم منطقه شده، به یکی از کانون 

های فعال القاء ریزگردها در منطقه تبدیل شده است. 
* ملاحظات زیستی درصنعتی شدن قم مورد توجه قرار گیرد 

مدیرکل حفاظت محیط زیست قم نیز در این راستا، اصرار بر توسعه صنعتی بدون 
ملاحظات زیست محیطی را توسعه ناپایدار دانست و گفت: در صنعتی شدن قم باید 
ملاحظات زیست محیطی مورد توجه قرار بگیرد.  سید رضا موسوی مشکینی افزود: 
استقرار و توسعه واحدهای آلاینده صنعتی در قم در حقیقت ضد توسعه است که باعث 
هدررفت منابع شده و سلامت عمومی و امنیت روانی جامعه را برهم می زند.  وی با اشاره 
به برخی مشکلات زیست محیطی، تراکم صنعتی و بروز خشکسالی جدی در استان قم، 
بیان کرد: امروز معضلات زیست محیطی در جهان به حدی رسیده است که قابل چشم 
پوشی و کم توجهی نیست.  وی ادامه داد: ابلاغ سیاست های کلی و تاکیدهای رهبر 
معظم انقلاب اسلامی، حجت شرعی و قانونی در حوزه محیط زیست را بر همه مردم 
و مسئولان تمام کرده است.  موسوی همچنین با اشاره به انعقاد تفاهم نامه مشترک با 
شوراهای اسلامی شهر و استان قم، شورا را نمود عینی اراده ملت عنوان کرد و افزود: 
شوراهای اسلامی شهر و روستا با توجه به گستردگی در سطح جامعه، می توانند بازوهای 
توانمند و امیدبخش برای شناسایی و برطرف کردن معضلات و چالش های زیست 
محیطی استان باشند.  وی ابراز امیدواری کرد که با همگرایی و به کارگیری همه ظرفیت 
ها و امکانات در اداره کل حفاظت محیط زیست و شوراهای اسلامی شهر و روستای 
استان قم، بتوانیم گام های مثبت و موثری در جهت کاهش مشکلات زیست محیطی در 

جامعه برداشته و تلاش های ما به نتایج مطلوب منجر شود. 
* تخریب محیط زیست همه ما را با بحران مواجه می کند 

رئیس شورای اسلامی استان قم با بیان اینکه امروز همه مردم و مسئولان وظایف و 
تکالیف سنگینی در برابر محیط زیست برعهده دارند، خاطرنشان کرد: صدمه های 

جبران ناپذیر به محیط زیست، بدون تردید ما را با بحران های جدی مواجه می کند. 
حجت الاسلام والمسلمین سید محمد آتش زر، بر ضرورت رسیدگی به وضعیت محیط 
زیست در بخش ها و روستاهای قم تاکید کرد و گفت: امیدواریم هرچه بیشتر بتوانیم با 
بهره مندی از ظرفیت های مردمی، راهکارهای مناسب علمی و عملیاتی در جهت بهبود 

و ارتقای وضعیت محیط زیست استان ارائه دهیم. 
* برای حفظ محیط زیست باید قاطعانه ایستادگی کنیم 

نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز غفلت از مساله محیط زیست را موجب بروز 

لطمات سنگین بر زندگی مردم دانست و گفت: متاسفانه عده ای در جامعه نسبت به لزوم 
حفظ محیط زیست اصلا توجهی نمی کنند و استان قم را با آلودگی های متعدد آب، هوا 

و خاک مبتلا کرده اند. 
حسن بختیاری با بیان اینکه باید سازوکار مشخص برای همکاری و تعامل شوراهای 
اسلامی شهر و روستا با اداره کل حفاظت محیط زیست استان و بیان دغدغه ها و 
مطالبات را فراهم بیاوریم، تصریح کرد: برای حفظ و حراست از محیط زیست باید قاطعانه 

ایستادگی کنیم و بدانیم که مردم از مسئولان متعهد و دلسوز حمایت خواهند کرد. 
* قم شهر استقرار صنایع پرآب بر نیست 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم نیز پیرامون اهمیت رعایت مصالح زیست 
محیطی در این حوزه، گفت: با وجود اینکه برخی از صنایع پرآب بر می توانند سطح تولید 
و اشتغال بالایی را ایجاد کنند، اما قم مکان مناسبی برای استقرار این گونه صنایع نیست 
و مسئولان در این رابطه، مصالح زیست محیطی را به منافع اقتصادی ترجیح می دهند. 
محمود سیجانی بیان کرد: رعایت استانداردهای محیط زیستی در حوزه صنعت یکی 
از مهمترین دغدغه های مردم و مسئولان استان است و با وجود از دست دادن برخی 

سرمایه گذارهای اقتصادی، اجازه استقرار صنایع پر آب بر در قم داده نمی شود. 
وی گفت: بیش از 40 درصد اشتغال استان در بخش صنعت جریان دارد اما سهم این 
بخش از منابع آبی حدود 2 درصد است، در همین راستا براساس برنامه ریزی های انجام 
شده اولویت استقرار صنایع در قم با تولیدکنندگانی است که برای فعالیت خود به کمترین 
میزان آب احتیاج دارند و می توانند با استفاده از دستگاه های پیشرفته آب مورد استفاده 
خود را به چرخه تولید بازگردانند.  وی در ادامه با اشاره به راهکارهای کاهش مصرف 
آب در واحدهای صنعتی، گفت: ارائه تسهیلات ارزان قیمت به صاحبان صنایع برای 
تجهیز کارخانه های خود به جدیدترین فناوری های روز و تغییر الگوی تولید محصول 
در واحدهای صنعتی، می تواند نقش موثری در کاهش میزان مصرف آب در بخش 
صنعت داشته باشد.  سیجانی بیان کرد: معیار و استانداردهای اداره کل حفاظت محیط 
زیست باید توسط واحدهای صنعتی فعال در قم رعایت شود و سازمان صنعت، معدن و 
تجارت از صاحبان صنایعی که برای کاهش وابستگی به منابع آبی و همچنین کم کردن 
سطح آلایندگی های خود تلاش می کنند، حمایت می نماید.  وی افزود: تصمیم گیران 
اقتصادی استان به عنوان شهروندان ساکن در قم مراقب رعایت مسائل محیط زیستی و 
رعایت استانداردهای بهداشتی در فرآیند تولید هستند و براساس قوانین موجود همچون 
قانون هوای پاک، اجازه استقرار صنایع آلاینده را نمی دهند.  2 هزار و 300 واحد صنعتی 
کوچک، متوسط و بزرگ در قم وجود دارد که 90 درصد آن مربوط به صنایع کوچک و 
متوسط است؛ همچنین بیش از 53 هزار تن در واحدهای صنعتی استان فعالیت می 

کنند. 
قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمود آباد، 
ثامن الائمه )ع( - قنوات - و فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی 

خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است. 
* محیط زیست قم در وضعیت شکننده ای قرار دارد 

یکی از کارشناسان محیط زیست قم نیز در این رابطه بیان کرد: وجود پرتعداد شهرک 
های صنعتی در اطراف شهر باعث شده ، حجم زیادی از آلودگی های صنعتی در اثر 
وزش باد و سایر روش های انتقال، وارد قم شود.  عباس جعفری گفت: به دلیل حاکم 
بودن نگاه اقتصادی در جریان توسعه صنعتی استان به جای رویکرد توسعه پایدار، شاهد 
استقرار صنایع آلاینده در قم هستیم که مشکل های زیست محیطی فراوانی را ایجاد کرده 
است.  وی ادامه داد: هدفگذاری های صورت گرفته در بخش صنعت استان صحیح 
نبوده است و ما امروز شاهد گسترش صنایعی در قم هستیم که هیچ گونه سابقه تاریخی 
در این منطقه ندارد.  جعفری بیان کرد: نباید از نام صنعت سبز برای استقرار صنایعی که 
در حقیقت آلاینده هستند، استفاده شود؛ با این روند تنها به خودمان ضربه می زنیم و 
آینده ای برای زندگی در قم باقی نمی ماند.  این کارشناس محیط زیست گفت: ارزیابی 
زیست محیطی باید به معنای واقعی کلمه در شهرک های صنعتی استان مورد توجه قرار 

گیرد تا آثار آلودگی های صنعتی بر اکوسیستم شهر قم، کاهش یابد. 
وی بیان کرد: قانون هوای پاک وظایف دستگاه های مختلف را در خصوص لزوم 
حفاظت از محیط زیست مشخص کرده است و همه مسئولان باید بر مبنای تکالیف 

قانونی خود در این بخش عمل کنند. 
وی با اشاره به این که قم آمادگی پذیرش صنایع آلاینده و آب بر را ندارد، ادامه داد: قم 
بهترین فرصت را برای توسعه گردشگری و خدمات دارد و بهتر است روند پیشرفت استان 

در این بخش صورت گیرد. 

در حمایت از بیانیه گام دوم انقلاب؛

تجمع بزرگ طلاب و اساتید حوزه در فیضیه 
برگزار شد

 جمع کثیری از علما، اساتید و طلاب حوزه علمیه قم در لبیک به بیانیه گام دوم انقلاب 
در مدرسه فیضیه اجتماع کردند.

اجتماع بزرگ طلاب و روحانیون حوزه علمیه قم در لبیک به بیانیه اخیر مقام معظم رهبری 
با عنوان »حوزه های علمیه و گام دوم انقلاب اسلامی« قبل از ظهر یکشنبه در مدرسه 
فیضیه برگزار شد. گفتنی است جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، شورای عالی حوزه های 
علمیه و شورای هماهنگی نهادهای عالی حوزوی از دعوت کنندگان برگزاری این مراسم 
بوده اند. شعارهایی همچون »الله اکبر«، »مرگ بر آمریکا«، »حوزه انقلابی زمینه ساز ظهور« 
و »جوان انقلابی کلید راه عبور«، »خامنه ای خمینی دیگر است؛ ولایتش ولایت حیدر 
است«، »تهدید دشمنان دین سراب است« از جمله شعارهایی بود که توسط روحانیون و 
برخی از اقشار مختلف مردم که در این تجمع حضور داشتند سر داده شد. حیاط مدرسه 
فیضیه مملو از طلاب و روحانیون بود و تعداد بسیاری از بانوان ولایتمدار طلبه نیز در این 
مراسم حضور داشتند و علیه دشمنان انقلاب و نظام اسلامی شعار داده و حمایت مجدد 
خود را از منویات رهبر معظم انقلاب و آرمان های امام راحل اعلام کردند.آیت الله اعرافی 
مدیر حوزه های علمیه، آیت الله حسینی بوشهری نایب رئیس جامعه مدرسین، آیت الله 
سید محمد سعیدی تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( و امام جمعه قم آیت الله 
مرتضی مقتدایی عضو شورای عالی حوزه های علمیه، آیت الله سید محمد غروی، آیت 
الله مصباح یزدی رئیس مؤسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی )ره( تعدادی از اعضای 

جامعه مدرسین و شورای عالی حوزه های علمیه نیز در این مراسم حضور داشتند.
آیت الله خاتمی:

دشمنان آرزوی انزوای حوزه از انقلاب را به گور می برند
عضو هیات رئیسه مجلس خبرگان رهبری  در این تجمع گفت: معنای تجمع حوزویان 
در حمایت از بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی این است که دشمنان آرزوی انزوای حوزه از 
انقلاب و ولایت فقیه را به گور می برند. آیت الله سید احمد خاتمی افزود: این تجمع باشکوه 
و باعظمت که توسط بزرگان، اساتید و طلاب به منظور لبیک به بیانیه گام دوم انقلاب شکل 
گرفته است، موجب تقویت جایگاه ولایت در نظام اسلامی می شود.  وی بیان کرد: نفس 
این اجتماع نشان می دهد که حوزه انقلابی بوده، هست و تا آخر این خط را ادامه خواهد 
داد، همان طور که بزرگان حوزه همچون آیات عظام مکارم شیرازی و نوری همدانی از 
مراجع تقلید در خصوص آغاز گام دوم انقلاب پیام تایید و تقویت ارائه و برای اجرای عمیق 
آن راهکار بیان کردند.  وی ادامه داد: بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی، نقشه راه است، که 
باید اجرایی شود، به طور قطع اگر این پیام محدود به این نشست و تجمع ها شود، جفا 
به آن است و این بیانیه باید به طور کامل اجرایی شود.  آیت الله خاتمی گفت: در این 
راستا همان اول که رهبر معظم انقلاب پیام را صادر کردند، جامعه مدرسین کمیته ای را 
به ریاست آیت الله بوشهری تشکیل داده است که حوزه در راستای اجرای این بیانیه چه 
تدابیری باید داشته باشد و از همه حوزویان و طلاب پرشور می خواهم کمک کنند و طرح 
ها و ابتکارات خود را به این کمیته ارائه دهند تا ما وظیفه خود را در این رابطه انجام دهیم.  
وی با اشاره به این که برای پی بردن به محتوای عمیق بیانیه گام دوم انقلاب باید متن آن 
را بارها مورد مطالعه قرار داد، افزود: رهبر معظم انقلاب وقت فراوانی برای تدوین این بیانیه 
اختصاص دادند، ایشان در این بیانیه فرمودند در زمان طاغوت همه چیز علیه ما بود و این 

نشان دهنده این است که قبل از انقلاب کشور چه وضعیت سیاهی داشت. 

معاون توسعه مدیریت ومنابع اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم  خبرداد

برگزاری جشن تکلیف برای مکلفین مدارس 
حاشیه راههای بخش مرکزی قم 

معاون توسعه مدیریت ومنابع اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم از 
برگزاری جشن تکلیف برای مکلفین مدارس حاشیه راههای بخش مرکزی قم خبرداد .

محمدرضا قدسی اظهارداشت :درراستای صیانت و اشاعه فرهنگ اقامه نماز ، آیین جشن 
عبادت ) تکلیف ( دربین دختران مکلف دانش آموز دهستان قمرود ) بخش مرکزی( استان 
قم برگزار گردید . وی افزود : درقالب اجرای این طرح عبادی ، افزون بر 13 بسته فرهنگی 
) چادر ، سجاده نماز و ...( دربین دانش آموزان مکلف دبستان دخترانه شهدای دهستان 
قمرود ) بخش مرکزی ( استان قم توزیع گردید . وی ادامه داد : با عنایت به اهمیت اشاعه 
فرهنگ اقامه نماز  وپی گیری های مجدانه و مشتاقانه مسئولین امر ، مقرر گردید این طرح  
، طی سنوات آینده ،در تمامی مدارس دخترانه حاشیه راههای استان قم  به مرحله اجرا 
درآید .قدسی خاطر نشان ساخت : درنخستین مرحله از این طرح که با همکاری آموزش 
و پرورش استان و بخشداری مرکزی صورت گرفت نسبت به تهیه لیستی آماری از تعداد 
دختران مکلف دانش آموزبخش مرکزی قم اقدام گردید . وی ادامه داد : با توجه به آمار 
احتسابی ، افزون بر 50 بسته فرهنگی ) چادر ، سجاده نماز و ...( جهت توزیع دربین 
دختران مکلف دانش آموز بخش مرکزی قم تهیه گردید .قدسی اضافه کرد : در اولین مرحله 
از اجرای این طرح که با حضور مدیر ستاد اقامه نماز استان و تنی چند از مسئولان امر برگزار 
شد نسبت به اهدا 13 بسته فرهنگی دربین دانش آموزان مکلف دبستان دخترانه شهدای 
قمرود اقدام گردید . معاون توسعه مدیریت و منابع اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای 
استان قم در ادامه به بخشی از برنامه های اجرایی این جشن عبادی که دردبستان دخترانه 
شهدای قمرود برگزار گردید پرداخت و عنوان کرد : از آیتم های اجرایی دراین مراسم که مورد 
توجه همگان قرار گرفت ، تهیه دوقطعه کیک بزرگ با طرحی سجاده نماز ) منقش به مهرو 
تسبیح ( ولوگوی سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای بود که باصلوات حضارو توسط 

یکی از دانش آموزان مکلف این دبستان بریده و دربین حاضران تقسیم گردید . 

 مجری طرح الگوی کشت سازمان جهاد کشاورزی قم :

پسته قم از چتر حمایتی دولت خارج شد
مجری طرح الگوی کشت سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: در راستای اصلاح الگوی 
کشت توسعه باغات پسته قم متوقف می گردد و باغات جدید الاحداث مشمول حمایت 

های تسهیلاتی دولت قرار نمی گیرند.
محمد حسین احمد پوراظهار داشت: توقف کاشت پسته یکی از برنامه های استان برای 
اصلاح الگوی کشت است.  طرح اصلاح الگوی کشت طبق مصوبه معاونت زراعت وزارت 
جهاد کشاورزی به صورت پایلوت کشوری در دشت های ساوه و شریف آباد قم در حال اجرا 
است.  وی تصریح کرد: پسته برغم مقاوم بودن در برابر کم آبی ولی آب زیادی مصرف می 
کند از این رو بر طبق طرح الگوی کشت تلاش می گردد عملکرد این محصول ارتقا یابد و 
به بیش از 1.5 تن در هکتار برسد وی یادآور شد: مساحت باغ های پسته استان از چهار 
هزار هکتار در سال 92 به 16 هزار هکتار در سالجاری افزایش یافته ولی سیاست جهاد 
کشاورزی توقف توسعه سطح کشت این محصول و همچنین عدم تخصیص تسهیلات و 
یارانه است.  احمدپور در بخش دیگری از سخنان خود سالم سازی و دفع سموم از محصول 
های کشاورزی قم را مورد توجه قرار داد و گفت: طالبی و انار 2 محصول سالم استان 
هستند، و کد آن نیز از سازمان حفظ نباتات اخذ شده است.  وی با اشاره به وجود 22 
هکتار محصول سالم شامل صیفی جات در بخش جعفرآباد افرود: نشاکاری در محصول 
هایی مانند ذرت، چغندر و خربزه از شیوه های الگوی کشت شناخته شده در استان به 
شمار می رود.  وی با بیان اینکه در این روش بذر ابتدا در گلخانه کاشته و پس از رشد و نمو 
به صورت سه یا چهار برگی به مزرعه منتقل می شود، اذعان داشت: استفاده از این شیوه 

صرفه جویی آب به میزان 3000 متر مکعب در هکتار را به همراه دارد. 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

وضعیت دریاچه نمک وخیم تر شده است 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: وضعیت دریاچه نمک نسبت به گذشته 
وخیم تر شده است و لازم است کارگروه ویژه »احیای دریاچه نمک« در سطح ملی و استانی 

تشکیل شود.
سید رضا موسوی مشکینی در نشست همفکری با تشکل های زیست محیطی استان در 
سخنانی اظهار داشت: نگرانی های زیست محیطی پیرامون دریاچه نمک همچنان وجود 

دارد و متأسفانه وضعیت این اکوسیستم ارزشمند نسبت به گذشته وخیم تر شده است.
وی با اشاره به ادامه روند خشکسالی و قطع حقابه های زیست محیطی دریاچه نمک، 
خواستار تشکیل کارگروه ویژه »احیای دریاچه نمک« و فاصله گرفتن از اقدامات جزیره ای 
در رابطه با این دریاچه شد و گفت: مسؤولان امر باید نگاه ویژه ای به دریاچه نمک داشته 
باشند و دور از چشم بودن این دریاچه، باعث فراموشی آن نشود. مدیرکل حفاظت محیط 
زیست استان قم با بیان اینکه نمی توان با حدس و گمان و ادعاهای کارشناسی نشده با 
اکوسیستم شکننده دریاچه نمک رفتار کنیم، گفت: در صورت بروز تخریب زیست محیطی 
در دریاچه نمک، خسارات آن پایدار و جبران ناپذیر خواهد بود و گرد و غبار ناشی از آن 
پایتخت و مرکز کشور را فراخواهد گرفت. وی با بیان اینکه ظرفیت عظیم گردشگری دریاچه 
نمک مغفول مانده است، تصریح کرد: بهره برداری از شورابه دریاچه نمک باید به گونه 
ای باشد که آب از دست رفته دوباره به دریاچه بازگردد و در این رابطه لازم است مطالعات 

کارشناسی به صورت دقیق و شفاف انجام بپذیرد.

امینی زاده عنوان کرد:

تلاش شهرداری بندرعباس برای پیوستن به 
شبکه شهرهای خلاق دنیا

ایمان - بندرعباس - پرویزی
به  پیوستن  برای  تلاش  از  بندرعباس  شهردار 
یونسکو  سوی  از  که  دنیا  خلاق  شهرهای  شبکه 

مشخص می شوند، خبر داد.
عباس امینی زاده در نشست با مسئولان شبکه 
شهرهای خلاق دنیا در ایران، اظهار کرد: از ابتدای 
ورود به شهرداری به دنبال ایجاد و پایه ریزی الگوی 

پایدار شهری بودیم.
وی با تاکید بر اینکه حرکت بدون هدف و اقدامات 
جزیره ای چیزی به غیر از اتلاف وقت و هزینه به 
دنبال ندارد، افزود: بندرعباس از وجود ظرفیت ها 

و فرصت های متعدد طبیعی، تاریخی، اجتماعی و غیره برخوردار است که باید از آنها 
استفاده کرد.

شهردار بندرعباس شاکله اصلی این شهر و شهروندان را»بازرگانی« عنوان کرد و ادامه 
داد: علاوه بر بومیان، اقدام دیگر از سایر بخش های کشور نیز در این شهر حضور دارند که 

نشان دهنده وجود خرده فرهنگ های متفاوت در یک شهر است.
امینی زاده بیان کرد: ما اعتقاد داریم بندرعباس نیز مانند هر کدام دیگر از شهرهای 
کشور،»برترین و بهترین« نیست، اما تاکید داریم که این شهر از ویژگی های منحصر 
با تاکید بر تلاش برای تحقق شعار»بندرعباس، شهری  به فردی برخوردار است. وی 
برای همه«، بیان کرد: باور ما، ساختن شهری برای همه است که در راستای این هدف 
با بهره گیری از نظر کارشناسان و توان اجرایی مدیران خبره، به دنبال ایجاد شهری رو به 
توسعه و پیشرفت هستیم. این مقام مسئول با اظهار اینکه اصلی ترین نیاز تحقق شعارها 
در حوزه مدیریت شهری، جلب مشارکت عمومی است، تصریح کرد: ساختن شهری برای 
همه نیازمند مشارکت و همراهی همه است. امینی زاده با تاکید بر اینکه بندرعباس آماده 
پیوستن به شهرهای خلاق است، گفت: فرهنگ، هنر، شهروندان و سایر پتانسیل های 
شهر بندرعباس تحقق این مهم را دارا بوده و امیدواریم در آینده نزدیک بندرعباس نیز به 
جمع 180 شهر خلاق دنیا که از سوی یونسکو انتخاب می شوند، اضافه شود. وی اظهار 
کرد: تمایل داریم ادامه روند رو به رشد شهر بر اساس شاخص های مطرح شده از سوی 
یونسکو به عنوان شهر خلاق پیش برود. شهردار بندرعباس افزود: بهترین ابزار برای رسیدن 
شهر بندرعباس به جایگاه»شهر خلاق«، گردشگری است،  چراکه وجود تنوع قابل توجه در 
صنایع دستی، غذاهای بومی و محلی، موسیقی، آیین های مذهبی و غیره در بندرعباس 

دارای قدمت و جایگاه قابل توجه است.
 

با هدف ارایه دستاوردهای موفق شهرداریها و دهیاریها ؛

نمایشگاه مدیریت شهری و روستایی 
دربندرعباس به کار خود پایان داد

روستایی  و  شهری  مدیریت  نمایشگاه 
که اول اسفند همزمان با چهلمین سال 
پیروزی انقلاب با هدف ارایه دستاوردهای 
موفق شهرداریها و دهیاریها در بندر عباس 
آغاز به کار کرد، شامگاه جمعه سوم اسفند 

به کار خود پایان داد.
عمل  به  های  ریزی  برنامه  براساس 
آمده، مقرر شد این نمایشگاه همزمان با 
چهلمین سال پیروزی انقلاب در یکی از 
کشور  محروم  تاحدودی  و  مرزی  مناطق 
به  بندرعباس  نهایت  در  که  شود  برکزار 

عنوان میزبان این رویداد انتخاب شد.
های  دستورالعمل  نمایشگاه  این  در  شهرداریها  موفق  دستاوردهای  ارایه  منظور  به 
تخصصی تدوین و به استانها ابلاغ گردید و پروژه های پشنهادی شهرداریها توسط معاونت 
های عمرانی استانداریها و کمیته های تخصصی سازمان شهرداریها و دهیاریهای کشور 
ارزیابی و درنهایت پروژه های موفق در موضوعات خدمات شهری، حمل و نقل عمومی، 
بازآفرینی شهری، سرمایه گذاری، فناوری اطلاعات، فرهنگی و اجتماعی،.... برگزیده 
شد. همچنین پروژه های موفق دهیاری ها هم در بخش مدیریت روستایی نمایشگاه در 
معرض دیدبازدیدکنندگان قرار گرفت. انتقال تجربیات موفق شهرداری ها و دهیاری ها و 
اطلاع رسانی دستاوردهای موفق و ملی آنها و ارایه فرصت ها، طرح ها و پروژه های بزرگ و 
کوچک سرمایه گذاری شهری در این نمایشگاه برای جذب سرمایه گذاران از جمله اهداف 
برگزاری این نمایشگاه بود. ضمناً چندین شرکت بخش خصوصی تولیدکننده محصولات 
حوزه مدیریت شهری و روستایی در نمایشگاه شرکت کرده اند که حوزه کاری آنها عبارتست 
از: فضای سبز، زیباسازی، مبلمان شهری و تجهیزات پارکی، ترافیک و حمل و نقل شهری.
شایان ذکر است این نمایشگاه عصر چهارشنبه اول اسفند ماه توسط جمالی نژاد معاون 
عمرانی وزیر کشور و همتی استاندار هرمزگان و با حضور جمعی از شهرداران و دهیاران 
و اعضای شوراها و مدیران استانداری ها گشایش یافت. بر اساس گزارش روابط عمومی 
سازمان شهرداریها و دهیاریهای کشور، همزمان همایش علمی مدیریت شهری و روستایی 
و نشست شهرداران معاونان عمرانی استانداریها و شهرداران مراکز استان با حضور معاون 
عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر کشور، رییس سازمان مدیریت بحران، استاندار 
هرمزگان، معاون وزیر راه و شهرسازی، معاون امور شهری سازمان پدافند غیرعامل کشور و 

رییس سازمان بسیج سازندگی برگزار شد.

معاون خدمات امور مشترکین شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان  خبرداد

کاهش 7.44 درصدی  مصرف آب شرب در 
استان اصفهان

معاون خدمات امور مشترکین شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان گفت:از ابتدای سال 
جاری تا کنون 116 کارگاه آموزشی تغیر سبک زندگی با محوریت سازگاری با کم آبی برای 
9 هزار و 785 نفر از مدیران ،کارکنان سازمانها ،اصناف ، نهادها ،مراکز درمانی ،بهداشتی، 
آموزشی ،ورزشی  ودرمانی ،اماکن مذهبی و بقاع متبارکه در سطح استان برگزارشد  این در 

حالیست که از این رقم حدود 4 هزار نفر آنها مشترک پر مصرف بودند.
رضا رضایی اعلام کرد:  در سال 97 بیش از 20 هزار نفر  به تعداد مشترکین افزوده شد.اما 
با توجه به برگزاری دوره های توجیهی برای مشترکین میزان مصرف آب شرب در بخش 

خانگی نسبت به مدت مشابه سال قبل 7.44 درصد کاهش یافته است.
وی  خاطرنشان ساخت: هم اکنون حدود 75 درصد آب در بخش خانگی به مصرف می 
رسد و حدود 25 درصد در بخش غیر خانگی مورد استفاده قرار می گیرد و نیز  بررسی ها 
حاکی ست  در سال جاری میزان مصرف آب در بخش  غیر خانگی نسبت به مدت مشابه 

سال قبل 1.25- کاهش یافته است
وی اعلام کرد: در سال جاری بیش از 538 هزارو 157 ترام اخطار پرمصرف به مشترکینی 
که آب بیش از الگو مصرف می کنند ارسال شد و نیز  در بیش از146 هزار و 622 قبوض 
آب بهاء مشترکین پرمصرف نمودار میزان مصرف آب آنها ترسیم و سپس در اختیارشان 

قرار گرفت.
معاون خدمات امور مشترکین شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان گفت: در راستای 
پایش مشترکین پر مصرف  قبض آب بهای مشترکین با مصرف بالای 20مترمکعب درماه به 

همراه هشدارهای پرمصرفی چاپ و توزیع شد 
وی ادامه داد: در سال جاری به منظور مصرف بهینه آب کارواشها در سطح استان ملزم  
به نصب دستگاه های مجهز به تصفیه آب با فناوری نانوو بازچرخانی آب تا 60مرتبه شدند 

که این امر تاثیر قابل توجهی در میزان مصرف آب در کارواش ها داشت
رضایی  با اشار به پایش ادارات و سازمانها پیرامون چگونگی آبیاری فضای سبز و احداث 
مخازن استراتژیک ذخیره آب دراصفهان گفت: با همکاری مروجین مصرف و بهره برداران 
مناطق ششگانه شهر اصفهان تعداد 347مورد از ادارات اصفهان  از لحاظ چگونگی  آبیاری 

فضای سبز و نصب مخزن ذخیره آب مورد بررسی قرار گرفتند 
 معاون خدمات امور مشترکین شرکت آبفا استان اصفهان گفت: طی بررسی های صورت 
گرفته حدود 75 درصد فضای سبز ادارات با روشهای سنتی پر مصرف آبیاری میگردد و از 
روشهای نوین آبیاری استفاده نمی کنند همچنین  بالغ بر 25 درصد ادارات فاقد مخزن 
ذخیره مي باشند. که انتظار می رود در سال آینده ادارات در این زمینه همکاری بیشتری با 

شرکت آبفا استان اصفهان داشته باشند.

در دومین جشنواره و نمایشگاه سرآمدان فناوری و صنعت صورت گرفت 

انتخاب کارمند شرکت توزیع برق  هرمزگان 
بعنوان  مدیر برتر جهادی کشور 

در دومین جشنواره و نمایشگاه سرآمدان فناوری و 
صنعت کارمند شرکت توزیع برق  هرمزگان مدیر برتر 

جهادی کشور انتخاب شد.
برق  نیروی  توزیع  ازپرسنل شرکت  نیکخو   امیر 
استان هرمزگان به عنوان مدیر برتر جهادی کشور  
انتخاب  و سوی علی اصغر شهبازی مورد قدردانی 
قرار گرفت.  امیر نیکخو پرسنل مرکز 121 شرکت 
در دومین جشنواره و نمایشگاه سرآمدان فناوری و 
صنعت به عنوان مدیر برتر جهادی سازمان بسیج 

مهندسین صنعتی برگزیده شد.

محیط زیست قم با چالش های بسیاری مواجه است

قم، تاب آلاینده ها را ندارد
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مؤمن ، كسى است كه مسلمانان ، او را بر مال و 
جانشان امين بدانند ، و مسلمان ، كسى است كه 

مسلمانان از دست و زبان او آسوده و بى گزند باشند 

دوشنبه - 13اسفند ماه 1397- سال بیست و یکم - شماره  4762

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری قم با بیان این که 435 پرونده درخصوص تخریب 
و تصرف اراضی منابع طبیعی در این استان در محاکم قضایی مفتوح است، گفت: امسال 

بیش از 750 هکتار اراضی ملی تثبیت و رفع تصرف شده است. 
سید محمدتقی سجادی روز یکشنبه در گفت وگو با خبرنگاران افزود: برای بیش از 
90 درصد از تصرف  ها نمی توان اصطلاح »زمین  خواری« را به کار برد، ولی برخی از 

تصرف ها با برنامه ریزی انجام می شود. 
وی همچنین با بیان این که ظرفیت قانونی برای استفاده از سرمایه  گذار در منابع 
طبیعی وجود دارد، تصریح کرد: این اداره کل با توجه به اقتضائات استان و نیازهای مردم 

نه تنها مانع توسعه نیست، بلکه در راستای توسعه پایدار، مشارکت های لازم را دارد. 
وی خاطرنشان کرد: به صورت جدی دنبال حفاظت از منابع طبیعی در سطح استان 

هستیم و بر اساس قانون با متخلفان برخورد می شود. 
به عنوان روز  اسفندماه  به 15  اشاره  با  سجادی در بخش دیگر سخنان خود، 
درختکاری؛ بر فرهنگ سازی در این زمینه در میان همه قشرهای مختلف جامعه تاکید 
و اظهار کرد: در این زمینه رسانه ها نقش موثر و بسزایی دارند و باید بر حساسیت مردم 

در حفظ منابع طبیعی و محیط زیست بیافزاییم.
وی با بیان این که 15 تا 21 اسفندماه به عنوان هفته منابع طبیعی نامگذاری شده 
است، بیان کرد: شعار امسال این هفته، »منابع طبیعی، بزرگ ترین سرمایه ملی« است و 

بر مشارکت همه مردم در این امر تاکید داریم.
سجادی گفت: 14 اسفندماه جاری برنامه میثاق با شهدا در راستای پاسداشت 

شهیدان در آستانه شروع هفته منابع طبیعی برگزار می شود 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم: 

750 هکتار از اراضی ملی قم رفع تصرف شد 

نتایج انتخابات نهمین دوره هیئت نمایندگان اتاق 
بازرگانی استان قم اعلام شد.

معدن  صنعت  سازمان  عمومی  روابط  گزارش  به 
وتجارت  قم انتخابات نهمین دوره هیئت نمایندگان اتاق 
بازرگانی قم  که ازساعت 8 صبح روز شنبه همزمان با 
سراسر کشور شروع شده بود ساعت 19 به پایان رسید 
و هیئت نظارت بر انتخابات اتاق بازرگانی قم در حضور 
ریاست سازمان صنعت، معدن و تجارت نتایج این انتخابات 
را اعلام کرد.براساس این گزارش ،همچنین ابوالفضل 
رجبیان با 214 رأی، رضا محمدبیگی با 191 رأی، احمد 
محمدی کاشانی با 176رأی، محمد آقاجانی با 162 رأی 
و علیرضا آرحیمی با 152 رأی به عنوان نمایندگان بخش 

بازرگانی با کسب حداکثر آرا انتخاب شدند.

این گزارش می افزاید :در این انتخابات حسن آقاجانی 
با 238 رأی، غلامحسین اله یاری با 210 رأی، ابوالفضل 
خاکی با 195 رأی، مصطفی کرمانی با 183 رأی وسید 
محمدرضا بکائی با 170 رأی به عنوان نمایندگان بخش 
صنعت و بیشترین آرا را کسب کردند.همچنین محمد 
حیدری با 200 رأی و علی خاکی با 143 رأی نیز به 

عنوان نمایندگان بخش معدن انتخاب شدند.
این گزارش تصریح می کند :محمدرضا صدیق پور 
با 190 رأی، احمد زاهدی موحد با 155 رأی و علیرضا 
راد با 140 رأی به عنوان نمایندگان بخش کشاورزی 
بازرگانی  اتاق  انتخابات  دوره  این  گردیدند.در  انتخاب 
قم که با نظارت کامل هیئت نظارت بر انتخابات برگزار 
گردید، رأی گیری به صورت الکترونیکی صورت گرفت 

و واجدین شرایط جهت رای دهی در محل اتاق بازرگانی 
قم از ساعت 8 الی 18 حاضر شدند که با یک ساعت 
تمدید تا ساعت 19 ادامه پیدا کرد. در این انتخابات که با 
مشارکت 348 نفر از دارندگان کارت بازرگانی وعضویت 
برگزار شد شاهد حضور 56 درصدی واجدین شرایط رأی 
دادن بودیمهمچنین آقای مهندس غضنفری، معاونت 
محترم استانداری در محل انتخابات حضور پیدا کرده و 
از سیستم رأی گیری و روند انتخابات اتاق بازرگانی قم 
بازدید کردند.لازم به ذکر است داوطلبانی که به نتیجه 
آرا اعتراض دارند می توانند ظرف مدت دو روز، از روز 
دوشنبه 1397/12/13 الی روز سه شنبه 1397/12/14 
اعتراض خود را به هیأت نظارت بر انتخابات اعلام نمایند 

تا موارد اعتراضی مورد بررسی قرار گیرد.

 

نتایج انتخابات اتاق بازرگانی استان قم  اعلام شد

نیم نگاه

نامحـرمانه

حـوادث

کنایه نقوی حسینی پاسخ  لاریجانی
سید حسین نقوی حسینی نماینده ورامین پس از مصوبه ممنوعیت نمایندگی مجلس بیش از سه 
دوره متوالی به علی لاریجانی کنایه ای زد و گفت: نمایندگان در مصوبه ای به شما فرصت دادند تا به 
کارهای دیگر خود برسید اما رییس مجلس نیز این کنایه را بی پاسخ نگذاشت.نمایندگان در جلسه علنی 
روز  یکشنبه  مجلس شورای اسلامی در طرح اصلاح موادی از قانون انتخابات مجلس تصویب کردند 
که نمایندگی مجلس بیش از سه دوره متوالی ممنوع است.نقوی حسینی در جریان بررسی این طرح 
و پس از تصویب این مصوبه خطاب به رییس مجلس اظهارداشت: آقای لاریجانی پیشاپیش تبریک 
می گویم نمایندگان به شما فرصتی دادند تا به کارهای دیگری برسید.رییس مجلس نیز به شوخی به 
این نماینده مجلس گفت: شما هم از دست ما راحت می شوید و نفس راحتی می کشید.نقوی حسینی 
نماینده ورامین در پاسخ به لاریجانی اظهار داشت: اگر ملت ما را حذف نکردند، نمایندگان خودشان ما 
را حذف کردند.در صورت تایید شورای نگهبان، با این مصوبه شماری از نمایندگان مجلس دهم ازجمله 
علی لاریجانی نماینده قم که سه دوره سابقه نمایندگی دارد در دوره بعد نمی توانند نامزد انتخابات 

مجلس شود.

متن منتشر شده از استعفای ظریف فاقد اعتبار است
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: آنچه هفته گذشته در برخی سایت ها از استعفای وزیر امور 
خارجه منتشر شد بخش های گزینشی و دست کاری شده از قسمت هایی از متن استعفا بوده و فاقد 
اعتبار و صحت است.»بهرام قاسمی« درباره موضوع توئیت یکی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی در 
خصوص متن استعفای وزیر امور خارجه اظهار داشت:تاکنون متن کامل و دقیق استعفاء هفته گذشته 
وزیر امور خارجه که مورد پذیرش ریاست جمهوری قرار نگرفت، منتشر نشده است. وی افزود: آنچه از 
هفته گذشته در برخی سایت ها منتشر شد بخش های گزینشی و دست کاری شده از قسمت هایی 
از متن استعفاء بوده و فاقد اعتبار و صحت است.به گفته سخنگوی دستگاه دیپماسی متن منتشر شده 
در سایت ها به دور از همه واقعیت های مندرج در متن اصلی است. قاسمی اضافه کرد: من در مورد 
اینکه این بخش های ناقص و دست کاری شده چگونه ساخته و پرداخته و در اختیار چند سایت قرار 
گرفته، هیچ گونه اطلاع و قضاوتی ندارم و اصولا فاقد تخصص لازم در این زمینه می باشم؛ ولی تا این 
لحظه اطلاعات من نشان می دهد که متن کامل استعفای وزیر امور خارجه در اختیار هیچ رسانه ای 

قرار نگرفته است.

زمان برگزاری آزمون های سال 98 اعلام شد
جدول برنامه زمانی آزمون های سال 98 سازمان سنجش آموزش کشور منتشر شد.به گزارش ایرنا، 
آزمون کارشناسی ارشد روزهای 5 و 6 اردیبهشت 98 برگزار می شود.تاریخ برگزاری آزمون سراسری 
سال 98 روزهای پنجشنبه و جمعه 13 و 14 تیرماه 98 اعلام شده است.بر اساس اعلام ابراهیم خدایی 
رئیس سازمان سنجش آموزش کشور در این آزمون 760 هزار نفر پذیرفته خواهند شد.بر اساس برنامه 
زمان بندی سازمان سنجش آموزش کشور، آزمون کاردانی به کارشناسی روز جمعه 11 مرداد ماه 98 
برگزار می شود.ثبت نام و انتخاب رشته در تمام رشته های امتحانی با آزمون و صرفاً سوابق تحصیلی 
کاردانی نظام جدید دانشگاه فنی و حرفه ای و موسسات آموزش عالی غیرانتفاعی در روزهای یکشنبه 
22 تا 28 اردیبهشت ماه 98 انجام می شود. این آزمون برای رشته های امتحانی با آزمون روز 11 
مرداد سال آینده برگزار خواهد شد.یادآور می شود آزمون دکتری سال 98 دانشگاه ها روز جمعه سوم 

اسفندماه امسال برگزار شد که در این آزمون بین 22 تا 23 هزار نفر پذیرفته می شوند.

واکنش عجیب پروین به بازگرداندن پول های هدایتی
علی پروین درباره چگونگی بازگرداندن پول های هدایتی گفت: بعید می دانم این موضوع در میان 
باشد. آقای هدایتی آن پول ها را کادو به فوتبالیست ها داده و دیگر نمی توانند برگردانند. البته همان طور 
که گفتم ما با سه، چهار آدم وارد داریم مشورت می کنیم که نامه ای برای کمک به آقای هدایتی تنظیم 
کنیم. من خیلی در جریان ریز مشکلات نیستم اما همین قدر می دانم که او همیشه در خدمت ورزش 
کشور بوده است. این درحالی است که در ادامه رسیدگی به پرونده فساد در بانک سرمایه برای تعدادی از 
بازیکنان و مربیان باشگاه پرسپولیس که از حسین هدایتی وجوهی را دریافت کرده اند پرونده در کمیته 

اخلاق تشکیل شده و دستور احضار برخی از آنها صادر شده است.

لاریجانی به فکر ۱۴۰۰ است 
 امیر واعظ آشتیانی فعال سیاسی اصولگرا در پاسخ به پرسش دیگری مبنی بر اینکه پیام عدم 
مخالفت لاریجانی با این مصوبه چیست و آیا می تواند نشانه ورود او به انتخابات 1400 باشد؟ گفت: »بله 
، من هم همین برداشت را دارم. سال گذشته نیز تحلیلی در این خصوص کرده بودم و گفتم که دلیل 
همراهی لاریجانی و دولت این است که او جایگزین روحانی در دولت بعد خواهد شد. اکنون نیز عدم 

مقاومت در مقابل این طرح را نشانه فکر کردن در مورد انتخابات 1400 می دانم.«

مسدود شدن ۱2۰ سایت قمار در مشهد 
سرپرست دادسرای فضای مجازی خراسان رضوی از شناسایی و مسدودسازی 120 سایت قمار و 
شرط بندی آنلاین در خراسان رضوی خبر داد.مهدی حقدادی در گفت وگو با تسنیم در مشهدمقدس 
اظهار داشت: یکی از اهداف دادسرای فضای مجازی خراسان رضوی برخورد با سایت های شرط بندی و 
قمار آنلاین است و گروهی نیز در این زمینه و برای برخورد در دادسرای فضای مجازی استان تشکیل 
شده است.حقدادی عنوان کرد: در نتیجه فعالیت های این گروه تاکنون 120 سایت قمار مسدود شده 

و 75 هزار شناسه کاربری نیز برای توضیحات بیشتر به دادسرای فضای مجازی استان احضار شده اند.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

انهدام باند 11 نفره سارقان منزل در قم 
فرمانده انتظامی قم از انهدام باند 11 نفره سارقان منزل در این استان خبر داد و گفت: با تلاش 
ماموران پلیس آگاهی طی چندین عملیات گسترده متهمان دستگیر شدند و مشخص شد سرکرده این 

باند در 122 سرقت منزل مشارکت داشته است.
سردار عبدالرضا آقاخانی روز یکشنبه در گفت و گویی اظهار داشت: در پی وقوع سرقت های متعدد 
منازل در نقاط مختلف قم، موضوع به صورت ویژه در دستور کار ماموران پلیس آگاهی استان قرار گرفت.

وی با بیان اینکه در تحقیق های میدانی انجام شده، فعالیت باندی سارقان محرز شد، به سرقت 4 
دستگاه کمپرسور یکی از دستگاه های استان توسط اعضای باند مذکور اشاره و تصریح کرد: با انجام اقدام 
های پلیسی متهم اصلی و 7 نفر از اعضای این باند دستگیر شدند.وی با بیان اینکه سرکرده باند در 122 
سرقت منزل مشارکت داشته است، گفت: متهم به سرقت یک کیلوگرم طلا از منزل دایی همسرش 
با همدستی 2 تن از اعضای این باند و همچنین 15 فقره سرقت کمپرسور کولرگازی در سطح استان 
اعتراف کرد.آقاخانی با اشاره به شناسایی و دستگیری 3 مالخر، افزود: در نهایت متهمان به همراه پرونده 

برای سیر مراحل قانونی تحویل مرجع قضایی استان شدند.

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم  خبرداد

دستگیری 3 عضو باند 
جعل مهر و آرم نهاد ریاست جمهوری 

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی قم از دستگیری 3 عضو باند جعل مهر و آرم نهاد ریاست 
جمهوری در این استان خبر داد و گفت: متهمان از این اقدام مجرمانه برای اخذ تسهیلات بانکی استفاده 

کرده و تاکنون 11 شاکی در استان های تهران و قم شناسایی شده است. 
سرهنگ احمد کرمی اظهار داشت: در پی خبر واصله مبنی بر این که فردی خود را وابسته به یکی از 
ارگان های دولتی دانسته و جهت اخذ وام و تسهیلات بانکی با سود 4 درصد از شهروندان کلاهبرداری 
می کند، بلافاصله موضوع با توجه به حساسیت آن در دستور کار ماموران پلیس آگاهی استان قم قرار 
گرفت.وی گفت: ضمن هماهنگی قضایی مشخص شد متهمان از تعدادی شهروند با این شیوه مبالغی 

کلاهبرداری کرده و هنوز افراد از ماهیت کلاهبرداری مطلع نبوده و امید به دریافت تسهیلات دارند.
وی تصریح کرد: همچنین در اولین اقدام مشخص شد متهمان هیچگونه وابستگی به دولت نداشته و 
فقط از آرم و علائم دولتی سوء استفاده کرده اند.رئیس پلیس آگاهی استان در ادامه با اشاره به دستگیری 
متهم و 2 تن از همدستانش در استان های تهران و البرز، افزود: طی بازرسی از محل کار متهم تعدادی 
کارت عابربانک جعلی، دستگاه صدور کارت عابربانک و سیستم های رایانه ای مخصوص جعل اسناد و 

مدارک به همراه تعدادی اوراق مدارک مربوط به اخذ وام در سایر استان ها کشف شد.

رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم هشدارداد

برخورد با اخلالگران نظم و آرامش 
در شب چهارشنبه آخر سال

رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم از برخورد قاطع پلیس نسبت به هرگونه هنجارشکنی در شب 
چهارشنبه آخر سال خبر داد. 

سرهنگ پیام کاویانی با اشاره به اقدام های پیشگیرانه پلیس قم در چهارشنبه آخر سال، اظهار داشت: 
متاسفانه برخی از جوانان، چهارشنبه سوری را به چهارشنبه سوزی و شبی پرمخاطره تبدیل کرده و با 
استفاده از ترقه های خطرناک، سبب آسیب جسمانی و قطع عضو شده و حتی مرگ خود و دیگران را 
رقم می زنند.وی با اشاره به هماهنگی های صورت گرفته پلیس و دستگاه قضایی استان از برخورد جدی 
با هنجارشکنان شب چهارشنبه آخر سال خبر داد.وی گفت: پلیس قم در این شب با قاطعیت تمام با 
مخلان نظم و امنیت برخورد خواهد کرد و طی هماهنگی های به عمل آمده وسایل نقلیه متخلفان تا 
پایان تعطیلات نوروز توقیف خواهد شد.رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم از والدین خواست، بر رفتار 

فرزندان خود نظارت و مدیریت داشته باشند تا انشاءالله از بروز آسیب های احتمالی پیشگیری شود.

رئیس پلیس فتای استان قم  هشدارداد

کلاهبرداری با میس کال
رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان قم با بیان این که میس کال تازه ترین ترفندی است که 
کلاهبرداران برای انجام اقدام های مجرمانه از آن استفاده می کنند، به شهروندان هشدار داد مراقب باشند 
تا در دام افراد شیاد گرفتار نشوند.سرهنگ علی موالی اضافه کرد: در این روش کلاهبرداران با استفاده 
از سامانه تماس خودکار شماره هایی را انتخاب و به صورت اتوماتیک تماس گرفته اما پس از آنکه زنگ 
تلفن یک بار به صدا در آمد، تماس قطع و مخاطب که از این کار کنجکاو شده با آن شماره تماس می 
گیرد.وی تصریح کرد: در این تماس مخاطب بدون اینکه متوجه باشد به سرویس پرداخت نقدی تلفنی 
وصل می شود.موالی با بیان این که این تماس هزینه زیادی برای تماس گیرنده ایجاد کرده و زمانی که 
قبض ماهانه برای وی ارسال می گردد متوجه این سوء استفاده می شود به شهروندان هشدار داد مراقب 

باشند تا در دام افراد شیاد گرفتار نشوند.

بازگشت به دوران کوپنی از سال 98کاریکاتور

محمود  نظری

قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری خبرداد

آغازعملیات خاکبرداری 
هتل 5 ستاره در بلوار پیامبر اعظم )ص(

قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری و جذب مشارکت های 
مردمی از آغاز عملیات احداث هتل 5ستاره در بلوار پیامبر اعظم)ص( خبر 
داد و گفت: 95 درصد خاک برداری این هتل 5 ستاره انجام شده و بزودی 

خاکبرداری آن به اتمام می رسد.
محمدرضا معرفت در مورد اهمیت فعالیت در بلوار پیامبر اعظم اظهار 
کرد: بلوار پیامبر اعظم، تنها بلواری در کشور است که در آن المان ها و 
زیرساخت های ویژه ای وجود دارد و نمادهای فرهنگی و آئینی در آن 
استفاده شده است.وی ادامه داد: قرار گرفتن این بلوار بین دو مکان مقدس 
حرم مطهر و مسجد جمکران، معنویت خاصی به آن داده و همانگونه که 
مردم در تشریک مساعی احداث بلوار سهیم بودند و تک تک مردم از اقصی 
نقاط کشور با مشارکت در اوراق مشارکت توانستند این بلوار را به بهره برداری 
برسانند، سرمایه گذاران زیادی هم برای فعالیت در این بلوار به ما مراجعه 
کردند.قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری و جذب مشارکت های 
مردمی تصریح کرد: خدمات کاربری هایی مختلفی اعم از تجاری، خدماتی، 
اقامتی و … در این بلوار تعبیه شده و همچنین  حدود 33 درصد کاربری آن 
در مباحث فرهنگی، هنری و ساخت بوستان های موضوعی مثل بوستان های 
موزه، آب و … پیش بینی شده است.معرفت با بیان اینکه سرمایه گذاران 
زیادی برای فعالیت در بخش های مختلف بلوار پیامبر اعظم به ما مراجعه 
کردند، گفت: در بخش اقامتی، قراردادهایی مثل احداث هتل پنج ستاره در 
این بلوار بسته شده که در حال حاضر مشغول عملیات خاک برداری هستند، 
و عملیات خاکبرداری95 درصد پیشرفت دارد و بزودی خاکبرداری به اتمام 

می رسد و وارد فاز عملیات ساخت سازه می شوند.

شهردار منطقه ۴ قم  مطرح کرد

اجرای بیش از 50 هزار متر مربع 
پیاده رو سازی

 شهردار منطقه 4 قم از زیر سازی و اجرای پیاده رو سازی در سطح 
شوارع منطقه 4 به مساحت 50 هزار متر مربع  با اعتباری بالغ بر 45 میلیارد 

ریال خبر داد.
مهندس مهدی اصفهانیان مقدم 4 افزود: در راستای خدمت رسانی به 
شهروندان با رویکرد ایمن سازی و مناسب سازی و زیباسازی معابر پیاده 
رو جهت رفاه و عبور و مرور شهروندان در سال 97-96  بیش از 50 هزار 
مترمربع از معابر پیاده رو سطح منطقه بازسازی و اجرا شد این اقدامات در 
سطح معابر مورد نیاز از جمله بلوار امین به مساحت 4500 متر مربع،بلوار 
شهید صدوقی 8000 متر مربع ،بلوار بوعلی 6500 متر مربع ، بلوار گلستانه 
1000 متر مربع و بلوار جمهوری 10000 متر مربع بصورت موزائیک فرش 
و سنگ فرش و همچنین بلوار فردوسی به مساحت 20000 متر مربع 

زیرسازی و آسفالت شد.

وی برنامه ریزی در راستای افزایش ضریب ایمنی در سطح معابر جهت 
رفاه حال شهروندان و عابرین  و زیباسازی معابر را از اهداف این طرح اشاره 
کرد و بیان داشت:همزمان با اجرای این پروژه ها باغچه سازی و لوله گذاری 
جهت آبیاری مکانیزه فضای سبز با رویکرد بهینه سازی کاهش مصرف آب به 
مساحت 7100 متر مربع و کاشت 10700 اصله درخت در حاشیه معابر به 
جهت افزایش سرانه فضای سبز و زیبا سازی معابر و حاشیه ها صورت پذیرفته 
است. شهردار منطقه4 ضمن تقدیر و تشکر و قدر دانی از صبر و شکیبایی 
شهروندان  بخصوص کسبه  در خصوص همکاری و همراهی با مجموعه 
شهرداری منطقه در طول زمان اجرای پروژه ها  برای تحقق این مهم اشاره 
کرد و عنوان کرد: با جذب و تامین اعتبار لازم در سال 98 فرآیند بهسازی 

سطح معابر مورد نیاز منطقه با در نظر گرفتن اولویت ها  انجام خواهد شد.

مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی و ساختمانی شهرداری قم :

رمپ و لوپ D پل ۹ دی 
سال آینده تکمیل می شود

مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی و ساختمانی شهرداری قم گفت: 
سه رمپ و لوپ تقاطع 9 دی تکمیل شده و یک مورد دیگر باقیمانده که 

رمپ و لوپ D است و در دستور کار سال آینده شهرداری قرار دارد
 عباس حلوائی زاده با اشاره به روند تکمیل بخش های باقیمانده پل 9 
دی اظهار کرد: در سال های اخیر شهرداری به طور ویژه بر تکمیل پروژه پل 
9 دی تمرکز کرده است و در این راستا بخش عمده رمپ و لوپ های آن 
در اختیار مردم قرار گرفته و دسترسی های اساسی تامین شده است.وی با 
بیان اینکه ابتدای امسال یکی از پروژه ها تکمیل رمپ و لوپ A تقاطع 9 دی 
بود، اظهار کرد: این رمپ و لوپ دسترسی خیابان جوادالائمه به بلوار امام 
رضا)ع( و بالعکس را تأمین می کند.مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی و 
ساختمانی شهرداری قم با تاکید بر اینکه این رمپ و لوپ اتصال واقعی بین 
منطقه دو و چهار را تأمین می کند، تصریح کرد: در کوتاه ترین مسیر ممکن 
در این تقاطع چپ گردها و راست گردها تأمین شده است.وی اذعان کرد: سه 
رمپ و لوپ تقاطع 9 دی تکمیل شده و یک مورد دیگر باقیمانده که رمپ 
و لوپ D است که پشت پمپ بنزین واقع شده و از بلوار امام رضا و پل 9 دی 

است که در دستور کار سال آینده شهرداری قرار دارد

شهردار منطقه5قم  خبرداد

عملیات پیاده روسازی از میدان پلیس 
تا میدان ولی عصر)عج(

شهردار منطقه5قم از عملیات پیاده روسازی بلوار شهید دل آذر از میدان 
پلیس تا میدان ولی عصر)عج( به متراژ بیش از 9000 مترمربع خبر داد. 
علیرضا اقبالیان ضمن تاکید بر انجام پروژه هایی که جهت تسهیل در عبور 
و مرور مردم  منطقه مدنظر می باشد از تلاش مضاعف و جهادگونه پرسنل 
شهرداری در به اتمام رساندن برخی از پروژه ها خبرداد و بیان کرد: تعدادی 
از پروژه های عمرانی ، خدماتی ، ترافیکی و فرهنگی با وجود مشکلات و 
زمانبر بودن اجراء و با تلاش و پیگیری های صورت گرفته  که امیدواریم  
قبل از پایان سال جاری آماده  و به بهره برداری برسد.وی افزود در سال آینده 
پیاده رو سازی بلوار شهیدان کلهری نیز در دستور کار قراردارد تا ساماندهی 
و زیباسازی معابر اصلی منطقه پنج انجام شود.اقبالیان توجه به درخواستهای 
مردمی را در کنار نگاه کارشناسانه در زمینه های  طراحی و اجرای پروژه 
های شهری یک ضرورت دانست و گفت : تمامی پروژه های شهری در 
حوزه های مختلف، برای رفاه و آسایش شهروندان است و شهروندان نیز 
با طرح درخواست های خود به صورت مکتوب  و عنوان نمودن مسائل 
و مشکلات مربوط ما را در این امر یاری نمایند.شهردار منطقه5 افزود:با 
تلاشهای پیگیرانه ، آغاز عملیات پیاده رو سازی بلوار شهید دل آذر به متراژ 
بیش از 9000 مترمربع و با هزینه ای بالغ بر 7 میلیارد ریال آغاز گردید که تا 

قبل از پایان سال جاری تکمیل و آماده بهره برداری می گردد.

شهردار منطقه یک قم  خبرداد

برنامه ریزی برای احداث بوستان بانوان 
شهردار منطقه یک قم برنامه ریزی برای احداث بوستان بانوان در این 
منطقه را مورد توجه قرار داد و گفت: از نظر احداث بوستان بانوان در محدوده 

گلزار شهدا مقابل مجتمع یاران اقدامات اولیه در حال انجام است.
 احمد ترکمن با اشاره به اقدامات صورت گرفته در راستای توسعه فضای 
سبز منطقه یک قم اظهار کرد: منطقه یک با توجه به اینکه در هسته مرکزی 
شهر واقع شده و بسیاری از زائرین برای دسترسی به حرم مطهر و خروج 
و اسکان در شهر از خدمات این منطقه استفاده می کنند نیازمند توسعه 
فضای سبز است.وی در خصوص عملیات انجام شده برای توسعه فضای 
سبز منطقه گفت: احداث و بهره برداری بوستان های اتحاد، افرا، 15 خرداد، 
فراشاهی، پاسارگاد، عماریاسر، شمشاد، متین، اشراق، ساره، فاز سه بوستان 
هاشمی و فاز یک بوستان معلم، توسعه هشت هکتاری بوستان رضوان از 

جمله پروژه های توسعه فضای سبز منطقه یک در سال اخیر بوده است.

اخبــار

استاندار قم با تاکید بر ضرورت نهادینه 
شدن فرهنگ گفت و گو در جامعه گفت: 
این گفت و گوها برای اینکه بدون کدورت، 
استمرار داشته و به یک نتیجه منجر شود 
آداب و اصولی لازم دارد، که بخشی از 
آن به مسئولان مرتبط است. احزاب نیز 
که احساس مسئولیت سیاسی اجتماعی 
دارند هم نقش مهمی در این زمینه عهده 

دار می باشند.
بهرام سرمست شامگاه شنبه در نشست 
صمیمی با احزاب و تشکل های سیاسی 
قم در تالار امام جواد )ع( استانداری اظهار 
داشت: فعالان حزبی به عنوان افرادی که 
دارای ارزش، احترام و قرب و منزلت هستند 
و به خاطر مصالح ملی از منافع حزبی می 
گیرند.وی  قرار  توجه  مورد  باید  گذرند، 
همچنین بیان داشت: در شرایط فعلی که 
از هر طرف بر کشور فشار وارد می شود، 
انتظار می رود انسجام و وفاق ملی را در 

سرلوحه کارها قرار دهیم.
وی ادامه داد: کارکردی که از احزاب 
انتظار است بسیار طبیعی می باشد، چون 
وقتی با دشمنی مواجه هستیم که هیچ 
گونه رحم و مروتی به ما ندارد و هیچ یک از 
جریان ها و احزاب هم برای آن فرقی نمی 

کند، باید متحد باشیم.

استاندار قم یادآور شد: قضایای دی ماه 
سال 96 نشان داد که دشمنان، براندازان و 
حتی معاندان داخلی وقتی علیه نظام شعار 
می دهند، تفاوتی بین رئیس جمهوری، 
رهبر معظم انقلاب و یا فرد دیگری قائل 
نیستند، و همه مقام ها و مسئولان را مورد 

هجمه قرار می دهند.
وی بیان کرد: آنها از اینکه از 15 همسایه 
ایران همه به نوعی درگیر ناامنی باشند ولی 
جمهوری اسلامی یک جزیره ثبات و امنیت 

باشد را بر نمی تابند.
وی با بیان اینکه در تمام دنیا راهکار 
ضربه زدن به نظام های سیاسی فروپاشی 

از درون است، گفت: در این خصوص هیچ 
کس با ما تعارف ندارد، و اگر به این بلوغ 
سیاسی نرسیده باشیم، با مشکل های 

زیادی رو به رو می شویم.
استاندار قم تاکید کرد: طبیعی ترین 
حرکت در مواجه با تهدیدهای جهانی این 
است متحد باشیم چرا که طبق فرموده 
حضرت امام )ره( و رهبر معظم انقلاب به 

وحدت کلمه نیاز داریم.
وی با تاکید بر ضرورت نهادینه شدن 
فرهنگ گفت و گو در جامعه اظهار داشت: 
این گفت و گوها برای اینکه بدون کدورت، 
استمرار داشته و به یک نتیجه منجر شود 

آداب و اصولی لازم دارد، که بخشی از آن 
به مسئولان مرتبط است. احزاب نیز که 
احساس مسئولیت سیاسی اجتماعی دارند 
هم نقش مهمی در این زمینه عهده دار می 

باشند .
47 حزب و تشکل سیاسی در قم وجود 
دارد که 29 مورد آن در دولت مجوز فعالیت 

گرفته و فعال شدند.
استاندار قم همچنین وجود نماینده 
شورای  های  جلسه  در  احزاب  خانه 
اداری را ضروری عنوان کرد و افزود: خانه 
احزاب استان جلسه های تخصصی را با 
فراکسیون ها برگزار کند، و نتایج آن را به 
معاونت سیاسی، امنیتی و اجتماعی ارائه 
نماید، و من نیز خود را متعهد می دانم 
که به صوت فصلی در نشست های احزاب 

شرکت کنم.
وی افزود: در حال حاضر فضای رسانه 
ای و مجازی ما فضای سنگینی است و تا 
کسی حرفی بزند همه سعی می کنند او را 

تخریب کنند .
استاندار قم در بخش دیگری از سخنان 
خود با بیان اینکه سخن گفتن در مورد 
انتخابات هنوز زود است، گفت: احزاب در 
مورد انتخابات وظایفی دارند، که با وظایف 

مجریان انتخابات متفاوت است.

استاندار قم تاکید کرد

ضرورت نهادینه شدن فرهنگ گفت و گو در جامعه 

بر  استاندارقم   عمراني  امور  معاون 
ساماندهي بخش صنعت و شهرکهاي 
صنعتي استان تأکید کردگفت : با این که 
در شهرکها و قطب هاي صنعتي واحدهاي 
صنعتي توانمند و خوبي استقرار دارند و 
میزان اشتغال بالایي هم دارند اما دچار 
مشکلات و موانعي هستند که باید سازمان 
همکاري  با  تجارت  و  معدن  صنعت، 
به  نسبت  صنعتي  شهرکهاي  شرکت 
ساماندهي آنها با دادن امتیازات و تقویت 

زیرساختها و رفع مشکلات اقدام نمایند.
صبح  بهشتي   محسن  مهندس 
دیروزدر جلسه کارگروه امور عمراني و 
زیربنایي ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي 
استان  قم طي سخناني با اشاره به شرایط 
اقتصادي کشور و کمبود منابع براي اتمام 
پروژه ها به مدیران دستگاههاي اجرایي 
استان تأکید کرد در واگذاري پروژه هاي 

عمراني استان به بخش خصوصي جدیت 
و پیگیري بیشتري داشته باشند.

دستگاههاي  است  لازم  افزود:  وي 
کارگروه  دبیرخانه  همکاري  با  اجرایي 
از  جامعي  گزارش  هفته  یك  مدت  در 
پروژه هاي قابل واگذاري که براي بخش 
خصوصي جذاب و سودآور باشد تهیه و 
مشکلات و موانع محقق نشدن واگذاري 

پروژه ها را در قالب ماده 27 ارائه نمایند.
در  کرد:  تصریح  بهشتي  مهندس 
ارزیابي عملکرد دستگاهها در پایان سال، 
یکي از شاخص هاي ارزیابي، میزان قبولي 
بخش  به  پروژه ها  واگذاري  در  مدیران 
خصوصي خواهد بود و اگر مدیري در 
ارزیابي وزارتخانه نمره بالایي کسب کرده 
باشد اما در واگذاري پروژه ها موفقیتي 
نداشته باشد در ارزیابي ها تجدید نظر 

خواهیم کرد.

بخش  به  ها  پروژه  واگذاری   *
خصوصی با جدیت پیگیری شود

وي قیاس استان قم با استانهاي دیگر 
واگذاري  موفقیت  عدم  یا  موفقیت  در 
پروژه ها را مقایسه اي نادرست توصیف 
کرد و اظهار داشت: قم استاني است که 
سالانه میلیونها زائر و توریست به آن وارد 
مي شوند و در مسیر مواصلاتي 17 استان 
کشور قرار دارد و این قابل پذیرش نیست 
که پروژه هاي این استان که براي بخش 
خصوصي قابل سرمایه گذاري و سودآور 

است را نتوانیم واگذار کنیم.
بر  استاندار  عمراني  امور  معاون 
ساماندهي بخش صنعت و شهرکهاي 
صنعتي استان تأکید کرد و بیان داشت: 
با این که در شهرکها و قطب هاي صنعتي 
واحدهاي صنعتي توانمند و خوبي استقرار 
دارند و میزان اشتغال بالایي هم دارند 

اما دچار مشکلات و موانعي هستند که 
تجارت  و  معدن  سازمان صنعت،  باید 
با همکاري شرکت شهرکهاي صنعتي 
نسبت به ساماندهي آنها با دادن امتیازات 
مشکلات  رفع  و  زیرساختها  تقویت  و 
اقدام نمایند.وي افزود: شرکت شهرکهاي 
صنعتي استان براي تبدیل قطب ها و 
نواحي صنعتي به شهرك صنعتي اقدام 

ویژه اي داشته باشد.
مهندس بهشتي در پایان در خصوص 
قطعه اول کمربندي جدید قم گفت: در 
چهار سال گذشته، پیگیریهاي زیادي 
براي قرار گرفتن قطعه اول کمربندي 
جدید قم در ردیف بودجه سالانه صورت 
گرفته و لازم است راه و شهرسازي مجدانه 
پیگیر شروع عملیات اجرایي این پروژه تا 
دو ماه آینده شود تا ردیف بودجه این 

پروژه حذف نشود.

معاون امور عمراني استاندارقم  تاکید کرد

ساماندهی بخش صنعت و شهرکهای صنعتی استان قم

اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
گفت:  قم  استانداری  منابع  توسعه  و 
خدمات  مرکز  فعالیت  آینده  سال  از 
سرمایه گذاری این استان به طور کامل 

الکترونیکی می شود. 
در  یکشنبه  روز  غضنفری  مهرداد 
چهل و نهمین جلسه ستاد تسهیل و 

رفع موانع تولید قم در تالار امام جواد)ع( 
استانداری اظهار داشت: از نظر مکانی 
این مرکز هستیم ولی  دنبال استقرار 
لازمه آن ارائه آمار مطمئن در خصوص 
پهنه های قابل سرمایه گذاری می باشد.
سرمایه  و  جذب  دفتر  وی،  گفته  به 
گذاری استانداری نقشه راهی را تهیه 

نیز  اداره کل راه و شهرسازی  کرده و 
طرحی را تدوین نموده و به استانداری 
ارائه دهد.وی تصریح کرد: سازمان جهاد 
نظر  از  که  هایی  پهنه  نیز  کشاورزی 
سرمایه  قابل  آبی  منابع  به  دسترسی 
گذاری است را مشخص کند، تا آن را 
به عنوان فرصت های سرمایه گذاری 

اعلام کنیم. غضنفری در بخش دیگری 
از سخنان خود با اشاره به ضرورت تعیین 
تکلیف مشاغل سخت و زیان آور گفت: 
طبق گفته کارفرمایان این مساله بهانه 
ای شده که برخی از واحدهای تولیدی 
از  استان تحت عنوان مشاغل سخت 

ظرفیت منابع انسانی خالی شوند . 

معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم:

مرکز خدمات سرمایه گذاری قم الکترونیکی می شود


